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روزنامه

آموزش را دریابید
 ۴ نهایی  امتحانات  هوای  و  حال  نرفته  یادمان 
متوسط سال ۵۸ و ادامه آن را که نتیجه اش عدم 

اعتماد به بخشی از دیپلمه های آن سال شد.
بدون رودربایستی باید گفت درسال گذشته   آموزش مدارس و دانشگاهها 
درایران دچارنقصان بود و  امتحانات و ارزیابی ها معتبر نبودند . البته پرورش از 
یک دیدگاه تعطیل بود و از دیدگاه دیگر حضوردانش آموزان درکنار خانواده شاید 

آسیبهای تربیتی راکاهش می داد.
موضوع بحث این است که بخش مهمی  یادگیری دانش آموزان و دانش آموزان  
از طریق دیدن  و چشم صورت می پذیرد وبخش دیگری از طریق مباحثه و البته 

بخشی هم از طریق شنیدن.
هردو  آموزان  ودانش  اگرمعلمین   ( بود  محور  شنوایی  گذشته  سال  آموزش 
ازگوشی مناسب و اینترنت خوب برخوردار بودند که اکثرا نبودند.( تلویزیون نیز 

هرچند می توانست ومیتواند کمک باشد ولی کارکرد آن مطلوب و کافی نیست.
آموزش و پرورش خواهی نخواهی درسال تحصیلی جدید از محل صرفه جویی 
هزینه سرانه می تواند درتجهیز موارد سمعی و بصری موفق ترباشد. معلمین 
درمنزل امکان تهیه تخته سفید و دوربین مناسب برای تهیه فیلم از تدریس را 
ندارند ولی اگر مدارس زمینه حضورمعلم درمدرسه و تهیه فیلم اموزشی رافراهم 
کنند می توانند کارایی کلاس ها را به شدت افزایش دهند واین مهم از محل صرفه 
جویی در سرانه مدارس میسر است مگراین که این صرفه جویی در جای دیگری 
هزینه بشود. والله اعلم. البته دوربین فیلمبرداری الزاما نباید حرفه ای باشد و حتی 
ممکن است از موبایل های باکیفیت بالا یا دوربینهای لپتاپ و هرچیز دیگری 
استفاده شود )که قطعا خرید و تملک چنین ابزاری از قدرت و توان معلمین خارج 
است(. در هر صورت اگر درب بر همین پاشنه بچرخد و آموزش و پرورش فکری 
به حال تقویت آموزش بصری نکند سالهای اینده دواثر نامناسب بروز خواهد کرد.
۱. یادگیری طوطی وار و کاهش سطح عمومی دانش جامعه. ۲. عقب ماندن 
به  ورود  و  کنکور  در  یافته  مناطق کمترتوسعه  و  دولتی  آموزان مدارس  دانش 

دانشگاهها

سخنگوی وزارت بهداشت:

۲۹ استان در وضعیت قرمز یا 
هشدار کرونا قرار دارند 

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: با فوت ۱۱۰ بیمار 
کرونای دیگر در ۲۴ ساعت گذشته، شمار جانباختگان بیماری کووید۱۹ در کشور به 
۲۲ هزار و ۱۵۴ نفر رسید و ۲۹ استان در وضعیت قرمز یا هشدار کرونا قرار دارند.  سیما 
سادات لاری روز شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا در کشور و 
موارد فوت ناشی از این ویروس افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر امروز ) ۱۵ شهریور 
۱۳۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، هزار و ۸۹۴ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و ۹۷۶ نفر بستری شدند. با این حساب، مجموع 
بیماران کووید۱۹ در کشور به ۳۸۴ هزار و ۶۶۶ نفر رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در 
طول ۲۴ ساعت گذشته، ۱۱۰ بیمار کووید ۱۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جانباختگان این بیماری تاکنون به ۲۲ هزار و ۱۵۴ نفر رسید. سخنگوی وزارت 
بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۳۳۲ هزار و ۱۳۱ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۳۷۰۸ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 
وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند و تاکنون سه میلیون و ۳۵۵ هزار و 
۱۵۲ آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور انجام شده است. لاری با اعلام اینکه ۲۹ 
استان در وضعیت قرمز یا هشدار قرار دارند افزود: بر اساس آخرین اطلاعات کرونا در 
کشور، استانهای تهران، مازندران، گیلان، قم، اصفهان، خراسان رضوی، آذربایجان 
شرقی، کرمان، خراسان شمالی، سمنان، یزد، زنجان و قزوین در وضعیت قرمز قرار 
دارند. همچنین استانهای آذربایجان غربی، البرز، فارس، لرستان، هرمزگان، اردبیل، 
بوشهر، کرمانشاه، کهگیلویه و بویراحمد، خراسان جنوبی، مرکزی، ایلام، چهارمحال 

و بختیاری، گلستان و خوزستان در وضعیت هشدار قرار دارند.

میرزا علی آیت اللهی*

رییس جمهوری: 

دوگانگی سلامت و آموزش نادرست است
رییس جمهوری، ایجاد دوگانگی سلامت - آموزش و خانه - مدرسه نادرست عنوان 
کرد و گفت: در طول سالیان گذشته همواره سلامت دانش آموزان دغدغه آموزش و 

پرورش بوده است. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی صبح شنبه )۱۵ شهریور ۹۹( در آیین آغاز 
سال تحصیلی ۱۴۰۰-۱۳۹۹، گفت: بعد از هفت ماه تعطیلی مدارس سراسر کشور 
آغاز سال تحصیلی جدید رنگ و بوی دیگری خواهد داشت. ما امسال با مسئولیت 

سخت تر و سنگین تر بار آموزش دانش آموزان سراسر کشور را بر دوش می گیریم.
رییس جمهوری افزود: معلمان عزیز، مدیران،  مدارس،   همه مقامات مسئول وزارت 
آموزش و پرورش و همه ما امسال در یک آزمون بزرگی قرار گرفتیم تا وظیفه مان را 
دقیق تر و سخت تر از سال های گذشته به انجام برسانیم. برای ما بسیار مهم است که 
در کنار زندگی مردم و حیات جامعه و سلامت مردم و جامعه روند علم و دانش و آموزش 

در کشور جریان داشته باشد.
روحانی تصریح کرد: همانطور که در ماه های گذشته ثابت کردیم دوگانگی نان و جان 
دروغ است و همانطور که روشن کردیم دوگانگی سلامت و دیانت ناصحیح است، امروز 
هم به مدد همه خانواده ها دانش آموزان عزیز و معلمان گرانقدر ثابت می کنیم دوگانگی 

سلامت و آموزش و دوگانگی خانه و مدرسه نادرست است.
دراز  سالیان  طول  در  سلامت  موضوع  کرد:  تصریح  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
دغدغه آموزش و پرورش  بوده است. قبل از اینکه دانش آموزی به مدرسه وارد شود 
غربالگری هایی انجام می گرفت که به معنای دغدغه آموزش و پرورش برای سلامت 
کودکان و دانش آموزان عزیز ما بود و همیشه دغدغه آموزش دانش آموزان را داشته ایم 
که با بهترین بیان و با بهترین کمک آموزشی و با بهترین کتاب بتوانند نوجوانان و جوانان 
عزیز ما را به مقصد عالی شان که علم و دانش و فن فراگیری و مهارت هست، برسانند.

روحانی با بیان اینکه امسال این دقت ها بیشتر خواهد بود، گفت: سلامت دانش 
با دقت  به دلیل حضور یک دشمن طبیعی در جامعه یعنی ویروس کرونا  آموزان 
بیشتری باید مد نظر قرار گیرد و این بار بر دوش پدران، مادران، خانواده، مدیران و 

بردوش معلمان سرفراز ما هست.
رییس دولت تدبیر و امید افزود: امروز علم و دانش آغاز می شود تا بگوییم آموزش 
در کشور ما در سخت ترین شرایط تعطیل نخواهد شد. ما در ۸ سال جنگ تحمیلی 
آموزش را تعطیل نکردیم. روزهای سخت بمباران در شهرها آموزش را تعطیل نکردیم 

و دانش آموزان ما به رغم سختی ها آموزش خود را در مدارس آموختند و یاد گرفتند.
 وی اضافه کرد: امسال ضمن تبریک سال تحصیلی به همه دانش آموزان، معلمان 
و خانواده های عزیزشان، محضر معلمین عزیز عرض می کنم امسال رسالت و وظایف 
سخت تر و سنگین تری بر دوش همه شما عزیزان و فداکاران صحنه علم و دانش و 

پیشرفت و تعالی کشور است.
 روحانی تصریح کرد: هر کس معتقد است آموزش باید تعطیل شوند معنایش این 
است که معتقد است پیشرفت کشور و رشد و تعالی نوجوانان و جوانان باید متوقف شود 

در حالی که آموزش توقف ناپذیر است.

آیت الله نوری همدانی:

امت اسلام در برابر اسلام هراسی غرب 
بی تفاوت نباشد 

حضرت آیت الله نوری همدانی با صدور پیامی اقدام شرم آور اهانت به ساحت به 
مقدس قرآن کریم را محکوم و بر ایستادگی مسلمانان 

 آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید با صدور پیامی در پی هتک حرمت 
قرآن در سوئد ضمن محکوم کردن این حادثه اسفناک، از سران کشورهای اسلامی 

خواست مانع از تکرار این قبیل جنایات شوند. 
به گزارش روز شنبه مرکز خبر حوزه، در این پیام آمده است: اقدام شرم آور اهانت به 

ساحت به مقدس قرآن کریم موجب تألم خاطر همه انسان های آزاده گردید.
پیام ادامه یافته است: بی شک این اقدام سبک سرانه با پشتیبانی اندیشکده های 
صهیونیستی و آمریکایی در راستای اسلام هراسی صورت گرفته لازم است مسلمانان 

جهان با اتحاد و همبستگی در مقابل این نقشه شوم ایستادگی نمایند.
سران  از  اسفناک،  حادثه  این  کردن  محکوم  ضمن  این جانب  می افزاید:  پیام 
کشورهای اسلامی و سازمان های بین المللی درخواست می کنم نسبت به این موضوع 

واکنش جدی داشته و مانع از تکرار این قبیل جریانات شوند.

شهردار قم با بیان اینکه اتمام پروژه های مهم عمرانی در دست 
اجرا در شهرداری قم، چهره شهر را تغییر می دهد، گفت: باغ 
پرندگان به زودی آماده انتقال پرندگان و افتتاح است. سید مرتضی 
سقائیان نژاد صبح دیروز در جلسه بررسی پروژه های مهم عمرانی 
شهر قم با اشاره به پیشرفت فیزیکی پروژه های در حال اجرا اظهار 
داشت: یک جهش اجرایی در پروژه های عمرانی می تواند چهره 
شهر قم را تغییر دهد. وی با بیان آخرین وضعیت پیگیری پروژه 

باغ پرندگان شهر قم ابراز کرد: این پروژه در مراحل پایانی بوده و با

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: باید گام های مؤثری در زمینه 
مشکلات معیشتی مردم برداشته شود و برای گرفتاری مردم باید 
تدابیر جدی تر اتخاذ شود. آیت الله علیرضا اعرافی صبح دیروز در 
مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه که در سالن جلسات 
مدرسه عالی دارالشفاء برگزار شد، ضمن تسلیت ایام سوگواری 
اباعبدالله الحسین)ع( و یاران باوفای ایشان و تبریک فرارسیدن 
و حوزویان  دانشجویان  آموزان،  دانش  برای  سال تحصیلی  آغاز 

اظهار داشت: علم و دانش موهبت و فیضی الهی است و سبب

شهردار قم تشریح کرد:

جزییات پروژه های مهم عمرانی 
آماده افتتاح

آیت الله اعرافی:

برای معیشت مردم باید تدابیر 
ویژه ای اتخاذ شود
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رئیس کانون کارگران ساختمانی استان قم :

کارگران ساختمانی درقم شناسنامه دار می شوند

معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی اعلام کرد :

۱۷ مساله مهم فرهنگی در دستور 
کار دفتر تبلیغات اسلامی

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم خبرداد:

توزیع ۶۵ هزار
 بسته معیشتی بین نیازمندان 

8

4

4

8

 معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم از 
آغاز سومین مرحله رزمایش کمک های مؤمنانه در آینده نزدیک 
خبر داد و گفت: از ابتدای شیوع بیماری کرونا در استان بیش 
توزیع شده  نیازمندان  میان  در  معیشتی  بسته  هزار  از ۶۵ 

است.  سرهنگ مهدی کبیری پور روز شنبه در گفت وگو با 
خبرنگاران بیان کرد: زمانی که بیماری کرونا در کشور پیدا شد،  
قمی ها بودند که با شجاعت آن را اعلام کردند، همچنین تا پای 

جان در این راه ایستادند و کارهای ابتکاری گسترده ای را برای

استاندار قم در آیین بازگشایی مدارس :

دانش آموزان همزیستی
 با کرونا را یاد بگیرند

لزوم اجرای سخت ترین شیوه نامه های بهداشتی در مدارس

1مشاهده دارایی سهام عدالت امکان پذیر شد

 

 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: مزرعه 
گردشگری شکل و ایده تازه ای برای تفریح و گردشگری بوده که در حال رایزنی 
برای احداث آن تا پایان دولت هستیم.  حمید یزدانی با اشاره به بحث بوم گردی 
و جایگاه آن در قم بیان کرد: در زمانی که مسئولیت مدیریت میراث فرهنگی قم 
به بنده سپرده شده هیچ بوم گردی در قم ایجاد نشده بود، درحالی که بوم گردی 
می تواند برای جذب گردشگر داخلی و خارجی نقش مهمی داشته باشد. وی 
عنوان کرد: اکنون 2۶ بوم گردی برای گرفتن مجوز ثبت نام کرده اند 4 بوم گردی

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از ثبت و پیگیری بیش از ۵ هزار و 
۶00 پیام مردمی در قالب سامانه 137 در مرداد امسال خبر داد.مهدی کلانترزاده 
در گفت و گو با شهرنیوز، با اشاره به پیام های رسیده به سامانه 137 در مرداد امسال، 
اظهار داشت: بیشترین موضوعی که در این پیام ها به آن اشاره شده درخواست 
استقرار باکس جمع آوری خاک و نخاله و رها شدن غیرمجاز خاک و نخاله در معابر 
است.به گفته مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم، ساخت و ساز بدون 

مجوز، سد معبر دستفروشان و فروشندگان دوره گرد، سد معبر اصناف و نظافت

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

مزرعه گردشگری در قم احداث می شود
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

پیگیری ۵۶۰۰ پیام مردمی در مرداد ماه
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معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی 
میزهای  کار  دستور  در  کشور  مهم  مساله  اینکه 17  بابیان 
تخصصی این مرکز قرارگرفته است گفت:  قطب های فکری 
پربسامد  مسائل  مسئولیت  تبلیغات  دفتر  فرهنگی  و 

علمی  و  تخصصی  به صورت  را  اجتماع  و  فرهنگ  حوزه 
برعهده گرفته اند.  حجت الاسلام والمسلمین مهدی علیزاده 
افزود: همگام با ضریب اهمیت یافتن رسانه های جدید و فضای 
مجازی، دفتر تبلیغات اسلامی نیز به این موضوع توجه کرده و

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در آستانه آغاز سال 
را  این مناسبت  پیامی  با صدور  تحصیلی جدید، 

گرامی داشت.        
 دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد، با صدور پیامی 
در آستانه بازگشایی مدارس و آغاز سال تحصیلی 
جدید، با تقدیر از تلاش های جامعه علمی در مسیر 
اعتلای سطح دانش کشور این مناسبت را گرامی 

داشت.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

آغاز سال جدید تحصیلی و شروع دوباره تلاش و 
علم،  در فضای کسب  دانش  کوشش جویندگان 
زودتر  روزی  چند  امسال  که  را  فضیلت  و  معرفت 
گرامی  را  هستیم،  آن  شاهد  همیشگی  موعد  از 

می دارم.
نوع  در  اخیر شاهد شرایط جدیدی  ماه های  در 
زندگی و اقتضائات اجتماعی هستیم که پیش از این 
تصوری را از آن نداشتیم و این شرایط شئون تازه ای 
را برای ما به وجود آورده که نمونه ای از آن تاثیری 
است که بر نحوه آموزش دانشجویان و دانش آموزان 

گذاشته است.
بدون شک لازمه اجرای بهینه و کاربردی فرآیند 
کسب علم و آگاهی، زنجیره ای پیوسته و همیشگی 
است که در طول مدت تحصیل هر فرد در مقاطع 
مختلف می بایست با دقت و جدیت دنبال شود تا 
درخت دانش در وجود هر یک از پویندگان علم، 

ریشه و ساختاری قوی و مستحکم داشته باشد.
از  اعم  معرفت  و  دانش  علم،  بزرگ  جامعه 
دینی،  علوم  طلاب  دانشجویان،  دانش آموزان، 
معلمان و اساتید، همگی باید تمام توان و ظرفیت 
خود را به کار گیرند تا وظیفه ی اصلی و دِین خود 
را در قبال کشور و ملت به انجام رسانده و موجبات 
مقدس  نظام  جایگاه  ارتقاء  و  تعالی  پیشرفت، 
جمهوری اسلامی ایران را بیش از پیش ممکن و 

میسر نمایند.
کار  دستور  در  جد  به  است  لازم  که  نکته ای 
سیاستگذاران آموزشی کشور نیز قرار گیرد، توجه 
به ابعاد آموزش در حوزه خلاقیت، ابتکار، نوآوری 
و متناسب با شرایط روز و البته با رویکردی کاربردی 
است تا صرفاً بُعد آموزش بدون مهارت دنبال نشود و 

این نگاه که در نهایت پدیده مدرک گرائی را به دنبال 
خواهد داشت، جایگاهی در نظام آموزشی و اجرائی 

نداشته باشد.
کشور،  علمی  بزرگ  جامعه  از  عضوی  عنوان  به 
تحصیلی،  جدید  سال  آغاز  داشت  گرامی  ضمن 
موفقیت روزافزون در طِی طریق  کسب علم و آگاهی 
را برای تمامی جویندگان و پویندگان دانش و مهارت 

از خداوند منان خواستارم.
از اساتید، معلمان و مربیان عزیز و همچنین کادر 
اداری و علمی نهادهای مقدس حوزه های علمیه، 
تربیت  و  تعلیم  رسالت  که  دانشگاهها  و  مدارس 
آینده سازان عزیزمان را بر عهده دادند نیز صمیمانه 

قدردانی می نمایم.
امید آن دارم در ظل عنایات خاصه صاحب عصر 
و زمان، حضرت بقیه الله الاعظم عجل الله تعالی 
فرجه الشریف و تحت لوای نائب بر حق ایشان، رهبر 
معظم انقلاب اسلامی، حضرت آیت الله العظمی 
امام خامنه ای مدظله العالی بتوانیم با پیوند علم و 
عمل، دانش و مهارت و در نهایت حل مشکلات و 
معضلات، موجبات پیشرفت جامعه ایران اسلامی 

در حوزه های مختلف را بیش از پیش ایجاد نمائیم.
درخت تو گر بار دانش بگیرد

به زیر آوری چرخ نیلوفری را
شهردارقم
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد
1۵ شهریور 13۹۹

پیام شهردار قم به مناسبت آغاز سال تحصیلی جدید 
مدارس، دانشگاه ها و حوزه های علمیه



یکشنبه -شانزدهم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25108

 

آیین  به مناسبت  پیامی  در  تقلید  مرجع  یک   
بازگشایی حوزه های علمیه، حوزه علمیه را استوار 
به عنصرهای علم و اخلاق بیان کرد که هر دو مقوله 

باید در حد اعلی باشد.
آیت الله ناصر مکارم شیرازی در در پیام تصویری 
کرد:  اظهار  علمیه  بازگشایی حوزه های  آئین  به 
بیان می کند که  با صراحت  توبه  آیه ۱۲۲ سوره 
پیامبر )ص( دستور تشکیل حوزه علمیه دادند. 
خداوند دستور داد که عده ای در مدینه تعلم در 

دین پیدا کنند و زمانی که مجاهدان به سوی آن ها 
بازگشتند، به آنان تعلیم دهند. به گفته آیت الله 
مکارم شیرازی، تعلیم پیامبر )ص( و امام علی )ع( 
در مسجد صورت می گرفت که این مساله تا زمان 
امام باقر و امام صادق )ع( ادامه داشت که حوزه 
از  پس  کرد؛  پیدا  عظیم  گسترش  شیعه  علمیه 
نفری  اولین  طوسی  شیخ  مرحوم  حضرات  این 
بودند که حوزه علمیه نجف را تأسیس کردند و در 
سایر شهرستان ها این روند توسعه یافت و سپس 
تقلید  این مرجع  این حوزه در قم تشکیل شد. 
خاطرنشان کرد: این میراث بزرگ، از زمان پیامبر 
اکرم )ص( برای ما باقی مانده است، حوزه علمیه 
نباشد،  علمیه  حوزه  اگر  است؛  ما  افتخار  سند 
اسلام به تدریج محو می شود. وی با تاکید بر اینکه 
سه موضوع مهم را در حوزه امروز نباید فراموش 
کرد، گفت: امروز شرایط بسیار سختی است و اگر 
می توان حوزه را به شکل حضوری و لو کم برگزار 
شود، باید این کار انجام شود؛ خود بنده تصمیم 

گرفتم که دروس با ۱۰ نفر تشکیل و ضبط شود.
حوزه علمیه در صورت امکان باید 

حضوری تشکیل شود
با  باید  این مرجع تقلید ادامه داد: این دروس 
رعایت همه شئونات بهداشتی دنبال شود و اگر این 
این روند نشد، نوبت به حوزه مجازی می رسد، پس 
تا امکان دارد حوزه علمیه را باید حضوری تشکیل 

داد. آیت الله مکارم شیرازی اظهار کرد: نکته دوم 
و  حضور  روی  شد،  مجازی  هم  حوزه  اگر  اینکه 
غیاب دقت بسیاری انجام شود و نباید کلاس ها 
به شکلی برگزار شود که قید و بندی برای حضور 
وجود نداشته باشد. وی یادآور شد: نکته سوم این 
مجازی  حوزه های  در  اخلاقی  مسائل  که  است 
کم رنگ نشود و طلاب باید در کلاس های مجازی 
مسائل  و  احادیث  شرح  روی  حتماً  حضوری  یا 

اخلاقی تمرکز داشته باشند.
آیت الله مکارم شیرازی متذکر شد: حوزه علمیه به 
۲ عنصر علم و اخلاق استوار است. همان گونه که 
علم باید در حد اعلی باشد، تقوا و اخلاق نیز باید در 
حد اعلی باشد. این مرجع تقلید عنوان کرد: بنده 
از صمیم دل برای همه شما دعا می کنم و مسئول 
را  حوزه  عالی  شورای  و  کشور  علمیه  حوزه های 
دعا می کنم که در این شرایط سخت آبروی حوزه 
علمیه را حفظ کنند. وی گفت: در شهرستان ها 
نیز باید مدیران حوزه علمیه شهرستان ها با همین 
برنامه ها خودشان را هماهنگ کنند و چنان شود 
که در آن شهرها هم مثل قم حوزه علمیه حضوری 
در صورت امکان و اگر امکان ندارد با رعایت همه 
موازین بهداشتی و آموزشی و اخلاقی کلاس ها 
برگزار شود. این مرجع تقلید در پایان بیان کرد: 
دعای امام زمان )عج( نیز شامل حال حوزه های 

علمیه است.

پروانه مافی:

 اصلاح طلبان و اصولگرایان در امور زنان با 
هم تفاوت چندانی ندارند

 نماینده مجلس دهم با بیان اینکه تلاش ها در مجلس دهم برای تقویت حضور زنان در 
عرصه سیاسی با شکست مواجه شد گفت: آقایان با اینکه در ظاهر به ما وعده می دادند 
که به طرح ها رای خواهند داد اما رای نمی دانند و در این بین هم فرقی بین اصلاح طلبان 

و اصولگرایان نبود. 
پروانه مافی در پاسخ به این پرسش که دولت روحانی در حوزه زنان در طول هفت سال 
گذشته چه عملکردی داشته است، گفت: زنان نقش زیادی در پیروزی آقای روحانی 
در انتخابات و به ثمر رسیدن دو دولت یازدهم و دوازدهم داشتند. طبعتا انتظاراتی هم 
از دولت منتخب خود داشتند. با توجه به این انتظارات در ابتدای امر مخصوصا در 
بحث ها و نوشته ها پیشرفت هایی مشاهده شد و در همین زمینه بحث استفاده سی 
درصدی از مدیران زن در دستگاه های دولتی و عمومی طرح شد که بحث مهمی بود و از 

دستاوردهای دولت در حوزه زنان بود.
 وی ادامه داد: آقای روحانی به عنوان رئیس جمهور به معاونان و وزرا این بحث و استفاده 
سی درصدی از زنان را ابلاغ کردند و این امر در سطوح پایین تر هم به عنوان قانونی از 
سمت رئیس جمهور به همه بخش های دولت ابلاغ شد. برخی معاونان و مدیران کل در 
اجرای این بخشنامه جدیت داشتند و  از زنانی که شایسته بودند و تجربیات خوبی در 
حوزه های اجرایی و علمی داشتند استفاده کردند. ولی در تعداد دیگری از وزارتخانه ها و 

بخش های دیگر، تحولی که مدنظر زنان بود رخ نداد.
نماینده مردم تهران در مجلس دهم در پاسخ به این سوال که موانع تحقق مطالبات 
زنان چیست، هم بیان داشت: مانع عمده، نگاه مرد سالاری است که در حوزه اجرا و 
مدیریت وجود دارد. بعضی مسئولان می گفتند خب خانم معرفی کنید تا در پست ها 
استفاده کنیم وقتی معرفی می کردیم مطالبی را مطرح می کردند که در نهایت باعث می 
شد مطالبات زنان محقق نشود. یعنی یک زن اگر بخواهد در پستی قرار بگیرد باید چندین 

برابر یک آقا شایستگی داشته باشد تا مسئولان راضی به انتصاب او شوند.
این سیاستمدار اصلاح طلب با اشاره به سهمیه زنان در لیست احزاب که در لایحه جامع 
انتخابات مورد تاکید قرار گرفته، گفت: این طرح را من در مجلس مطرح کردم.  مقایسه 
مجلس ایران با مجالس دیگر کشورها نشان می داد که  زنان حضور اندکی در مجلس ایران 
دارند. حتی در مقایسه با کشور همسایه عراق که مشترکات فرهنگی بسیاری با ما دارد 
زنان ایرانی سهمی در پارلمان ندارند چرا که زنان عراقی بیست درصد پارلمان این کشور را 
در اختیار داند و تنها شش درصد نمایندگان مجلس دهم را زنان تشکیل می دادند. از این 

حیث تقریبا در بین ۱۹۰ کشور دنیا ایران در رتبه های آخر قرار داد.
مافی افزود: نگاه مردم سالار در فرهنگ عمومی ما وجود دارد. با وجود اینکه در حوزه 
تقنینی تلاش زیادی کردیم و درخواست ما کف مطالبات زنان بود مبنی بر اینکه در 
فهرست های انتخاباتی شهرهای که بالای شش نماینده دارند یکی از این شش نفر خانم 
باشد. اما باز آقایان نماینده به صراحت می گفتند که این کار ظلم به ما است. می گفتند ما 

باید بگردیم خانم پیدا کنیم از کجا پیدا کنیم.

یک اصلاح طلب مطرح کرد

برنده انتخابات۱۴۰۰ را چه عاملی
 مشخص می کند؟

یک فعال سیاسی گفت: دو عنصر برنامه و شخصیت کاندیدا با عنصر همراهی مردم 
سرنوشت انتخابات آتی را مشخص می کنند. 

علی صوفی اظهار کرد: برای پیش بینی انتخابات آتی ابتدا باید در نظر بگیریم روالی 
که در انتخابات های گذشته داشتیم ادامه دار هست؛ آیا اوضاع مثل گذشته است؟ باید 
از خودمان بپرسیم چقدر  شرایط تفاوت کرده و این تفاوت ها در چه زمینه هایی است. 
در واقع سوال اصلی این است که چه متغیرهایی از انتخابات دستخوش تضعیف و تغیر 
شدند؟ وی ادامه داد: مردم یکی از عوامل اصلی در انتخابات هستند.دومین متغیر 

حاکمیت است .
 متغیر سوم هم خود کاندیداها و فعالین سیاسی و به طور کلی جریان سیاسی قالب 
کشور و گفتمانی است که در انتخابات برای جلب آرای مردم به کار می بردند. عمدتا تمام 

این متغیرها دچار تغییر و از کنترل خارج شده اند. 
صوفی ادامه داد: در این بین رویکرد مردم به اصلاح طلبان مثبت بود که الان منفی 
شده؛ در واقع  به کل جریان های سیاسی نگاه منفی پیدا کرده اند. صوفی گفت: 
انتخابات ۱۴۰۰ نیازمند برنامه جامعی است که متضمن خروج از رکود اقتصادی و بهبود 
معیشت مردم باشد؛ در حال حاضر مطالبات دیگر مردم پایین تر از مطالبات اقتصادی و 
معیشتی آنان است. بنابراین هر جریانی بتواند این اعتماد مردم را با ارایه برنامه جامعی 
جلب کند، می تواند همراهی مردم را نیز داشته باشد. وی تاکید کرد: کاندیداها نیز باید 

امتحان پس داده باشند. 
این طور نیست که به صرف جوانگرایی کاندیداهای ناشناخته ای بیایند،شخصیت های 
سیاسی که گذشته قابل اعتمادی دارند می توانند نظر مردم را جلب کنند. این فعال 
سیاسی گفت: دو عنصر برنامه و شخصیت کاندیدا با عنصر همراهی مردم سرنوشت 

انتخابات آتی را مشخص می کنند.
 

یک عضو کمیسیون آموزش مجلس:

نباید به خاطر کرونا آموزش دانش آموزان 
را معطل کرد 

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید بر اینکه نباید آموزش دانش 
آموزان را عقب انداخت، گفت: ما باید بتوانیم با کرونا زندگی کنیم چون هیچ آینده ای از 

زمان پایان آن متصور نیست لذا معطل کردن آموزش کار درستی نیست. 
فرهاد بشیری در گفت وگو با ایسنا با اشاره به بازگشایی مدارس گفت: کرونا جزئی از 
زندگی ما شده است، پس باید با برنامه ریزی و راهکارهایی بتوانیم امورات زندگی در حوزه 
های مختلف اقتصادی، اجتماعی، فرهنگی، آموزشی و نظایر آن را اداره کنیم، نه اینکه با 

غفلت و کوتاهی زمان از دست رود. 
وی افزود: آموزش نیاز ضروری جامعه است. در همین راستا از امروز رسما سال تحصیلی 
جدید آغاز شد و دانش آموزان به صورت فیزیکی در کلاس های درس حضور پیدا کردند، 

قطعا باید پروتکل های بهداشتی به صورت سخت گیرانه در مدارس رعایت شود.
 در این باره مجلس و ستاد کرونا و وزارت آموزش و پرورش حساس است و نهایت دقت 
را خواهد کرد. این عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در جمع بندی اظهار کرد: 
طبق نظر وزارت آموزش و پرورش دانش آموزان باید در کلاس های درس حضور پیدا 
کنند. بحث بر سر آن است که نباید آموزش را به خاطر کرونا معطل کرد اما در عین حال 
رعایت پروتکل های بهداشتی و حفظ سلامت دانش آموزان هم موضوع مهمی است که 

ما در مجلس نسبت به آن حساس هستیم.
 

سخنگوی سازمان غذا و دارو:

استفاده همگانی از واکسن آنفلوانزا
 توصیه نمی شود

سخنگوی سازمان غذا و دارو گفت: سال گذشته کمتر از دو میلیون دوز واردات واکسن 
آنفلوآنزا داشتیم، اما این رقم امسال به ۱۱ تا ۱۲ میلیون دوز افزایش خواهد یافت اما 

واکسیناسیون همگانی آنفلوانزا توصیه نمی شود. 
کیانوش جهانپوراظهارداشت : برآورد وزارت بهداشت این است که امسال نسبت به سال 
گذشته در مورد آنفلوآنزا حتی ممکن است مشکلات کمتری داشته باشیم؛ زیرا مردم 
نکات بهداشتی را بیشتر رعایت می  کنند، کمتر در مکان  های عمومی و تجمع ها حاضر 
می شوند، از ماسک استفاده می  کنند و این مراقبت  ها همزمان در کنترل کرونا و آنفلونزا 

موثر خواهد افتاد.
وی گفت: خوشبختانه امسال تامین واکسن آنفلوآنزا برای بیماران خاص و مادران باردار  
۱۰ برابر سال قبل است، در حالی که تامین واکسن برای سایر گروه  های پرخطر نیز ۵ یا  
۶ برابر سال گذشته است. واکسن آنفلوآنزا از منابع معتبر و شرکت  های برتر اروپایی که 
مورد تایید سازمان بهداشت جهانی هستند، تهیه شده و دقت نظر کافی برای تهیه آن 

صورت گرفته است.
وی افزود: هر فرد با مراجعه به داروخانه و با ارائه کارت ملی و ثبت کد ملی می تواند 
واکسن آنفلوآنزا را تهیه کند. تا قبل از پایان شهریور توزیع واکسن آنفلوآنزا آغاز می شود و 
تلاش  بر این است که تا آن زمان بخش اعظمی از واکسن  ها وارد شده و توزیع آنها انجام 

شده باشد و هر فرد طبیعتا نمی  تواند بیش از یک واکسن خریداری کند.

دست آمریکا خالی است
نتیجه نشست کمیسیون مشترک برجام که در تاریخ 
۱۱ شهریور در وین برگزار شد، تیر خلاصی بر سیاست 
های یکجانبه گرایانه آمریکا بود و ثابت کرد که آمریکا 

دیگر حقی برای استفاده از مکانیسم ماشه ندارد.
این نتیجه قابل پیش بینی بود و اعضای برجام و مقامات سازمان ملل بارها گفته 
بودند که واشنگتن به لحاظ قانونی و قوانین بین المللی هیچ گونه حقی برای 
استفاده از مکانیسم ماشه ندارد. آمریکا به دلیل خروج از توافق هسته ای به هیچ 
وجه نمی تواند مکانیسم ماشه را فعال کند و جامعه جهانی در این زمینه اجماع 
دارند. شکست های اخیر آمریکا در شورای امنیت و کمیسیون مشترک برجام هم 

گواه بر همین موضوع است.
صرفنظر از قانونی بودن اجماع اعضای کمیسیون برجام، یک واقعیت پنهان 
هم این است که کشورهای دنیا از جمله سیزده کشوری که به قطعنامه آمریکا 
در شورای امنیت رای منفی و ممتنع دادند، در بقای ترامپ مردد هستند. آنها در 
مقطع فعلی تمایلی برای بازی در زمین ترامپ ندارند؛ چرا که احتمال می دهند در 
صورت باخت ترامپ در انتخابات، باید با جو بایدن کار کنند و نمی خواهند  ریسک 
کرده و به خواسته ترامپ تن در دهند. حتی روزنامه صهیونیستی هاآرتص اخیرا در 
یادداشتی به بنیامین نتانیاهو پیشنهاد کرد تا با " جو بایدن" همکاری کند. البته 
پیش بینی نتیجه انتخابات سوم نوامبر در آمریکا دشوار است اما کشورها چنین 

مسائلی را در محاسبات خود با آمریکا در نظر می گیرند.
با توجه به این وضعیت، در زمانی که آمریکا بیش از پیش منزوی و تنها شده است 
، تلاش هایش برای فعال سازی مکانیسم ماشه علیه ایران  راه به جایی نخواهد برد 
و می توان پیش بین کرد که در زمان مقرر، تحریم های تسلیحاتی ایران به پایان 

برسد.
در این بین مقام های آمریکا به استدلال های مختلفی متوسل شده اند. اخیرا 
برایان هوک نماینده مستعفی امور ایران در وزارت خارجه آمریکا مدعی شده که 
برجام یک قرارداد سیاسی است و از لحاظ حقوقی الزام آور نیست. البته حرف 
های هوک مبنای حقوقی ندارد چون برجام  یک توافق یا پیمان بین المللی است 
و کشورهای امضا کننده متعهد به انجام اقداماتی شده اند و حقوقی نسبت به 
یکدیگر دارند. این پیمان مشمول حقوق بین الملل است و یک پیمان حقوقی تلقی 
می شود. بنابراین تلقی آن به عنوان یک پیمان سیاسی یک اقدام غیرکارشناسی 
و به دور از واقعیات موجود است. طرح چنین استدلال های بی پایه  و اساس به 
منظور محق جلوه دادن آمریکا برای فعال سازی اسنپ بک است.  همه اعضای 
برجام به حقوقی بودن این توافق باور دارند؛ همانطور که این توافق، تعهداتی را 

برای همه طرفین آن مشخص کرده است.
 گاهی این سئوال مطرح می شود که قبل از اعلام آرای اعضای شورای امنیت 
در خصوص پیش نویس قطعنامه آمریکا برای تمدید تحریم های تسلیحاتی ایران، 
واشنگتن از نتیجه رأی گیری آگاه بود؛ پس چه عاملی سبب شد تا آمریکا با علم به 
شکست، دست به چنین ریسکی زد؟. واقعیت این است که چنین رویه ای به دلیل 
وجود مشاوران و کارشناسان بی اطلاع یا کم اطلاع در کاخ سفید و انگیزه های 

سیاسی رئیس جمهور آمریکا، مسبوق به سابقه است.
سلسله ای از تصمیمات زنجیره ای در دوران ریاست جمهوری ترامپ  اتخاذ 
شده که شکست آنها قابل پیش بینی بوده است. برای مثال در موضوع انتقال 
سفارت آمریکا از تل آویو به بیت المقدس،  شاهد بودیم که کشورهای جهان حتی 
متحدان قبلی آمریکا از این اقدام حمایت نکردند. تصمیم اشتباه دیگر، طرح 
معامله بزرگ قرن با هدف الحاق کرانه باختری به سرزمین های اشغالی بود که 
با مخالفت جامعه جهانی حتی کشورهای اروپائی و سازمان ملل متحد روبرو شد. 
در خصوص تصمیم آمریکا مبنی بر الحاق بلندی های جولان به رژیم اشغالگر 
نیز، مخالفت جهانی قابل پیش بینی بود. در داستان خروج آمریکا از برجام هم 
اکثریت کشورهای دنیا، اقدام آمریکا را نوعی عهدشکنی و مغایر با موازین بین 

المللی دانستند.
این تحلیل در خصوص مکانیسم ماشه نیز صدق می کند. به دلیل یکجانبه 
گرایی و روحیه استکباری، برای آمریکا نقض قوانین و مقررات بین المللی اقدامی 
عادی شده است؛ اما جهان از تصمیمات بدون پشتوانه کارشناسی آمریکا حمایت 
نمی کند. در مجموع می توان گفت که غیرمعمول و عجیب نیست که آمریکا با علم 

به شکست،  باز هم پیشنهادات غیرعملی خود را مطرح می کند.
ادعای پمپئو مبنی بر اینکه تحریم های یکجانبه را از ۳۰ شهریور احیا می 
شوند، نیز یک حرف بی پشتوانه است. اگر منظور پمپئو، تحریم های یکجانبه 
آمریکاست که وجود داشته و کشورها ملزم به تبعیت از آن نیستند. اگر هم منظور 
وی تحریم های بین المللی است که در این زمینه، اجماع جهانی وجود ندارد و 

مورد حمایت کشورهای جهان واقع نخواهد شد.
در سفر اخیر رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی به ایران نیز 
بیانیه ای سازنده و امیدوارکننده صادر شد که نشان از اراده طرفین برای همکاری 
دارد. گروسی از نتایج سفر به ایران راضی بود و طرف های ذیربط از جمله روسیه، 

چین و کشورهای اروپایی از این توافق ابراز خرسندی کردند.
در ایران همیشه اراده برای تداوم همکاری با آژانس وجود داشته و اینکه گروسی 
اعلام کرد که آژانس به صورت مستقلانه عمل خواهد کرد ، موضع خوبی بود و 
آینده روابط تهران و آژانس را روشن ساخت. کشورهای دنیا به خوبی می دانند که 
ایران به دنبال استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای است و در این بین فرافکنی 
و طرح بحث های حاشیه ای از سوی آمریکا، نمی تواند خللی در این روند ایجاد 

کند.
اشکال آمریکا این است که نمی خواهد انزوای خود را قبول کند و برای حاکمیت 

ملی کشورها و استقلال نهادهای بین المللی، ارزش قائل شود.
ایالات متحده آمریکا تا کنون هر آنچه در توان داشته علیه ایران به کار بسته است؛ 
دست واشنگتن در قبال  اقدام علیه ایران خالی است و به نظر نمی رسد در آستانه 

انتخابات ریاست جمهوری ، اقدامات احتمالی واشنگتن به نتیجه برسد.
در حال حاضر کشورهای ۱+۴ علیرغم اختلافات موجود برای تحقق هدف 
مشترک خود که حفظ و تداوم برجام است، متفق القول هستند. البته اگر هریک 
از اعضای برجام بخواهند اقداماتی خلاف این توافق انجام دهند و یا مکانیسم 
ماشه را علیه ایران فعال کنند، در آن صورت دست ایران خالی نخواهد بود و تصمیم 

لازم را اتخاذ خواهد کرد.

نایب رئیس مجلس:

افزایش اختیارات مدیران استانی، موجب 
توسعه متوازن می شود

نایب رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: واگذاری اختیارات هیات دولت به 
مدیران استانی، عامل توسعه متوازن در کشور می شود.

علی نیکزاد با اشاره به اهمیت تفویض اختیار وزرا و هیات دولت به استانداران و 
مدیران کل، اظهار داشت: متمرکز نبودن اختیارات اقدام بسیار خوبی است که اگر 

توام با نظارت عالی باشد، نتایج مثبتی به دنبال دارد.
نایب رئیس مجلس شورای اسلامی بیان کرد: هر چه وزرا و هیات دولت اختیارات 
خود را به استانداران و مدیران مربوطه واگذار کنند، انجام اقدامات و تحقق برنامه ها 
تسهیل و سبب رشد مدیرانی می شود که می خواهند در سطح کشوری فعالیت 
کنند. وی افزود: هر چه مدیران استانی و منطقه ای اختیارات بیشتری داشته 
باشند و اختیارات در مرکز متمرکز نباشد، رشد متوازن را در کشور شاهد خواهیم 
بود. اقای نیکزاد در پاسخ به این سوال که در شرایط تحریمی چقدر واگذاری 
اختیارات به مدیران محلی موثر است؟، ادامه داد: واگذاری اختیارات به مدیران 

محلی با انجام نظارت های دقیق در همه شرایط لازم است.
نماینده مردم اردبیل، نیر و نمین در مجلس شورای اسلامی گفت: اجرای 
ارتباط  خارجی  کشور های  با  که  مرزی  استان های  در  شده  اتخاذ  تصمیمات 
دارند، اگر با نظارت دقیق به مسئولان و دستگاه های اجرائی استان تفویض شود، 

کاربسیار ارزشمندی است.
وی افزود: اکنون در استان ها اقدامات عملیاتی در سطحی مشخص انجام 
می شود، اگر اعتبارات استان ها ۵ برابر شود، آن دستگاه ها نیز ۵ برابر کار می کنند؛ 

بنابراین تفویض اختیار به مدیران استانی مانعی ایجاد نمی کند.

اخبار

آیت الله مکارم شیرازی در پیامی به مناسبت بازگشایی حوزه های علمیه:

علم و اخلاق در حوزه های علمیه باید در حد اعلی باشد

رئیس مجلس شورای اسلامی از راه اندازی سایتی خبر داد که در آن اطلاعات مربوط 
به نظارت میدانی خوزستان قرار خواهد گرفت تا در معرض مشاهده و رصد مردم قرار 
گیرد. وی همچنین تاکید کرد که مسائل و مشکلات خوزستان از ۴۰ روز قبل در جلسات 
متعدد با وزارتخانه های مختلف، استانداری، مجمع نمایندگان و کمیسیون های مختلف 

مجلس بررسی شده است. 
محمدباقر قالیباف  عصر روز جمعه در نشست نهایی پیگیری و نظارت میدانی رئیس 
مجلس شورای اسلامی در استان خوزستان گفت: نخستین سفر نظارتی مجلس یازدهم 
با جمعی از همکاران از جمله رئیس دیوان محاسبات، روسای کمیسیون های عمران و 

انرژی، نایب رئیس کمیسیون کشاورزی و نمایندگان استان خوزستان انجام شد.
بهترین جوانان در استان  اینکه خون پاک  بیان  با  رئیس مجلس شورای اسلامی 
خوزستان بر زمین ریخته، لذا این سرزمین محل ایثار، شهادت و شهامت است، تصریح 
کرد: در مجلس یازدهم به مردم قول دادیم که نمایندگی همه آنها را در مجلس برعهده 
بگیریم، از این رو هر تصمیمی که اتخاذ شود، از هموطنان ساکن در دورترین روستا تا 
کلانشهرها ذی نفع آن هستند؛ البته اولویت رسیدگی به محرومان و مستضعفین سرلوحه 

کار ما قرار دارد.
وی تصریح کرد: کاملا شفاف و روشن عنوان می کنیم هر جا محرومیت وجود دارد، 

وظیفه رسیدگی برای رفع آن در بُعد قانونگذاری و نظارتی انجام خواهد شد.
قالیباف بیان کرد: امام خمینی )ره( فرمودند »خوزستان دین خود را به اسلام ادا کرده 
است«، از این رو ما نیز برای توجه به این سرزمین دین برعهده داریم، زیرا باید اقرار کرد 

خوزستان به طور شایسته مورد توجه قرار نگرفته است.
مسئولان باید بدون واسطه با مردم صحبت کنند

رئیس قوه مقننه کشورمان با اشاره به اینکه در نظارت میدانی بر استان خوزستان 
برخی افراد نکاتی را نسبت به رعایت نکردن پروتکل های بهداشتی عنوان کردند، تصریح 
کرد: نمی شود با مردم حرف نزد؛ در شب های عملیات و حتی میدان آموزش باید با 
رزمندگان حرف می زدیم و اگر رزمنده ای فرمانده را در کنار خود نمی دید، احساس 

امنیت نمی کرد؛ بنابراین وقتی قول دادیم با مردم زندگی کنیم، باید با آنها حرف بزنیم.
وی گفت: مشکلات و تضاد دو موضوعی است که مردم این سرزمین را رنج می دهد، 
به عنوان مثال در نظارت میدانی از برخی مناطق مانند شهرک طالقانی و شهرک بعثت، 

مردم دغدغه هایی را مطرح کردند که بیانگر موضوع یاد شده است.
قالیباف افزود: استان خوزستان حدود ۳۰ درصد از منابع آبی کشور را در خود جای 
داده، اما حداقل ۷۰۰ روستای آن با تنش آبی مواجه هستند و این اصلا زیبنده نیست؛ 

البته نباید کارهایی که انجام شده را نادیده گرفت، اما باید تضادها نیز برطرف شود. 
روستاهایی وجود دارد که در بالادست، کناردست و حتی زیردست سد قرار گرفته اند، اما 

از آب آشامیدنی برخوردار نیست. 
نظارت ما از نوع نظارتی که در تهران بنشینیم نیست

قالیباف ادامه داد: نمی توان پذیرفت بالادست، کناردست و پایین دست یک شهر 
دچار مشکل کم آبی باشند. به طور مثال یک شهر از سه طرف در محاصره آب قرار دارد، 
اما مشکلاتی مانند فاضلاب و کم آبی به چالش این منطقه تبدیل شده است که این 
وضعیت نشان دهنده اشکالات ما در نوع قانونگذاری، نظارت و اجرا است، بنابراین باید 

به این بخش ها سامان بدهیم.
وی تاکید کرد: براین اساس در مجلس یازدهم اولویت نخست ما نظارت و اولویت بعدی 
قانونگذاری است و در حوزه قانونگذاری نیز در گام نخست قوانین مزاحم حذف شده و 

در گام بعدی در حد ضرور قوانین جدید مصوب خواهد شد.
قالیباف که در پایان ۴ روز نظارت میدانی فشرده بر خوزستان سخن می گفت، تاکید 
کرد: نظارت ما از نوع نظارتی که در تهران بنشینیم نیست، البته نمایندگان در مجلس 
از سراسر کشور در پارلمان حاضر شده اند، از این رو نمی توانند در تهران بنشینند، حال 
شاید کسی تهران نشینی مثل من بوده و در تهران بنشیند، اما نمایندگان حداقل در هر 

ماه مکلف هستند به حوزه های انتخابیه رفته و به امور مردم بپردازند.
مجلس و دیوان محاسبات هرگز به دنبال مچ گیری نیستند

رئیس قوه مقننه کشورمان با بیان اینکه نظارت میدانی و نظارت کامل سیستمی نیاز 
کنونی کشور است، تصریح کرد: این نظارت باید به گونه ای باشد که در حقیقت نهاد 
مجلس، کمیسیون های تخصصی، هیات رئیسه و رئیس مجلس، معاونان و سیستم 
اداری پارلمان در خدمت نمایندگان باشند تا خواسته های مردم محقق شود، بنابراین 
در این نظارت پروژه های کوچک و بزرگ موضوعیت ندارد و ما به دنبال حل مشکل مردم 
هستیم. شاید در یک روستای ۲۰ خانواری مهمترین مسئله و مسئله امنیت ملی اش 
تامین آب باشد، بنابراین باید به آنها هم توجه داشته باشیم، از طرفی هم حتما باید به 
مسائل کلان مانند کاهش ارزش پول ملی توجه کنیم، ما در سه قوه مدیر هستیم تا 

همین مسائل و موضوعات را بررسی و حل کنیم.
قالیباف با بیان اینکه نظارت باید میدانی، بی رودربایستی و به روز باشد، گفت: قطعاً 
نظارت باید در حین اجرا صورت گیرد، نه اینکه یک سال بعد از آن گزارش ارائه شود. به 
همین دلیل نظارت میدانی بسیار موضوعیت دارد. البته مجلس و دیوان محاسبات هرگز 

به دنبال مچ گیری از مدیران نیستند.

قالیباف: دنبال مچ گیری نیستیم 

هر جا محرومیت وجود دارد برای رفع آن اقدام می شود

 وزیر دادگستری گفت: از ابتدای دولت یازدهم تا کنون چهار میلیون و ۲۳۸ هزار و 
۲۶ فقره پرونده در شعب بدوی تعزیرات حکومتی در حوزه تخلفات کالا و خدمات - 
بهداشت، دارو و درمان و دامپزشکی - قاچاق کالا و ارز تشکیل و تعداد چهار میلیون و 

۳۶۹ هزار و ۵۹۰ پرونده هم مختومه شده است. 
سید علیرضا آوایی افزود: تعزیرات دارای تشکیلات بسیار وسیع است؛ سه هزار پرسنل 
و ۴۸۰ شعبه دارد و درمورد پرونده های بسیار مهم حکم می دهد. وی ادامه داد: همه 
مقاطعی که با نوسانات شدید در بازار مواجه بودیم، تعزیرات خط مقدم بود و علاوه بر 
رسیدگی به اموری که طبق قانون تکلیف دارد، خودش کف بازار حضور داشت و رأی 
صادر می کرد. آوایی با اشاره به فعالیت های گشت های مشترک تعزیرات اظهار داشت: 
۹۲ هزار و ۲۰۲ مورد گشت مشترک و تعدد ۳۷۳ هزار و ۸۷۷ بازرسی از سوی گشت ها 

برگزار شده که منجر به تشکیل ۱۳۴ هزار و ۶۹۱ فقره پرونده شده است.
وزیر دادگستری خاطرنشان کرد: تلاش ما در دولت تدبیر و امید این بود که تعزیرات 
ضمن اینکه با نوسانات بازار برخورد شود، مراقبت کنیم تعزیرات گرفتار هیجانات نشود و 

به خاطر فضای جامعه ظلم نکند.
آوایی با اشاره به اقدامات تعزیرات در پرونده های خودرویی گفت: از ابتدای سال ۹۶ 
تا پایان مرداد ۹۹ تعداد ۲۴ هزار و ۷۴۰ پرونده وارده و ۱۰ هزار و ۱۴۷ پرونده مختومه در 
این مورد داشته ایم که متخلفان به پرداخت ۳۲ هزار میلیارد ریال جریمه شده اند و ۱۵۹ 
هزار میلیارد ریال جزای نقدی وصول شده است. وی اضافه کرد: تعزیرات اخیرا در هفت 
هزار پرونده خودرویی با تشکیل اتاق مصالحه و سازش پرونده های شاکیان را رسیدگی 
کرد و با پرداخت پول یا تحویل خودرو غیر از خودروی ثبت نامی و پرداخت مابالتفاوت، 
رضایت شکات جلب و پرونده ها مختومه شد و علی رغم اینکه می توانست حکم صادر 
کند که این احکام منجر به تعطیلی و بیکاری کارکنان می شد، این اقدام را انجام نداد. 
وزیر دادگستری با اشاره به رسیدگی پرونده های ارزی در تعزیرات افزود: تعداد هشت 
هزار و ۲۳۸ پرونده از ابتدای دولت دووازدهم در خصوص عدم ایفای تعهدات ارزی 
واردکنندگان در قبال دریافت ارز و خدمات دولتی تشکیل و تعداد هشت هزار و ۳۲۶ 

پرونده مختومه شده است.

وزیر دادگستری خبرداد:

رسیدگی  بیش از ۴ میلیون پرونده در تعزیرات 

 وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: امیدوارم اجازه 
بدهند بازار سرمایه همچنان به صورت حرفه ای اداره 
شود، از مداخلات سیاسی در امان بماند و عده ای 
کم لطفی نکنند و برای بهره برداری های سیاسی، به 
اظهارنظرهایی اقدام نکنند که این بازار را دچار خدشه 

و آسیب کند. 
به گزارش روز شنبه ایرنا به نقل از روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، فرهاد دژپسند که در مراسم آغاز شصت 
شعب  سامانه  از  رونمایی  و  فعالیت  سال  نهمین  و 
مجازی سپهر »شمس« و چهار طرح جدید اعتباری 
بانک صادرات سخن می گفت با بیان اینکه بانکداری 
دیجیتال یک گام عقب تر از بانکداری هوشمند است، 
افزود: خواسته وزارت امور اقتصادی و دارایی در این 
مرحله، بانکداری دیجیتال است. باید منابع مورد نیاز 
برای دستیابی به این هدف بر اساس مصارف بانک 

تقویت شده و در مجاری صحیح خود مصرف شود.
مانعی  امروز  مقاومت ها  برخی  اینکه  بیان  با  وی 
نوین  فناوری های  برخی  از  بیشتر  بهره مندی  برای 
است، تکنولوژی بلاک چین را مورد اشاره قرار داد و 
افزود: همچنین به دلیل خودکار شدن سیستم ها، 
هزینه های این بخش نیز تا ٥٠ درصد کاهش خواهد 
یافت، ضمن اینکه محدودیتی برای تعداد مشتریان 

نخواهیم داشت. با استفاده از هوش مصنوعی درآمد 
سازمان تا ١٧ درصد بالاتر خواهد رفت. تقریبا ٧٠ 
درصد پرونده ها بدون استفاده از کاغذ و در محیط 

هوشمند انجام خواهد گرفت.
دژپسند با تاکید بر اینکه امروز بازار سرمایه یک نقش 
کلیدی برای تامین مالی دارد،  اظهار کرد: امیدوارم 
اجازه بدهند بازار سرمایه همچنان به صورت حرفه ای 
و  بماند  امان  در  سیاسی  مداخلات  از  شود،  اداره 
بهره برداری های  برای  و  نکنند  کم لطفی  عده ای 
سیاسی، به اظهارنظرهایی اقدام نکنند که این بازار را 

دچار خدشه و آسیب کند.
بازار  وزیر اقتصاد نقش دولت و سازمان بورس در 
بازار  جنس  داد:  ادامه  و  دانست  نظارتی  را  سرمایه 
به  دولت  مداخله  باید  که  است  گونه ای  به  سرمایه 
حداقل برسد. این بازار MARKET BASE است، 

بنابراین باید حرفه ای اداره شود.
وی افزود: بازار سرمایه دارد عمق، ریشه و پایداری 
پیدا می کند، البته طبیعت بازار هم این است که گاهی 
با خوداصلاحی مواجه شود. بنابراین خویشتن داری 
هم برای فعالان و سهامداران بازار سرمایه و هم برای 
کسانی که می خواهند اقتصاد کشور از این منافع 
باید  بازار  این  است.   ضروری  بسیار  کند،  استفاده 

میان مدت و بلندمدت دیده شود.
رئیس شورای عالی بورس بازار سرمایه را فرصتی 
برای نظام بانکداری دانست و گفت: بنگاه های مالی 
بزرگ ما برای سرمایه در گردش می توانند به خوبی از 
این بازار استفاده کنند تا صنعت بانکداری به سمت 
متوسط  و  کوچک  بنگاه های  به  تسهیلات  اعطای 
متمرکز شود.  با این کار، پلکان ترقی اقتصاد ایران را 
در درون برای افزایش رفاه و در اقتصاد بین الملل برای 

افزایش سهم در بازار بین المللی فراهم کنیم.
حاکمیت  خود،  سخنان  از  دیگری  بخش  در  وی 
شرکتی را نیز مورد اشاره قرار داد و اظهار کرد: پیام 
تصمیمات  کردن  مبتنی  شرکتی  حاکمیت  اصلی 
بر نظام های حرفه ای، علمی و تجربی است در واقع 
تصمیمات باید به صورت حرفه ای در قالب حاکمیت 

شرکتی اتخاذ شود.
را  شرکتی  حاکمیت  بتوانیم  اگر  گفت:  دژپسند 
رعایت کنیم، اموال مازاد را بفروشیم، با بازار سرمایه 
برای تکمیل حلقه های تامین مالی پیوند برقرار کنیم 
و با شرکت های دانش بنیان، دانشگاه ها و مراکز علمی 
بانک  باشیم،  داشته  تنگاتنگی  ارتباط  پژوهشی  و 
صادرات ایران همواره در نظام بانکی یک رقیب جدی 

باقی خواهد ماند.

وزیر امور اقتصادی و دارایی :
باید بازار سرمایه از مداخلات سیاسی در امان بماند

محسن پاک آیین *



3 یکشنبه -شانزدهم شهریور ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5108

 ریسک انتقال کرونا در مدرسه

سلامت 

شما می توانید با استفاده از دستگاه بخور، یا امتحان تکنیک های تنفسی 
کنید.  متوقف  را  خس خس  غنچه ای،  لب  تنفس  و  شکمی  تنفس  مانند 
همچنین نوشیدن مایعات گرم می تواند به کاهش خس خس کمک کند زیرا 
راه های هوایی را شل و مجاری برونش را باز می کند. مادامی که خس خس به 

علت خشکی هوا رخ دهد می توانید از بخار کمک بگیرید.
 خس خس سوت زدن بلند هنگام عبور هوا از راه های هوایی باریک و تنگ در 
زمان تنفس است. بیماری های ریوی مانند آسم، شایع ترین دلیل خس خس 
هستند به طوری که این بیماری می تواند مجاری برونش که هوا را به ریه های 
شما می رساند، منقبض کند. خس خس همچنین می تواند به علت سایر 
مشکلات که در آن مجاری هوایی تنگ می شوند، مانند عفونت تنفسی یا 

واکنش آلرژیک، رخ دهد.
در زمان بروز خس خس، احساس ناراحتی به فرد دست می دهد؛ اما راه هایی 
برای درمان آن هست. چندین روش وجود دارد که می تواند به توقف خس خس 

و تنفس راحت تر کمک کند:
1. تکنیک لب غنچه ای را امتحان کنید

مفید برای: خس خس ناشی از تنگی نفس
اگر آسم دارید، ممکن است پزشک به شما روش لب غنچه ای را، به منظور 
مبارزه با اسپاسم برونش، که علامت شایع آسم است و طی آن راه های هوایی 

تنگ شده و خس خس ایجاد می شود، پیشنهاد کند.
خس خس، اغلب همراه با احساس تنگی نفس است، زمانی که شما به 

تلاش بیشتر برای ورود هوای مازاد به درون مجاری هوایی تنگ نیاز دارید.
تکنیک لب غنچه ای می تواند به تنگی نفس، راحت تر کردن نفس کشیدن و 
باز نگه داشتن راه های هوایی برای مدت بیشتر کمک کند. وقتی راه های هوایی 

باز هستند، نفس کشیدن آسان تر می شود و هر تنفس در دریافت اکسیژن 
مؤثرتر خواهد بود.

شما می توانید تکنیک لب غنچه ای را با کمک این گام ها انجام دهید:
1( بنشینید و ماهیچه های شانه و گردن را شل کنید.

۲( به مدت ۲ ثانیه، دهان خود را بسته نگه دارید و از طریق بینی نفس بکشید.

۳( لب های خود را مانند وقتی که می خواهید شمع فوت کنید، جمع نمایید.
۴( به اندازه ۴ ثانیه هوا را از دهان خود به بیرون، از طریق دهان خارج کنید. 

بدون این که سخت بگیرید همه هوا را از ریه های خود به بیرون فوت کنید. 
۵( تا زمانی که تنفس برایتان آسان تر شود، این کار را تکرار کنید.

اگرچه این روش ممکن است باعث تسکین شود؛ اما همیشه تمرین های 
تنفسی مانند این، از خس خس سینه و اسپاسم برونش در بیماران مبتلا به آسم 
جلوگیری نمی کند. اگر هنوز هم در تنفس مشکل دارید، داروهای تجویزشده 

آسم را مصرف کنید یا فوراً تحت مراقبت پزشک قرار بگیرید.
2. تنفس عمیق شکمی انجام دهید

مفید برای: خس خس ناشی از اضطراب
تنفس عمیق شکمی می تواند به ورزش دیافراگم، عضله ای که در زیر ریه های 
شما قرار دارد، کمک کند تا بیشتر کار تنفس را انجام دهید. این کار می تواند به 
کاهش برخی از فشارهای لوله های برونشی منقبض شده که باعث ایجاد خس 

خس می شود، کمک کند.
با دنبال کردن این مراحل می توانید تنفس عمیق شکمی را امتحان کنید:

۱( در حالی که زانوهایتان خم شده و کف پاهایتان روی زمین است به روی 
کمر دراز بکشید.

۲( یک دست را روی شکم و دست دیگر را روی قفسه سینه خود قرار دهید تا 
بالا و پایین رفتن آن ها را احساس کنید.

۳( از طریق بینی نفس بکشید، احساس کنید دستی که روی شکمتان قرار 
دارد بالا می رود و هنوز سعی کنید دست دیگر را روی قفسه سینه نگه دارید.

۴( لب هایتان را غنچه کرده و هوا را به سمت بیرون فوت کنید. عضلات معده 
را به سمت داخل بکشید و سینه خود را همچنان نگه دارید.

۵( این عمل را تکرار کنید تا تنفس شما کُند و راحت تر شود. با گذشت زمان، 
ممکن است بتوانید این تمرین را در حالت نشسته امتحان کنید.

تمرینات تنفس می تواند به کنترل تنگی نفس و عادی سازی الگوی تنفس در 
هنگام خس خس کمک کند؛ اما معمولا علت اصلی، درمان نمی شود مگر این 
که اضطراب محرک آسم باشد. برای برخی افراد، احساس اضطراب می تواند 
باعث تنفس سریع به نام هایپر وِنتیلاسیون شود که می تواند علائم آسم را بدتر 
کند. تنفس عمیق شکمی ممکن است به ویژه برای افرادی که آسم ناشی از 

اضطراب دارند، کمک کننده باشد تا بتوانند تنفس خود را کُند کنند.
3. مایعات گرم بنوشید

مفید برای: خس خس ناشی از ایجاد مخاط
نوشیدن مایعات گرم مانند چای گیاهی یا آب گرم می تواند با شل کردن راه 
هوایی به خس خس کمک کند و لوله های برونشی باز شود. اگر خس خس 
سینه شما به دلیل ایجاد مخاط در گلو، ناشی از سرماخوردگی، ایجاد شده 
است، مایعات گرم، نیز می تواند آن مخاط را بشکند و به تخلیه راحت تر آن کمک 

کند.
ممکن است مایعاتی که دمای آن ها کمی بالاتر از دمای اتاق است، برای 

علائم تنفسی مفید باشد، اما نوشیدن مایعاتی که خیلی گرم یا بیش از حد سرد 
هستند، می تواند باعث اسپاسم راه های هوایی شما شده و خس خس سینه 

را بدتر کنند.
4. بخور بگیرید

مفید برای: خس خس ناشی از استنشاق هوای خشک
بسته به مواردی که علائم را سبب می شوند، استنشاق بخار می تواند برای 
جلوگیری از خس خس سینه مفید باشد. بخور گرم یا سرد می تواند در صورت 
ایجاد خس خس ناشی از هوای خشک، کمک کننده باشد. این امر به این دلیل 
است که تنفس در هوای خشک می تواند راه هوایی شما را تحریک کند و باعث 

تورم آن شده و فضای عبور هوا را کوچک تر نماید.
با این حال، اگر گرما محرک آسم شماست. تنفس بخار گرم ممکن است 
بهترین گزینه نباشد. تنفس در بخار گرم به طور بالقوه می تواند باعث بدتر شدن 

آسم شود زیرا می تواند به عنوان یک تحریک کننده عمل کند.
در این موارد، بهتر است از یک مرطوب کننده هوا برای افزایش رطوبت هوای 

محیط اطراف خود استفاده نمایید، تا این که مستقیما بخار را تنفس کنید.
۵. از اینهالِر )اسپری های استنشاقی( استفاده کنید

مفید برای: خس خس ناشی از آسم
اگر مبتلا به آسم هستید و دچار خس خس شدید، یکی از اولین خط های 
درمانی استفاده از اینهالر است. اینهالر تجویزی، حاوی آلبوترول، دارویی است 
که در هنگام اسپاسم عضلات برونش به باز کردن مجاری هوایی کمک می کند. 
آلبوترول عضلات موجود در مجاری هوایی را شل می کند و باعث می شود که 

آن ها کمتر باریک شوند و خس خس را برطرف کنند.
آلبوترول همیشه برای خس خس کارساز نیست زیرا چیزهای دیگری غیر از 
آسم وجود دارد که باعث ایجاد خس خس می شود. به عنوان مثال، اگر به علت 
سرماخوردگی مخاط ایجاد شده، شاید بهتر باشد که نوشیدنی گرم بنوشید یا از 

داروهای ضد احتقان استفاده کنید.
۶. آنتی هیستامین مصرف کنید

مفید برای: خس خس ناشی از واکنش آلرژیک
آنتی هیستامین ها با محدود کردن واکنش بیش از حد سیستم ایمنی بدن به 
آلرژن ها، مانند گرده، عمل می کنند. این واکنش می تواند شامل تورم در گلو 

باشد که تنفس را سخت تر می نماید.
اگرچه آنتی هیستامین های بدون نسخه می توانند به یک واکنش آلرژیک 
کمک کنند، اما اگر مصرف آنتی هیستامین های خوراکی برایتان مؤثر نیست، 
باید فوراً به پزشک مراجعه کنید. در این شرایط، پزشک ممکن است به شما 
داروی آنتی هیستامین داخل وریدی بدهد تا سریعاً واکنش بیش از حد سیستم 

ایمنی بدن را متوقف کند.
نکته کلیدی:

هر کدام از این روش ها بسته به علت بروز خس خس، می تواند به رفع علائم 
خفیف کمک کند. اما اگر هنوز نتوانستید آن را متوقف کنید، یا احساس 
می کنید که نمی توانید نفس بکشید، مهم است که سریعاً به پزشک مراجعه 

نمایید.
اگر خس خس سینه شما مکررا مشکل ساز است، با پزشک خود صحبت کنید 
زیرا خس خس دائم یک عامل خطر برای حملات شدید آسم و بستری شدن 

در بیمارستان است.

بهترین راه توقف خس خس ناشی از آسم، اضطراب، آلرژی و غیره:

راهکارهایی برای رفع عصبانیتتوقف خس خس سینه با ۶ روش
 در محیط کار

در  کارمند  یک  کارمند،   ۵ هر  از 
بنابه دلایل مختلف  کار خود  محیط 
عصبانی است و در بیشتر اوقات این 
این  می کند.  کتمان  را  عصبانیت 
عصبانیت در آن حد نیست که به کسی 
آسیبی برساند، اما تاثیرات منفی آن به 
صورت استرس، افسردگی، دلزدگی از 
کار، خستگی مفرط و حتی تحریک 
علیه  توطئه  و  خرابکاری  به  دیگران 
می یابد.   نمود  فرد  وجود  در  دیگران 
بسیاری از ما، در محیط کار، نفرت و 
عصبانیت را در خود سرکوب می کنیم 
غافل از این  که این احساسات، تاثیر منفی خود را بر زندگی شخصی و حرفه ای ما به 
جا می گذارند. علت ¬یابی این احساس، حداقل کاری است که ما می توانیم به عنوان 
گام اول برای رهایی از آن برداریم. از هر ۵ کارمند، یک کارمند در محیط کار خود بنا 
به دلایل مختلف عصبانی است و در بیشتر اوقات این عصبانیت را کتمان می کند. 
این عصبانیت در آن حد نیست که به کسی آسیبی برساند، اما تاثیرات منفی آن به 
صورت استرس، افسردگی، دلزدگی از کار، خستگی مفرط و حتی تحریک دیگران به 
خرابکاری و توطئه علیه دیگران در وجود فرد نمود می یابد؛ بنابراین عصبانیت ناشی 
از کار یا محیط کار، نه تنها برای سازمان ها خطرناک است، بلکه می تواند سلامت 
افراد را با بیماری هایی نظیر فشارخون بالا، سردرد و حتی ناراحتی های قلبی عروقی 

به خطر اندازد.
چه عاملی باعث خشم و عصبانیت می شود؟ خشم یا عصبانیت را می توان یک 
حس قوی نارضایتی یا تعارض تعریف کرد که مجموعه ای از شرای ط و عوامل به 
آن دامن می زنند. عصبانیت به عنوان یک حس طبیعی در وجود بشر به ما هشدار 
می دهد که در روند اوضاع یا محیط پیرامونمان مشکلی وجود دارد که نیاز به رسیدگی 

و توجه دارد.
به طور کلی خشم یا عصبانیت موقعی بروز می کند که افراد از انجام کاری که 
می خواهند منع شده یا مجبور به انجام کاری برخلاف تمایل خود می شوند و به 
عبارتی دیگر، مورد سوءاستفاده قرار می گیرند. با این حال، بیشتر کارمندان در 
محیط کار، زمانی در خود احساس عصبانیت می کنند که با پیشنهادهای آنان 
موافقت نمی شود، افراد ضعیف و ناکارآمد به جای آنها پاداش می گیرند و ارتقای 
شغلی می یابند یا افراد بالادست آنها به خاطر اموری پیش پا افتاده یا اشتباهاتی که 
تقصیر آنها نبوده دست به توبیخ آنها می زنند. به عبارتی دیگر، عصبانیت در محیط 
کاری به خاطر اهانت های شخصی یا نادیده گرفتن حقوق کارمندان است. بیشتر 
کارمندان ناراضی و عصبانی، در محیط کار ترجیح می دهند خود را قربانی کنند تا 
این  که با ابراز خشم خود، وضعیت را از آنچه هست بدتر کنند در صورتی که از کوره 
دررفتن نه تنها مشکلی را حل نمی کند، بلکه می تواند خود، مشکلی را بر مشکلات 

بیفزاید و باعث از دست دادن کارشان یا به هم خوردن روابطشان با دیگران شود.
کارمندانی که نمی توانند عصبانیت خود را کنترل کنند یا با عصبانیت دیگران 
کنار بیایند، اغلب به حرفه خود آسیب می زنند. ابراز کردن عصبانیت در هر شرایطی 
می تواند رابطه فرد با رئیس و دیگر همکارانش را به خطر اندازد. عدم مهار خشم و 
عصبانیت فردی در محیط کار در درازمدت، فرد را به لحاظ روحی فرسوده می کند 
و از بازده و کارایی او در فعالیت های گروهی می کاهد و این افراد عصبانی همه را با 
خودشان دشمن می کنند و با این کار بستر مناسبی برای از دست دادن نفوذ خود در 
میان دیگران و حتی ابتلا به انواع بیماری های جسمی نظیر فشارخون بالا، سکته 
و... را فراهم می کنند. از سوی دیگر، سرکوب کردن خشم عواقب بدتری به دنبال 
دارد. با این کار، فرد انگیزه رقابت سالم در محیط کار را از دست می دهد و به نیرویی 

منفعل تبدیل می شود.
مهار و کنترل خشم در محیط کار: این  که چگونه و کجا خشم خود را بروز دهید 
به شرایط بستگی دارد. با این حال راهکارهای زیر به شما کمک خواهد کرد تا بر 

خشم خود مسلط شوید یا آن را به طرز صحیحی بروز دهید.
واکنش خود را به بعد از رفع شدن عصبانیت تان موکول کنید: اگر عصبانی 
هستید با شمردن از ۱ تا ۵۰ واکنش خود را در برابر شرایط موجود به پس از رفع 
شدن عصبانیت تان موکول کنید. بر خود مسلط شوید و با حفظ خونسردی، از گرفتن 
هرگونه تصمیم یا اقدامی در لحظه ای که برآشفته هستید، خودداری کنید. سرگرم 
کردن خود با افکار دیگر به شما کمک می کند در آن لحظه بر خود مسلط شوید و 
با احساسات ضد و نقیض خود کنار بیایید. وقتی بر خشم خود فائق آمدید به جای 
سرزنش کردن خود، به خود تبریک بگویید و با آرامش خاطر به حل مشکل بپردازید. 
به خاطر داشته باشید که در حالت عصبانیت، مشکل بتوان طرف مقابل را متوجه 
درستی دیدگاه خود کرد؛ بنابراین اثبات درستی حرف یا موضع خود را به پس از رفع 

عصبانیت موکول کنید.
نفس عمیق بکشید: در لحظه عصبانیت چند نفس عمیق بکشید. این کار باعث 
خون رسانی بهتر به سلول ها و بافت های بدن و فعالیت بهتر مغز می شود. در نتیجه 
قادر خواهید بود بهتر مشکل خود را بررسی کنید و چگونگی مقابله واقع بینانه را با آن 
بیابید. ورزش و یوگا می تواند به بالا رفتن تمرکز و توانایی کنترل خشمتان کمک کند. 

اگر همیشه عصبانی هستید سعی کنید حتما در یک کلاس ورزشی ثبت نام کنید.
از مسائل و مشکلات جزیی عصبانی نشوید: وقتی از دست فردی یا چیزی 
عصبانی می شوید برای لحظه ای با خود تامل کنید که آیا ارزش دارد خود را به خاطر 
مسائل و مشکلات جزیی و پیش پا افتاده عصبانی کنید. آنچه می خواهید بر زبان 

بیاورید را یادداشت کنید.
 این کار به شما کمک خواهد کرد تا خشم خود را فرو نشانید. البته هیچ وقت آن 
را به شخص مورد نظر ارسال نکنید! مطمئنا نمی خواهید کارتان را از دست دهید. 
چنین نامه ها و ایمیل هایی می توانند ذخیره شوند و بعدا علیه تان مورد استفاده قرار 

گیرند
اهمیت ندهید: بسیاری از مواقع با چشم پوشی از برخی مسائل یا رفتارها می توان 
خود را از افتادن در دام عصبانیت نجات داد. به عنوان مثال اگر کسی در محیط کار 
با شما رفتار ناعادلانه ای داشت به جای غصه  خوردن و سرکوب کردن خشمتان به 
سادگی از کنار آن بگذرید و به خاطر آن اعصاب خود را فرسوده نکنید. اگر بیشتر 
اوقات احساس خشم می کنید و توانایی مدیریت آن را ندارید از کارشناسان منابع 

انسانی مجموعه کمک بگیرید.
 آیا کلاس ها یا دوره هایی برای کنترل خشم می شناسند تا به شما معرفی کنند؟ 
هیچ الزامی ندارد که همیشه بدخلق و عصبانی باشید. مطمئنا با تمرین خواهید 
توانست عصبانیت خود را کنترل کنید. با این کار، شانس ترفیع شغلی خود را افزایش 

خواهید داد.
تفاوت دیدگاه های مختلف را مد نظر قرار دهید: گاهی یک مساله یا مشکل از 
ابعاد مختلفی قابل بررسی است و با دیدگاه های مختلفی می توان به آن پرداخت، 
در نتیجه تصمیم گیری درباره درست یا غلط بودن آن، کاری بیهوده است. متفاوت 
بودن دیدگاه های طرف مقابل ما نباید باعث شود فکر کنیم او اشتباه می کند یا این که 

حق فقط با ماست.
 در یک مجموعه کاری با طیفی از همکاران مواجه هستیم که خصوصیات و منش 
متفاوتی دارند. شناخت شخصیت همکاران در طول زمان سبب می شود آگاه شویم 
هر کدام از رفتارهای همکاران چه پیامی دارد و هر کدام از رفتارهای ما به چه واکنشی 
از سوی همکارانمان منجر خواهد شد؛ برای مثال یک حرف ممکن است از سوی 

همکاری مزاح تلقی شود و برای همکار دیگر جنبه انتقادی داشته باشد.
محرک های خشم تان را بشناسید: برای این که یاد بگیرید چگونه بر عصبانیت 
خود فائق آیید، ابتدا لازم است تجارب گذشته را مرور کنید و ببینید در چه موقعیت 
می شود  سبب  کار  این  داده اید.  نشان  واکنش  و  شده  خشمگین  کاری  های 
موقعیت های نامطلوبی را که ممکن است در آینده به تکرار عصبانیت شما منجر شود، 

بیشتر بشناسید و تمرین کنید که با آن ها چگونه کنار بیایید.
برای طغیان های عصبی خود عذرخواهی کنید: با وجود این که قصد بدی 
نداشته اید، درست نیست که جلسات اداری را با عصبانیت ترک کنید. اگر در حین 
جلسه عصبانیت باعث شده که به کسی بی احترامی کنید، از او معذرت بخواهید. 
لزومی ندارد که برای عصبانیت خود توضیحی بیاورید، فقط گفتن "من رفتار بدی 

داشته ام و عذر می خواهم" کافی است تا همه ی سوء رفتارها را از بین ببرد.

گفته می شود که سرطان روده بزرگ سومین سرطان شایع در جهان 
است که سالانه حدود ۱۰ درصد از کل آمار سرطان ها در جهان را به خود 
اختصاص داده است. خونریزی مقعدی بارزترین نشانه سرطان روده بزرگ 
است، اما علائم دیگری نیز وجود دارد که ممکن است نادیده گرفته شود. 
اگر هر یک از این نشانه ها را در بدن خود مشاهده کردید، به پزشک مراجعه 

کنید.
کم خون هستید

تشخیص کم خونی ممکن است اولین علامت خونریزی داخلی باشد، 
حتی اگر علائم دیگر سرطان روده بزرگ را ندیده باشید. این مسئله به ویژه 
در بدن زنان پس از یائسگی صدق می کند. پاتریشیا ریموند، متخصص 
گوارش در کالج آمریکایی گوارش می گوید: گاهی ممکن است فردی تا 
۶ ماه دچار خونریزی داخلی باشد و متوجه آن نشود. بنابراین، در صورت 
مشاهده علائم کم خونی، مانند خستگی، رنگ پریدگی پوست یا سرگیجه، 
به پزشک مراجعه کنید چرا که می توانند علائم سرطان روده بزرگ نیز 

باشند.
نفس نمی کشید

یکی دیگر از عوارض خونریزی داخلی آهسته، تنگی نفس است. دکتر 
ریموند می گوید: اگر بدن شما دچار خونریزی شده باشد یا استفراغ خونی 
داشته باشید، بدن شما پلاسما را بدون ایجاد آهن یا گلبول قرمز اضافی، 
تولید می کند. این موضوع مانعِ از دست دادن خون در حجم زیاد می شود 
اما توانایی خون در حمل اکسیژن را کاهش می دهد. به همین دلیل ممکن 
است تنگی نفس، یکی از علائم سرطان روده بزرگ باشد که شما نادیده 

گرفته اید.
احساس نفخ می کنید

دکتر رونالد هولکومب، مدیر مرکز سرطان دانشگاه هاوایی می گوید: 
گاهی ممکن است خوراکی مصرف کرده  باشید که باعث مسدود شدن 
روده بزرگ و ایجاد نفخ و گرفتگی شده باشد. احساس نفخ و گرفتگی، علل 
بسیاری دارد اما اگر این علائم به شکل دائمی در بدن شما وجود دارد، 
حتما به پزشک مراجعه کنید. او می افزاید: درد در سمت راست شکم نشانه 

است که نباید آن را نادیده گرفت.
دچار یبوست شدید شده اید

همه ما گاهی دچار یبوست می شویم که احتمالًا جای نگرانی نیست، 
اما اگر یبوست شدید و مداوم شود، می تواند یکی از علائم سرطان روده 
بزرگ باشد. دکتر هولکومب می گوید: یبوست مداوم نوعی انسداد را نشان 
می دهد. فردی که تمام مدت دچار این مشکل است باید برای بررسی آن به 
دکتر مراجعه کند. بهتر است دلایل دیگر بروز یبوست را نیز بشناسید تا در 

صورت بروز، آگاهی نسبی از وضعیت خود داشته باشید.
مدفوع شما رنگ عجیبی است

خونریزی در راست روده معمولًا قرمز است. دکتر هولکومب می گوید: 
مدفوع تیره و سیاه رنگ نیز نشانه ای است که احتمال خونریزی و وجود 
مقداری خون در در روده را تایید می کند. این احتمال نیز وجود دارد که 
علت خونریزی یک زخم کوچک در دستگاه گوارش باشد اما نباید این 
نشانه را نادیده گرفت چرا که حتما یکی از علائم سرطان روده بزرگ، وجود 

خون در مدفوع است.
روده مسدود شده است

وجود خون در مدفوع تنها نشانه سرطان روده بزرگ نیست. نشانه کمتر 
شناخته شده دیگری نیز وجود دارد که باید به آن توجه داشته باشید. اگر 
شکل مدفوع همیشه باریک باشد، این موضوع می تواند به وجود عاملی 
مسدود کننده در روده بزرگ ناشی از پولیپ اشاره کند. اسهال مداوم نیز 
ممکن است یکی از علائم سرطان روده بزرگ باشد. فراموش نکنید که 

علامت های هشداردهنده سرطان را نباید هرگز نادیده بگیرید.

۶ نشانه  خاموش 
سرطان روده بزرگ
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-مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: باید گام های مؤثری در زمینه مشکلات 

معیشتی مردم برداشته شود و برای گرفتاری مردم باید تدابیر جدی تر اتخاذ شود.
آیت الله علیرضا اعرافی صبح دیروز در مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه 
که در سالن جلسات مدرسه عالی دارالشفاء برگزار شد، ضمن تسلیت ایام سوگواری 
اباعبدالله الحسین)ع( و یاران باوفای ایشان و تبریک فرارسیدن آغاز سال تحصیلی 
برای دانش آموزان، دانشجویان و حوزویان اظهار داشت: علم و دانش موهبت و 

فیضی الهی است و سبب کشف حقایق عالم و تعالی بشر می شود.
وی با بیان اینکه همین علم می تواند سبب جهل و غفلت و ایجاد خسارت و 
سقوط بشر شود، ابراز کرد:  حوزه مفتخر بوده که نگاهش به علم آسمانی است و 

آسیب هایی که در علم بوده را کم کرده است.
مدیر حوزه های علمیه کشور تصریح کرد: زمانی که علم خود را در برابر خداوند 
و انبیا برتر می بیند و نمی داند مبدأ این علم کجا بوده سبب سقوط می شود و علم 
به سمت ظلمت حرکت می کند؛ اگر علم در مسیر تعالی و رشد قرار نگیرد ثمره آن 

سقوط می شود.
وی با تأکید بر اینکه هرچقدر هم علم داشته باشیم در برابر علم خداوند اندک 
است، عنوان کرد:  باید بدانیم که علم مایه هدایت و تعالی بشر است و در این زمینه 
باید بدانیم که اولًا خداوند مبدأ علم است، ثانیاً علم باید در مسیر سعادت بشر قرار 
گیرد و درنهایت بدانیم هرچه علم داشته باشیم در برابر عظمت انسان اندک است. 
عضو شورای عالی حوزه های علمیه ادامه داد: اگر می بینیم که در تاریخ امروز و عصر 
جدید علیرغم علم و دانش ولی حیات مناسب برای بشر به وجود نیامده است دلیل 

آن این بوده که علم غرب با آگاهی ها درنیامیخته است.
وی شیوع ویروس کرونا در دنیا را موردتوجه قرار داد و افزود: این ویروس در زمانی 
که بشر تکیه بر علم خود دارد درس بزرگی برای بشر است که علیرغم همه دانش ها و 

تسخیر ذره و فضا ولی بازهم نشان داد قدرتی برتر این جهان را اداره می کند.
امام جمعه قم با بیان اینکه حوزه باید علم را در مسیر آرمان های بزرگ به کار گیرد، 
یادآور شد: حوزه باید در کنار آنکه پرچم دار علم و معارف دینی است باید علوم 

انسانی را نیز به جهان برای سعادت بشر صادر کند.
آموزش مجازی دروس حوزوی

وی آموزش های مجازی در حوزه های علمیه را موردتوجه قرار داد و گفت: بر اساس 
شرایط فعلی آموزش به صورت مجازی و حدالامکان تلفیقی ارائه خواهد شد ولی 
باید توجه داشته باشیم که فضای مجازی در کنار فرصت ها ولی کاستی هایی نیز 
دارد که می توان به دور شدن از سنت های تاریخی آموزش، ارتباط بین استاد و 

شاگرد و ایجاد کاستی در فرآیندهای ارتباطی آموزشی اشاره کرد.
اعرافی با تأکید بر اینکه باید تلاش شود که همه از فناوری ها استفاده کرده ولی 
شکل حضوری نباید رها شود، اظهار داشت: حوزه نخستین تجربه خود در استفاده 
آموزشی از فضای مجازی را تجربه می کند و در تلاشیم در فرآیندهای اداری نیز به 
سمت فضای مجازی و پیشخوان ها برویم. وی با اشاره به ارائه ۷۰ درصد دروس 
به صورت برخط و برون خط در فضای مجازی توسط اساتید حوزه های علمیه اضافه 
کرد: آزمون ورودی به حوزه های علمیه نیز به صورت مجازی برگزار شد و در آزمون 

دروس حوزه نیز ۱۰۰ هزار نفر شرکت کردند. مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور 
با بیان اینکه در آستانه صدمین سالگرد احیا و بازتاسیس حوزه علمیه قم قرار داریم، 
ابراز کرد: دبیرخانه ای بدین منظور تشکیل شده است که از اساتید، مراکز و صاحبان 

ایده و اندیشه تقاضای همکاری برای پیشبرد اهداف این موضوع را داریم.
توهین به مقدسات مسلمانان پذیرفتنی نیست

وی خاطرنشان کرد: حوزه باید در برابر توهین به مقدسات به ویژه قرآن و پیامبر 
اعظم)ص( حساسیت داشته باشد و غربیانی که ادای آزادی بیان دارند خیلی از 
جاها همین آزادی بیان را مانند هلوکاست که ممنوع کرده اند محدود داشته اند و 

آزادانه اجازه می دهند به مقدسات دو میلیارد مسلمان در دنیا توهین شود.
امام جمعه قم ادامه داد: ما گفتگوی علمی را می پذیریم ولی اقدام گستاخانه در 
توهین به مقدس ترین جلوه بشریت برای مسلمانان قابل تحمل نیست و حوزه با درک 

این پیام باید حقیقت را به عالم نشان دهند
وی دغدغه معیشت مردم در حوزه و مراجع را موردتوجه قرار داد و افزود: درصد 
زیادی از طلاب و اساتید حوزه علیرغم اینکه خود با مشکلات معیشتی روبرو هستند 
ولی دغدغه مشکلات معیشتی مردم را دارند و در برابر مشکلات با مردم همدرد 

هستند.
مردم  معیشتی  مشکلات  زمینه  در  مؤثری  گام های  باید  شد:  یادآور  اعرافی 
برداشته شود و برای گرفتاری مردم باید تدابیر جدی تر اتخاذ شود و اینکه همه 
مشکلات را با تحریم گره بزنیم و برخی از مشکلات پیش پا افتاده وجود داشته 

باشد پذیرفتنی نیست.
وی توجه ویژه به زیرساخت های شبکه داخلی را خواستار شد و گفت: مقولات 
و سخن  گیرد  قرار  موردتوجه  از گذشته  بیش  باید  تعالی  ارزش های  و  فرهنگی 
حوزویان این بوده که تأخیرهای چندساله برای زیرساخت های شبکه ملی هرچه 

سریع تر رفع شود.

معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی اعلام کرد :

۱۷ مساله مهم فرهنگی در دستور کار 
دفتر تبلیغات اسلامی

معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی بابیان اینکه ۱۷ مساله 
مهم کشور در دستور کار میزهای تخصصی این مرکز قرارگرفته است گفت:  قطب های 
فکری و فرهنگی دفتر تبلیغات مسئولیت مسائل پربسامد حوزه فرهنگ و اجتماع 
را به صورت تخصصی و علمی برعهده گرفته اند.  حجت الاسلام والمسلمین مهدی 
علیزاده افزود: همگام با ضریب اهمیت یافتن رسانه های جدید و فضای مجازی، دفتر 
تبلیغات اسلامی نیز به این موضوع توجه کرده و در این راستا معاونت فضای مجازی 
و مرکز هنر و رسانه در دفتر تبلیغات اسلامی شکل گرفته است. وی با اشاره به هدف 
شکل گیری و ایجاد مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق گفت: نوآوری به ویژه در حوزه 
فرهنگی مقوله بسیار مهمی است که با توجه به عصر پرشتاب کنونی و همچنین 
تاکید دین مبین اسلام بر حرکت در جهت تعالی، نیاز به نوآوری در این زمینه ضروری 
است. علیزاده، ادامه داد: دفتر تبلیغات اسلامی شجره مبارکی است که به دست امام 
خمینی)ره( غرس شده و در پرتو رهنمودهای رهبر معظم انقلاب به شکوفایی رسیده 
و با توجه به اهمیت خلاقیت و نوآوری در تبلیغ دین موضوع نوآوری به صورت کلان در 
دست اقدام این دفتر قرارگرفته است. وی گفت: توجه به مسائل پربسامد حوزه فرهنگ 
و اجتماع و ایجاد ساختار و سامانه های جدید به نام قطب های فکری فرهنگی در دفتر 
تبلیغات اسلامی موردتوجه قرارگرفته تا در کنار ساختار موجود، به صورت متمرکز با 
ایجاد میزهای تخصصی مساله محور، مسائل مهم عرصه فرهنگ و اجتماعی کشور 
موردپژوهش قرار گیرد. علیزاده تاکید کرد: برخلاف رویه سنتی که تبلیغ تنها به صورت 
موسمی و بر اساس مناسبت های مختلف بوده است، تبلیغ تخصصی متناسب با 
جامعه هدف و مخاطب در دستور کار قرار دفتر تبلیغات اسلامی قرارگرفته است که 
در این راستا نقشه راه و همچنین نظام آموزشی و تربیت مبلغ ایجادشده است. وی 
ایده های  به  توجه  و  استارتاپ ها  رویدادهای خلاقانه، شکل گیری  برگزاری  افزود: 
خلاقانه در سال های اخیر در دستور کار قرارگرفته که با افتتاح این دفتر، توجه به این 
موضوع بسیار چشمگیرتر می شود. معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات 
اسلامی ادامه داد: اهتمام جدی به ایده پردازی یکی از عوامل مهم در ارزش افزوده 
و خلق ثروت در دنیای کنونی است، به همین دلیل کشورهای مختلف در بسترسازی 
برای خلاقیت و ایده های نوآورانه سرمایه گذاری بسیاری کرده اند. علیزاده، توجه به 
اکوسیستم های نوآورانه را یکی از آخرین دستاوردهای بشری دانست و تاکید کرد: در 
حوزه صنعت ایجاد مراکز رشد، پارک های فناوری و همچنین شرکت های خلاق و ایده 
پردازی در این زمینه در سال های اخیر جدی گرفته شده است ولی توجه به نوآوری و 
خلاقیت در عرصه فرهنگی در کشور با تاخیر مواجه بوده است. وی با تاکید بر اینکه 
در عرصه فرهنگی به صورت عمومی و در حوزه فرهنگ دینی به صورت اختصاصی نیاز 
به خلاقیت و نوآوری هستیم، گفت: در جهانی زندگی می کنیم که رقابت میان ادیان 
و مذاهب برای تبلیغ بسیار جدی است به همین دلیل تبلیغ و کار فرهنگی خلاقانه 
و نوآورانه بیش ازپیش موردتوجه قرارگرفته است. علیزاده اظهار داشت: معرفی پیام 
به صورت جذاب تر توسط ادیان مختلف در جهان به صورت جدی در سال های اخیر 
دنبال می شود به همین دلیل حوزه های علمیه شیعه نیز نیاز به حرکت جدی و پیشتاز 
در این زمینه دارند. معاون فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی ادامه 
داد: مسئولیت بزرگ جهانی حوزه های علمیه شیعه موجب شده تا تولید پیام های 
جذاب برای معرفی مبانی اسلام با استفاده از نوآوری و خلاقیت بسیار ضروری و جدی 
باشد. وی گفت: حوزه های علمیه پس از انقلاب اسلامی موفق به جذب نیروهای 
خلاق بسیاری شده اند که در سال های اخیر با توجه به رشد شدید و اهمیت یافتن 
بیشتر نوآوری، خلاء مراکز خلاق و نوآوری در حوزه علمیه احساس شده است. معاون 
فضای مجازی، هنر و رسانه دفتر تبلیغات اسلامی بیان کرد: بسترسازی برای ایجاد 
خلاقیت و شکوفا کردن نوآوری های جدید ازجمله اهداف شکل گیری مرکز نوآوری و 
خلاقیت دفتر تبلیغات اسلامی است. علیزاده اظهار داشت: سرمایه بزرگ مرکز ملی 
نوآوری و خلاقیت اشراق، نیروهای خلاق حوزه علمیه است ولی این به معنای نبود 
هم افزایی با سایر بخش های کشور نیست بلکه توجه به تمام این ظرفیت ها در دستور 
کار این مرکز است. وی ادامه داد: ارتباط جدی با معاونت علمی ریاست جمهوری در 
کشور شکل گرفته و تبادلات فکری موثری میان مجموعه های موثر فرهنگی در کشور 
ایجادشده است. علیزاده با اشاره به شکل گیری ستاد فناوری های نرم و هویت ساز در 
معاونت علمی ریاست جمهوری گفت: دفتر نوآوری و خلاقیت دفتر تبلیغات اسلامی 
پس از یک سال مطالعه تجربه های موفق بین المللی با حمایت های معاونت علمی 

ریاست جمهوری در دفتر تبلیغات اسلامی ایجاد شد.

مدیرعامل مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق :

مرکز نوآوری دفتر تبلیغات به دنبال 
خلاقیت در عرصه فرهنگی است

مدیرعامل مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق گفت: این مرکز زیر نظر دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم با کسب مجوز از معاونت علمی ریاست جمهوری به دنبال 

حمایت از ایده های خلاقانه، فناورانه و نوآورانه در عرصه های فرهنگی و دینی است. 
سرمایه  مهم ترین  را  خلاقیت  و  نوآوری  قطبی  محمد  حجت الاسلام والمسلمین 
انسانی دانست و افزود: ایران اسلامی با برخورداری از جوانان و نوجوانان خلاق و نوآور 
در سطح دنیا زبانزد است که استفاده از این ظرفیت در عرصه های مختلف می تواند 

موجب شکوفایی شود.
وی ادامه داد: شکل گیری مراکز رشد، پارک های فناوری، هسته های فناوری و توجه 
به حوزه فناوری در سال های اخیر در کشور موردتوجه قرارگرفته که با توجه به اهمیت 
این موضوع در عرصه فرهنگ، مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق زیرنظر دفتر تبلیغات 

اسلامی مجوز فعالیت از معاونت علمی ریاست جمهوری را کسب کرده است.
مدیرعامل مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق، گفت: از هفت هزار شرکت دانش بنیان 
موجود در کشور، ۷۵۰ شرکت تحت عنوان شرکت خلاق در عرصه های فرهنگی، هنری 
و علوم انسانی و اسلامی فعالیت می کنند. وی نوآوری های فناورانه، فرهنگی، اجتماعی 
و فراگیررا چهار پهنه نوآوری دانست و اظهار داشت: به جز نوآوری های فناورانه متاسفانه 
سه حوزه نوآوری فرهنگی، اجتماعی و فراگیر متولی مشخصی در کشور ندارند که 
مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق به دنبال توازن میان حوزه فناوری و فرهنگ است. 
قطبی با تاکید بر اینکه دست یابی به دستاوردهای جدید و خلاقانه برای پاسخ به نیازها 
و مسائل حوزه فرهنگی ازجمله نوآوری ها در عرصه فرهنگی است، ادامه داد: ایجاد 
توازن میان نوآوری های فناور با نوآوری های فرهنگی ازجمله تمایزهای مرکز خلاقیت 
و نوآوری دفتر تبلیغات اسلامی است. وی با اشاره به شاخص های حمایت از ایده های 
نوآورانه در این مرکز گفت: این مرکز از ایده هایی حمایت می کند که دارای سه شاخص 
ارزش آفرینی فرهنگی، تاب آوری و تداوم است ضمن اینکه ایده ها باید به گونه ای باشند 
که حداقل یک دهه توان دوام و پاسخگویی به نیازهای فرهنگی را داشته باشد. قطبی 
ادامه داد: طرح »سه دال« به عنوان طرح ابتکاری مرکز نوآوری و خلاقیت اشراق 
متشکل از »دهلیز خلاقیت«، »دالان فناوری« و »درگاه کسب وکار« نمای کلی خدمات 
و فرایندهای پذیرش و استقرار تیم های خلاقانه در مرکز ملی فناوری و خلاقیت اشراق 
است. مدیرعامل مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق گفت: تیم ورزی، توسعه توان، 
آموزش های نقطه به نقطه، جامعه نگری و شبکه سازی در سطح ملی از دیگر تمایزهای 
این مرکز به شمار می آید. قطبی اظهار داشت: مرکز ملی نوآوری و خلاقیت اشراق، 
یک مرکز ملی است که مجوز فعالیت در سطح کشور را دارد و بر این اساس تاسیس 
خانه های خلاقیت در استان های مختلف ازجمله خراسان رضوی، اصفهان، تهران، 
خوزستان و سیستان و بلوچستان در دستور کار قرار دارد. مجوز مرکز خلاقیت و نوآوری 
تحت عنوان اشراق با موافقت معاونت علمی ریاست جمهوری در راستای حمایت و 
پشتیبانی از صاحبان ایده های نو در حوزه های علمیه صادر و ساختمان این مرکز تا یک 

ماه آینده قرار است طی مراسمی به بهره برداری برسد.

سازمان حج و زیارت قم اعلام کرد :

تمدید مهلت پرداخت مرحله دوم 
هزینه سفر حج تمتع 

سازمان حج و زیارت قم با صدور اطلاعیه ای از تمدید مهلت پرداخت بخش دوم 
هزینه سفر حج تمتع خبر داد.

سازمان حج و زیارت قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه به هم زمانی مهلت اولیه 
پرداخت مرحله دوم هزینه سفر حج تمتع با  ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان 
حضرت اباعبدالله الحسین علیه السلام و بنابر درخواست متقاضیان، مهلت واریز وجه 
مرحله دوم  زائرانی که قبلا نسبت به پرداخت مرحله اول هزینه سفر حج خود اقدام 

کرده بودند تا پایان روز چهارشنبه مورخ نوزدهم شهریور ماه سال ۹۹ تمدید می  شود.
پرداخت بخش دوم هزینه سفر حج تمتع از سوم شهریور ماه آغاز شده است.

ذوالنوری نماینده مردم قم :
قطار پیشرفت و توسعه کشور نباید متوقف شود

 رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: 
در شرایطی که قطار علم و دانش، نوآوری و خلاقیت، صنعت و تکنولوژی در دنیا 
به سرعت پیش می رود، کشور ما نیز نباید از این غافله عقب بماند و هیچ چیز مانع 

پیشرفت علمی آن نشود.
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روز شنبه در آیین آغاز سال تحصیلی 
۱۴۰۰ - ۱۳۹۹ در دبیرستان شاهد نمازیخواه قم اظهار داشت: باید همراه غافله 
علمی دنیا حرکت نماییم و درعین حال در شرایط سختی که پیش می آید نیز زندگی 
جدید را تمرین کنیم. وی با اشاره به شیوع کرونا افزود: در این شرایط سخت نمی توان 
زندگی اجتماعی را تعطیل نمود و باید راه حلی برای آن اندیشید. نماینده مردم قم 
در مجلس شورای اسلامی بابیان اینکه در سال تحصیلی جدید یکی از عرصه های 
تعلیم و علم، تمرین سبک زندگی جدید در عرصه های مختلف فردی و اجتماعی و 
محیط کار و تحصیل است، افزود: یقیناً تجربه های جدیدی را کسب می کنیم که 
نباید سلامت را دست کم بگیریم، چراکه تنها یک مساله فردی نیست و به همه جامعه 
مرتبط می باشد. ذوالنوری خاطرنشان کرد: در موضوع کرونا گروه های جهادی اعم 
از طلبه ها، دانشجوها و قشرهای مختلف به کمک کادر پزشکی و درمانی و مجاهدان 
عرصه سلامت شتافتند که قابل قدردانی است. وی اذعان داشت: ولی اگر کسی 
بخواهد از روی خودنمایی و نشان دادن عدم ترس خود از این بیماری، معیارهای 
سلامت و پروتکل ها را رعایت نکند، این اقدام نه تنها شجاعت نیست بلکه جهالت 
و خیانت محض است، چون اگر کسی مبتلا شد ناقل است و زندگی دیگران را نیز 
به خطر می اندازد. وی گفت: ازاین رو در موضوع کرونا شجاعت و شهامت در تحمل 
سختی ها و رعایت بهداشت فردی و جمعی نمود عینی پیدا می کند. ذوالنوری بابیان 
اینکه در چنین اوضاعی، مجاهدت های ما شیوه های مختلفی پیدا می کند و در هر 
عرصه ای باید آن عملی که منفعت بیشتری برای جامعه دارد را انجام دهیم گفت: در 
سال تحصیلی جدید دانش آموزان به عنوان قشری که چرخ هدایت کشور به دست 
پرتوان آن ها به حرکت درمی آید در عرصه رعایت بهداشت فردی و جمعی و مقابله با 
این ویروس منحوس و جلوگیری از انتشار آن نقش مهمی دارند. وی تصریح کرد: 
جهادی که دانش آموزان ازاین پس انجام می دهند ازآنچه تاکنون انجام می دادند 
سخت تر است و باید در هر دو جبهه مقابله با کرونا و همچنین تحصیل علم و دانش 
حضور فعالی پیدا کنند. ذوالنوری با یادآوری فداکاری ها و ایثارگری های دانش آموزان 
کشور در هشت سال جنگ تحمیلی گفت: نسل جدید که رهروان نسل قبل هستند 
همانند آن ها هر مشکلی را پشت سر گذاشته و مراحل پیشرفت و تکامل را با تلاش و 
همت طی می کنند. نماینده قم در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: عشق، ایمان 
و ولایتمداری از عوامل مهم و تاثیرگذار در حفظ و ثبات کشور بوده و دشمن به واسطه 
وجود این سه عامل هیچ غلطی نخواهد کرد.  وی در بخش دیگری از سخنان خود 
حضور دانش آموزان در مدارس و محیط های آموزشی را مایه طراوت و سرزندگی 
خانواده ها و محیط های اجتماعی توصیف کرد و افزود: در مدتی که مدارس به دلیل 
شیوع کرونا تعطیل بود، گَرد غم بر خیابان های شهر پاشیده شده بود، ولی از امروز 

شورونشاط دانش آموزان بار دیگر شادابی را به جامعه بازگردانده است.

نماینده مردم قم در مجلس در جمع اهالی فرو:

بسیاری از مشکلات کشور از ضعف 
مدیریت داخلی است

امیرآبادی گفت:بسیاری از مشکلات کشور ناشی از ضعف مدیریت داخلی و گره 
زدن آن به تحریم به نوعی از زیر کار فرار کردن است.

امیرآبادی فراهانی ،نماینده مردم قم و عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی 
دیروز در بازدید از بخش  کهک پس از حضور در گلزار شهدای شهر و ادای احترام 
به مقام شهدا، در منزل سردار شهید علیرضا رحیمی حاضر شد و گفت: مادران 
شهدا بودند که فرزندانی این چنین را در دامن خویش پروردند تا در زمان خودش 
به ندای، ولی امر مسلمین ،خمینی کبیر لبیک بگویند و در دفاع از وطن و اسلام 
عزیز جان خودشان را در طبق اخلاص بگذارند . او همچنین در منزل جانباز دفاع 
مقدس ،عباس کفاش گفت:جانبازان شهدای زنده این انقلابند و باید از سوی  مردم 
و مسئولین تکریم شوند و مورد احترام واقع شوند. عضو هیئت رئیسه مجلس شورای 
اسلامی پس از این دیدار ها در دفتر مجمع نمایندگان در بخش کهک حاضر شد و در 
دیدار چهره به چهره با مردم  پس از شنیدن درخواست ها و پیگیری های مردمی که 
از جمله آن ها شبانه روزی شدن درمانگاه شهر کهک، چهار بانده شدن مسیر عبور 

به سمت بخش و مشکلات تاکسی های خطی بود که قول مساعدت و پیگیری داد.
نماینده مردم قم در مجلس پس از این دیدار عمومی به دو روستای خاوه و فردو 
بخش کهک رفت و در دیدار با اعضای شورا و تعدادی از مردم قول پیگیری مشکلات 
این روستا ها اعم از رسیدن آب سرشاخه های دز به روستا های باقی مانده، پیگیری 
تعویض لوله های آب شرب روستای خاوه، پیگیری مشکلات زمین های قسمتی 
از فردو مشهور به یخچال، پست ۶۳ وات برق بخش کهک و دیگر مشکلات بخش 
را داد. او همچنین در جمع مردم روستای فردو در حسینیه شهدای این روستا 
گفت:بسیاری از مشکلات کشور ما از ضعف مدیریت داخلی است و گره زدن آن به 
خارج و تحریم به نوعی از زیر کار فرار کردن است و ان شاء الله با همت مسئولین و 
کمک بیشتر مردم کشور این دوره  را نیز پشت سر می گذاریم و به توفیق الهی تمامی 
نقشه های دشمن مکار را به مانند تمامی این چهل و دو سال پس از انقلاب نقش بر 

آب خواهیم کرد.

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر قم:

 ۴۲ هزار قمی از خدمات نذر سلامت 
هلال احمر بهره بردند

معاون امور جوانان جمعیت هلال احمر قم گفت: در طول یازده شب محرم امسال 
۴۲ هزار و ۲۹۵ تَن از عزاداران حسینی از خدمات طرح نذر سلامت جوانان هلال 

احمر در هیات های بزرگ استان بهره مند شدند.
محمد مصباحی با اشاره به فعالیت تیم های جوانان هلال احمر اظهار داشت: 

بیش از ۲۲۰ نفر-روز از اعضای این جمعیت در طرح نذر سلامت مشارکت کردند.
معاون هلال احمر قم افزود: طرح فوق در قالب تب سنجی در استان انجام شد. 
طرح ملی نذر سلامت از ۳۰ مرداد تا ۱۱ شهریورماه سال جاری و به مدت ۱۳ روز 
در سطح هیات های مذهبی کشور اجرا شد. وی تصریح کرد: ۴۴ تیم از اعضا در 
این طرح حضور داشتند که متشکل از ۲۲ تیم برادران کانون دانشجویی و ۹ تیم 
کانون دانشجویی خواهران و ۹ تیم از خواهران کانون جوانان خواهران و ۲ تیم 
برادران دانش آموزی و ۲ تیم برادران کانون جوانان شامل ۳ تَن مَرد و ۲ تَن زن بودند. 
مصباحی بیان کرد: در این راستا مهمترین اقدام های انجام شده تب سنجی، ارائه 
نکته های بهداشتی، توزیع ماسک و ۲۰۰ بطری ضدعفونی کننده بوده است. وی 
خاطرنشان کرد: هیات هایی که اعضای معاونت امور جوانان هلال احمر قم در آن 
خدمت رسانی کردد نیز شامل هیات های خادم الرضا ورزشگاه حیدریان، فاطمیون 
مسجد جمکران، رزمندگان گلزار شهدا، باغ پنبه و حرم حضرت معصومه )س( 
می باشد. حدود یکهزار و ۷۰۰ هیات مذهبی در قم به ثبت رسیده است. معاون هلال 
احمر قم عنوان کرد: در اجرای طرح ملی نذر سلامت هفت هزار ماسک نیز طی ۱۳ 

روز توزیع شده است.

اداره کل استاندارداستان قم :

شهروندان قم این هفت محصول را 
خریداری نکنند

اداره کل استاندارد قم از همشهریان خواست از خرید محصولات غیر استاندارد با 
هفت نام تجاری اجتناب کنند.

روابط عمومی اداره کل استاندارد قم در اطلاعیه ای اعلام کرد: در بازرسی های 
به عمل آمده،آرد برنج با نام تجاری تلریزانه، دستمال کاغذی با نام تجاری تک پر، 
نمک خوراکی با نام تجاری رامین و پودر های شوینده ۱۰ کیلویی با نام های تجاری 
نگین، آسا، PUREX و ACTIVEX از مصادیق تولید و عرضه بدون مجوز استاندارد 

هستند.

اجتماعی

آیت الله اعرافی در مراسم آغاز سال تحصیلی حوزه های علمیه :

برای معیشت مردم باید تدابیر ویژه ای اتخاذ شود

بن  علی  امام  سپاه  هماهنگ کننده  معاون   
رزمایش  مرحله  سومین  آغاز  از  قم  ابی طالب)ع( 
کمک های مؤمنانه در آینده نزدیک خبر داد و گفت: از 
ابتدای شیوع بیماری کرونا در استان بیش از ۶۵ هزار 

بسته معیشتی در میان نیازمندان توزیع شده است. 
سرهنگ مهدی کبیری پور روز شنبه در گفت وگو با 
خبرنگاران بیان کرد: زمانی که بیماری کرونا در کشور 
را اعلام  با شجاعت آن  پیدا شد،  قمی ها بودند که 
کردند، همچنین تا پای جان در این راه ایستادند و 
کارهای ابتکاری گسترده ای را برای مقابله با آن به 

انجام رساندند.
وی افزود: برغم این که عده ای به غلط شیوع کرونا 
را به قم نسبت می دادند،  اما این استان تنها با جرات 
از  زیادی  جمع  و  کرد  اعلام  را  بیماری  این  شیوع 
مردم و رسانه های قم در مقابل ویروس کرونا با روحیه 
جهادی و فرهنگ بسیجی وارد میدان شدند و فضای 
جدیدی را در استان و کشور حاکم کردند که نتایج 

موفقیت آمیزی در پی داشت.
وی ادامه داد: از روز نخست مشاهده ویروس کرونا 
در قم که همزمان با ایام برگزاری انتخابات بود قرارگاه 
زیستی توسط سپاه استان ایجاد شد و مجموعه هایی 
پدافند  یگان  و  بهداشت  معاونت  همچون  سپاه  از 

جنگ های نوین با همه امکانات وارد میدان شدند.
روزهای  در  این که  به  توجه  با  گفت:  پور  کبیری 
بیماری وجود  نخست اطلاعات کمی در خصوص 
داشت،  کارشناسان مجموعه های تخصصی سپاه به 

پایش گستردگی بیماری و ویژگی های آن پرداختند.
وی بیان کرد: در ابتدای کار سپاه برای کمک به 
شبکه بهداشت استان، یگان پدافند جنگ های نوین 
را به مواد ضدعفونی کننده تجهیز و فعالیت گندزدایی 
پذیرش  که  بیمارستان هایی  داخلی  محوطه  در 

کرونایی داشتند را آغاز کرد.
وی با اشاره به این که اقدامات سپاه موجب تقویت 
عملیات  داد:  ادامه  شد،  مردم  دل  در  امید  روحیه 
حضرت  مطهر  حرم  اطراف  در  اماکن  ضدعفونی 
با  بازار  و  جمکران  مقدس  مسجد  معصومه)س(،  
گستردگی بیشتری انجام و برای این کار از توان یگان 

جنگ نوین نیروی زمینی نیز استفاده شد.
معاون هماهنگ کننده سپاه قم گفت: به تدریج سایر 
دستگاه های استان هم در اجرای این طرح مشارکت 

کردند و گروه کامل تری بر اساس برنامه مشخص به 
ضدعفونی شهر پرداختند.

وی افزود: همزمان با این اتفاقات، بسیجیان نیز 
کار ضدعفونی مساجد، اماکن عمومی و معابر را آغاز 
کردند و هرکسی که می توانست در این زمینه فعالیت 

داشته باشد وارد این عرصه جهادی شد.
وی ادامه داد: از دیگر اقدامات انجام شده در این 
زمینه استقرار یک بیمارستان صحرایی در قم بود،  
البته پیش از آن بیمارستان علی ابی طالب)ع(  سپاه 
استان  در  کرونایی  بیماران  پذیرش  چرخه  به  هم 

پیوسته بود.
کبیری پور گفت: همچنین حدود ۱۵۰ پزشک و 
از مجموعه های تحت نظارت سپاه وارد قم  پرستار 
بیماران  درمان  برای  استان  درمان  کادر  به  و  شدند 

کرونایی یاری رساندند.
وی افزود: راه اندازی مجموعه نقاهتگاهی بیماران 
کرونا با ظرفیت پذیرش ۷۰۰ نفر در مجتمع یاوران 

مهدی)عج( قم از دیگر اقدامات سپاه در استان بود.
وی ادامه داد: همزمان با این اقدامات، با توجه به 
سپاه  قم،  در  اهل بیت)ع(  کریمه  قرارگاه  راه اندازی 

حضوری فعال در این قرارگاه نیز داشت.
معاون هماهنگ کننده سپاه قم گفت: در همین 
راستا کل شهر قم به ۶۲ محله تقسیم و برای هرکدام 
رابط تعیین شد تا کارهای موردنظر برای توزیع اقلام 

بهداشتی و سرکشی از خانواده ها انجام شد.
وی بیان کرد: با اجرای این طرح اکثر خانواده هایی 
که در زمینه بیماری کرونا دچار مشکل شده بودند 
موردتوجه قرار گرفتند که این روند همچنان در حال 
انجام است. وی ادامه داد: همچنین در دو مرحله 
از  نخست  مرحله  در  کردیم،  اجرا  را  مومنانه  کمک 
شروع کرونا تا ماه مبارک رمضان بود که در سه بخش 
انجام شد، از اول آغاز کرونا تا نیمه شعبان،  از نیمه 
شعبان تا ماه مبارک رمضان و بخش سوم در طول 
مرحله  گفت:   پور  کبیری  بود.  رمضان  مبارک  ماه 
دوم کمک های معیشتی نیز در سه بخش انجام شد 
مرحله اول از عید قربان تا غدیر، مرحله دوم نیز دهه 
اول ماه محرم بود و مرحله سوم در دهه آخر ماه صفر 
انجام خواهد شد که درمجموع ۶ مرحله عمده توزیع 

بسته های حمایتی را شامل می شود.
وی افزود: در همین راستا ۶۵ هزار و ۲۲۶ بسته 

معیشتی توزیع شد که درمجموع برای آن ۵۶ میلیارد 
قالب  در  همچنین  یافت،  اختصاص  اعتبار  ریال 
طرح های حمایتی قرارگاه کریمه ۲۰ هزار کارت هدیه 
به ارزش ۱۰ میلیارد تومان در میان آسیب دیدگان از 

کرونا توزیع شد.
وی ادامه داد: بسیجیان در این مدت هشت هزار 
و ۵۰۰ باب مسجد، اماکن مذهبی و مدارس را در 
سطح استان ضدعفونی کردند و ۳۸ هزار نقطه شهر 

گندزدایی شد.
توزیع بسته های بهداشتی وزارت بهداشت 

در سطح شهرقم 
به  اشاره  ضمن  قم  سپاه  هماهنگ کننده  معاون 
توزیع بسته های بهداشتی وزارت بهداشت در سطح 
شهر به همت بسیجیان گفت: بسیجیان در این مدت 
نقش گسترده ای در توزیع هزاران بسته بهداشتی و 
برگه های آموزشی و اطلاع رسانی برای مقابله با شیوع 

ویروس کرونا بر عهده داشتند.
وی بیان کرد:  همچنین در این مدت ۳۳ کارگاه برای 
تهیه ماسک به همت سپاه و بسیج قم دایر و صدها 
هزار ماسک در این مراکز و مجموعه زیر نظر بسیج 

دانشجویی تهیه و توزیع شد.
وی ادامه داد: توزیع ۱۸ هزار بسته گوشت قرمز و 
توزیع گسترده گوشت مرغ در میان نیازمندان در کنار 
پخش غذای گرم در محلات کمتر برخوردار شهر از 
دیگر اقدامات انجام شده برای کمک به آسیب دیدگان 

از کرونا در استان قم بود.
کبیری پور گفت: تهیه و توزیع تعداد قابل توجهی 
جهیزیه و هزاران بسته لوازم تحریر،  پوشاک و کفش از 

دیگر اقدامات انجام شده در این راستا بود.
وی بیان کرد: طلاب نیز در عرصه مقابله با کرونا 
حضوری جدی داشتند و حدود ۲هزار طلبه در این 
ایام در خط مقدم مقابله با این ویروس حضور پیدا 
کردند که جمع قابل توجهی از آنان در محیط های 
درمانی برای کمک به پزشکان و پرستاران و تعدادی 
فعال  مشارکت  کرونایی  اموات  تغسیل  امر  در  نیز 
داشته و دارند. وی ادامه داد: کمک به توزیع مناسب 
بسته های حمایتی و برگزاری روضه های خانگی در 
توسط  انجام شده  اقدامات  دیگر  از  محرم  ماه  ایام 
گروه های جهادی طلاب در امر مقابله با شیوع کرونا 

در استان قم است.

معاون هماهنگ کننده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع( قم  خبرداد:
توزیع ۶۵ هزار بسته معیشتی بین نیازمندان 

 یک روانشناس با اشاره به آغاز سال تحصیلی جدید گفت: رفتار والدین باید به گونه ای 
باشد که کودکان خود را نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی حساس کنند، اگر 
حساسیت لازم در این زمینه ایجاد شود طبیعتا کودکان واکنش بهتری خواهند داشت و 

بیشتر رعایت خواهند کرد.
نیما گنجی در گفت و گویی  در آغاز سال تحصیلی جدید اظهار کرد: برای آموزش 
بهتر رعایت پروتکل های بهداشتی به دانش آموزان نخست خود والدین در این زمینه 
باید الگوی خوبی باشند، چرا که کودکان خیلی از رفتارهای خود را از طریق تقلید یاد 

می گیرند.
این روانشناس ادامه داد: اگر برنامه رادیویی و یا تلویزیونی در این زمینه پخش می شود 
بهتر از فرزندان خود را دعوت کنیم تا همراه با یکدیگر این برنامه ها را به تماشا بنشینیم و 

بعد از اتمام برنامه با فرزند خود در این زمینه بحث و گفتگو کنیم.
وی مطرح کردن تجارب والدین در زمینه مواجهه دوست یا همکار با بیماری کرونا بدلیل 
عدم رعایت برخی پروتکل ها را راهکاری در جهت نهادینه کردن رعایت پروتکل های 

بهداشتی در دانش آموزان دانست.
گنجی افزود: در مجموع رفتار والدین باید به گونه ای باشد که کودکان خود را، نسبت به 
رعایت پروتکل های بهداشتی حساس کنند، اگر حساسیت لازم در این زمینه ایجاد شود 

طبیعتا کودکان واکنش بهتری خواهند داشت و بیشتر رعایت خواهند کرد.
عضو هیئت علمی جهاد دانشگاهی علوم پزشکی شهید بهشتی، در پاسخ به این سوال 
که چگونه دانش آموزان را به رعایت نظم آموزشی آنلاین مکلف کنیم؟ اظهار کرد: برای 
اینکه کودکان در آموزش آنلاین نظم و انضباط بهتری پیدا کنند معلمان وظیفه دارند 
آموزش خود را به گونه ای برنامه ریزی کنند که مطالب برای دانش آموزان قابل درک و 

جذاب باشد و با ایجاد سوال دانش آموزان را وادار به تفکر و حل مساله کنند.
وی افزود: لازم است معلمان در بیشتر مواقع به صورت آنلاین در دسترس باشند و 

پاسخگوی نیازهای دانش آموزان باشند.
گنجی معتقد است، خانواده ها نیز وظیفه دارند که در انجام تکالیف درسی مشارکت 
کنند و به گونه ای برنامه ریزی کنند تا علاوه بر اینکه فرزندان آنها خسته و دلزده از آموزش 

نشوند با مسائل درسی خود نیز درگیر شوند.
وی افزود: همچنین می توان برای جلوگیری از بازیگوشی بچه ها در ازای انجام تکالیف 

درسی به آنها اجازه داد تا برنامه مورد علاقه خود را در زمان خاصی دنبال کنند.
به گفته ی این روانشناس، برای اینکه دانش آموزان در آموزش آنلاین جدیت بیشتری به 
خرج دهند و دچار افت تحصیلی نشوند لازم است که والدین بر فرایند پیشرفت فرزندان 
خود نظارت داشته باشند و با بررسی میزان درگیری آنها نکات لازم را به آنها گوشزد کنند.

یک روانشناس  مطرح کرد :

چگونه دانش آموزان را به رعایت نظم آموزشی آنلاین مکلف کنیم؟
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یک کارشناس بازار سرمایه معتقد است: کاهش نرخ سود 
بانکی یکی از مهمترین دلایل ورود نقدینگی به بورس و پررنگ 
شدن نقش بازار سرمایه در اقتصاد کشور محسوب می شود که 
با انجام آن، امکان بازگشت دوباره رشد به بازار سرمایه وجود 

خواهد شد.
بورس، هفته دوم شهریور ماه را برخلاف تصور فعالان بازار 
که گمان می کردند به دلیل حمایت حقوقی ها معاملات آن 
صعودی خواهد ماند کار خود را با فشار فروش آغاز کرد که تا 
پایان معاملات روز چهارشنبه در همین مسیر باقی ماند و با افت 

پنج درصدی به معاملات خود پایان داد.
 وجود عرضه و صف های فروش سنگین در برخی از صنایع، 
نگرانی سهامداران حاضر در بازار را چند برابر کرد و به وضوح 
بازار  این  هیجانی  فروش های  و  بازار  در  ترس  سلطه  شاهد 

بودیم.
با وجود نوسان های سنگینی که بورس در چند هفته گذشته 
تجربه کرده بود، بازارهای موازی مانند طلا، ارز و سکه بعد 
از مدت ها گوی سبقت را به لحاظ کسب بازدهی از این بازار 

ربوده اند و شاهد رشد نرخ دلار، طلا و سکه در بازار هستیم.
پا برجا بودن متغیرهای تاثیرگذار بر روند معاملات بورس 
مانند نرخ دلار و نیز نرخ ارز در سامانه نیما می توانند پایانی 
وجود  میان  این  در  اما  باشند  بورس  شاخص  سرخی  بر 
رفتارهای هیجانی از سوی سهامداران که ترس از دست دادن 
سرمایه های خود را دارند اجازه بازگشت معاملات بورس به 
مدار اصلی خود نمی دهد و بازار را درگیر رفتارهای هیجانی 
کرده است که ادامه آن می تواند ضربه مهلکی را به چهار ستون 

اصلی این بازار وارد کند.
پیش بینی های اشتباه

بازار سهام در  تداوم روند اصلاحی  امیرباقری«  »امیرعلی 
معاملات هفته گذشته را یادآور شد و افزود: بسیاری از فعالان 
بازار سرمایه انتظار داشتند تا معاملات بورس از طریق حمایت 
دستوری حقوقی ها به وضعیت طبیعی خود بازگردد و دوباره 

وارد فضای صعودی شود.
وی اضافه کرد: در حالی که این اتفاق رخ نداد و پیش بینی ها 
اشتباه از آب در آمد، از روز دوشنبه که نخستین روز معاملاتی 
هفته گذشته بود عرضه ها در بازار افزایش پیدا کرد و بازار در 
افسار  فروش  فشار  با  چهارشنبه  و  سه شنبه  روز  معاملات 

گسیخته  ای روبرو شد.
امیرباقری روند معاملات بورس در چند وقت اخیر را ناشی 
از برخی اتفاق های مختلف دانست و افزود: نخستین موضوع 
این بود که بازار در کوتاهترین زمان ممکن رشد چشمگیری را 
کسب کرد و اکثر فعالان بازار  سودهای قابل توجهی را به دست 
آورده بودند، همین امر باعث شد تا سهامداران به محض ورود 
روند معاملاتی بازار سهام به فاز نزولی، در هر قیمتی اقدام به 
شناسایی سود کنند و سعی در خروج از این بازار و محافظت از 

سودهای خود را داشتند.
ترکیدن حباب در برخی از صنایع 

این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: نکته دوم اینکه 
هیچگونه  بدون  قیمت  رشد  صنایع  و  سهام  از  بسیاری  در 
بود  طبیعی  بنابراین  افتاد؛  اتفاق  صنعت  بنیاد  با  تناسبی 
صنایعی که دچار حباب قیمتی شدند بعد از مدتی حباب آنها 

بترکد و قسمتی از سود و سرمایه سرمایه گذاران از بین برود.
وی به ناکارآمدی نسبی در کلیت بازار سرمایه تاکید کرد و 
گفت: بعد از ورود برخی از صنایع لیدر بازار به فاز اصلاحی 
باقی بازار هم همگام با آنها وارد فاز اصلاحی شدند که این 
موضوع چندان تحلیلی ندارد، همین امر گواهی بر ناکارآمدی 

نسبی بازار است که سرمایه گذاران تفکیکی بین صنایع، سهام 
و کلیت بازار قائل نیستند و انتظار می رود تا در میان مدت و 

بلندمدت این بی قانونی در بازار برطرف شود.
تاثیر حمایت حقوقی از بورس

امیرباقری به حمایت حقوقی ها از بازار اشاره کرد و افزود:  
بسیاری از فعالان بازار سرمایه در شرایط فعلی از حقوقی ها 
آوری سهام  به جمع  تا در هر قیمتی مبادرت  انتظار دارند 
کنند و روند بازار را تغییر دهند، در حالی که سهام داران عمده 
سرمایه گذاری  به  اقدام  خود  شخصی  انتفاع  دنبال  به  بازار 
در بازار می کنند و ممکن است هر قیمتی برای آنها جهت 

سرمایه گذاری توجیه پذیر نباشد.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه صرفا خرید سهام و 
ورود نقدینگی به بازار از طرف حقوقی ها به بازار سرمایه راهکار 
مناسبی نیست و در گذشته هم با نتیجه مثبتی همراه نبوده 
است، گفت: حمایت حقوقی ها از معاملات بورس نتوانست 
چندان تاثیری در روند بازار داشته باشد زیرا در میان مدت و بلند 
مدت با اتمام سرمایه حقوقی ها و عدم صرفه سرمایه گذاری 
و  می شود  ادامه دار  اصلاحی  روند  کماکان  افراد  این  برای 
اصلاح قیمتی که می توانست در زمان کوتاهی به تعادل برسد 

با اصلاح زمانی همگام شده و بازار را وارد یک روند فرسایشی 
خواهد کرد.

وی افزود: برطرف شدن مشکل بازار سهام در شرایط کنونی 
وابسته به بازار پول است و بهتر است شرایط بنیادی بازار به 
برای  قیمت ها  این  در  سهام  خرید  که  کند  حرکت  سمتی 
فعالان بازار سرمایه صرفه اقتصادی داشته باشد در حالی که 
اکنون شاهد واگرایی بین واقعیت های اقتصادی و عملکرد بازار 

سرمایه هستیم.
 امیرباقری تصریح کرد: افزایش نرخ ارز در بازار می تواند 
بسیاری از سهام و صنایع را  دوباره ارزشمند کند، به گونه ای 
نیاز به حمایت حقوقی ها و به صورت خودجوش  که بدون 

می توانند به روند صعودی خود بازگردند.
کاهش نرخ سود بانکی، گره گشای مشکلات فعلی 

بورس
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اینکه نکته مهم دیگر 
از  یکی  گفت:  است،  ریسک  بدون  انتظار  مورد  بازده  نرخ 
مهمترین دلایل ورود نقدینگی به بورس و پررنگ شدن نقش 
بازار سرمایه در اقتصاد، کاهش نرخ سود بانکی بود، پیشنهاد 
می شود در چنین وضعیتی نرخ بهره بدون ریسک، مدیریت 
شود که در این صورت دوباره بازار سرمایه با جذابیت سرمایه  

گذاری همراه خواهد شد.
وی با بیان اینکه به نظر نمی رسد حقوقی ها در سهامی که 
قیمت مطلوب در آنها وجود ندارد حجم سنگینی از سرمایه 
خود را درگیر کنند، گفت: تجربه نشان داده بازار سرمایه زمانی 
در فاز صعودی قرار گرفته که واقعیات و چشم انداز اقتصادی 
همگام با صعود باشد و صرفا دستور و دخالت به بازار سرمایه 

جهت نمی دهد.
پبشنهاد به سهامداران

صندوق  بوسیله  سرمایه گذاران  امیرباقری،  گفته  به 
سرمایه گذاری اقدام به سرمایه گذاری در بورس کنند و سرمایه 
خود را در معرض ریسک و خطر قرار ندهند و نسبت به شرایط 

فعلی بازار حساس باشند.
بازار  فعلی  وضعیت  گفت:  سرمایه  بازار  کارشناس  این 
به  اقدام  دانش  بدون  سرمایه گذاران  که  نیست  گونه ای  به 
سرمایه گذاری در این بازار کنند زیرا در چنین شرایطی با ضرر و 

زیان های هنگفت مواجه خواهند شد.

کارشناس بازار سرمایه:

تغییر نرخ سود بانکی، گره بورس را باز می کند

ثبت نام در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی از ۶ شهریورماه شروع شده و 
 inhb.ir متقاضیانی دارای مهارت یک ماه فرصت دارند با مراجعه به سامانه

ثبت نام و از مزایای آن بهره مند شوند.
شیوع بیماری کرونا و الزام به تعطیلی کسب و کارها موجب شد تا در بحث 
ایجاد اشتغال، مشاغل خانگی مورد توجه قرار گیرد.  پیش از این، طرح 
ملی توسعه مشاغل خانگی در دبیر خانه توسعه و حمایت از مشاغل خانگی 
معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی پس از 
آسیب شناسی طرح های قبلی و انجام مطالعات داخلی و خارجی در سال 

۱۳۹۶ طرح تصویب شد.
قرار است جهاد دانشگاهی مسوولیت پیاده سازی و اجرای طرح ملی توسعه 

مشاغل خانگی را با کارفرمایی وزارت تعاون،  کار و رفاه اجتماعی اجرا کند.

این طرح طی سال های ۹۶ تا ۹۸ به صورت آزمایشی در ۹ استان با ظرفیت 
۲۰ هزار نفر اجرا شد و با توجه به نتایج قابل قبول این طرح و ضرورت توجه 
بیش از پیش مشاغل خانگی در دوران کرونا بنا به گفته معاون توسعه اشتغال و 
کارآفرینی وزارت تعاون مقرر شد برای رونق اقتصاد خانوار، تحقق شعار سال و 

توسعه جایگاه مشاغل خانگی در اقتصاد کشور در ۳۱ استان اجرا شود.
این طرح در سه فاز شناسایی مزیت ها، توانمندسازی و اتصال به بازار انجام 
می شود که وظیفه مطالعات فاز اول طرح )شامل نیازسنجی، مزیت سنجی و 
ظرفیت سنجی مشاغل خانگی( به جهاد دانشگاهی محول شد. در عین حال 

این نهاد پس از ثبت نام متقاضیان، مشاوره های لازم را ارائه می دهد.
زمان و جزئیات ثبت نام در طرح

ثبت نام متقاضیان طرح توسعه ملی مشاغل خانگی از ۶ شهریورماه با 

ظرفیت ۵۴ هزار و ۳۰۰ نفر همزمان با هفته دولت شروع شد و به مدت یک 
ماه )۶ مهرماه( ادامه دارد.

متقاضیان ثبت نام باید به سامانه inhb.ir که به همین منظور طراحی شده 
است، مراجعه و نسبت به تکمیل فرم ها و اطلاعات مربوط اقدام کنند. پایش 
اجرایی جهاد  واحدهای  توسط  ثبت نام  از  اطلاعات پس  آزمایی  راستی  و 

دانشگاهی در تمام استان ها انجام می شود.
نکته ای که باید صاحبان مشاغل خانگی به آن توجه کنند این است که ابتدا 
این افراد باید خود دارای مهارت باشند زیرا در این طرح موضوعی مبنی بر 
آموزش وجود ندارد، همچنین در این طرح قرار بر ارائه مجوز یا تسهیلات 
نیست بلکه طرح توسعه مشاغل خانگی به دنبال تبدیل افراد به پیشران و 

افزایش درآمدزایی برای خانوارهاست.
چنانچه صاحبان مشاغل خانگی به دنبال دریافت مجوز و تسهیلات هستند 
باید به سایت وزارت تعاون، کار  و رفاه اجتماعی و زیرسامانه مشاغل خانگی 

مراجعه و اطلاعات خود را وارد کنند.
دسته بندی رشته مشاغل خانگی

مشاغل خانگی در رشته های صنایع دستگی، صنایع تبدیلی و تکمیلی در 
بخش کشاورزی و رشته های فرهنگی و هنری دسته بندی می شوند و ۳۲۰ 

رشته را دربرمی گیرد.
بنا به گفته »مهناز امامدادی« رییس دبیرخانه ستار ساماندهی و حمایت از 
مشاغل خانگی، در طرح ملی توسعه مشاغل خانگی رشته هایی اولویت دارد 
که علاوه بر استمرار و پایداری، درآمد بیشتر نیز داشته باشند. همچنین در 
این طرح رشته های قدیمی بازنگری و تنوع مورد توجه است و در رشته های 
جدید همچون ویراستاری که برای افراد تحصیلکرده جذابیت درد را وارد بازار 

کار می کند.
ویژگی های طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

مهمترین ویژگی طرح ملی توسعه مشاغل خانگی، توجه به بازار یا همان 
تولید مبتنی بر بازار و توانمندسازی متقاضیان و کاهش وابستگی به وام است. 
بازنگری در  الکترونیکی محصولات،  و فروش  الکترونیک  تجارت  به  توجه 
رشته های قبلی مشاغل خانگی، توجه به رشته های نوین نظیر برنامه نویسی، 
تولید محتوا، مترجمی، ویراستاری، مشاوره، تولید انیمیشن و همچنین توجه 
به نقش و جایگاه نهادهای توسعه ای نظیر جهاد دانشگاهی در پیاده سازی 
برنامه ها و سیاست هایقانونگذار، از دیگر ویژگی های شاخص در اجرای این 

طرح است.

ایمان گزارش می دهد؛

نظرسنجی کیتکونیوز نشان دادجزییات ثبت نام و اجرای طرح ملی توسعه مشاغل خانگی

دلار راه صعود طلا را بست

نظرسنجی هفتگی کیتکونیوز نشان داد با ماندن قیمت طلا در یک بازه محدود، 
فضا اندکی مبهم شده و خوش بینی کارشناسان بازار به روند صعودی این فلز 

ارزشمند در کوتاه مدت رنگ باخته است.
به گزارش ایسنا، سرمایه گذاران همچنان خوش بینی قابل توجهی به قیمت 
طلا در کوتاه مدت داشتند اما نظر اکثریت کارشناسان وال استریت تغییر کرده و به 

کاهش قیمت طلا در معاملات هفته جاری رای دادند.
اگرچه دیدگاه کوتاه مدت اکثریت تحلیلگران تغییر کرده است اما بسیاری از آنها 

قیمتهای پایینتر را به منزله فرصتی برای خرید ارزیابی می کنند.
در نظرسنجی کیتکونیوز از کارشناسان وال استریت، ۱۸ نفر شرکت کردند که در 
میان آنها چهار نفر معادل ۲۷ درصد به افزایش و ۹ نفر معادل ۴۰ درصد به کاهش 

قیمت طلا رای دادند و پنج نفر معادل ۳۳ درصد نظری نداشتند.
در مقابل، سرمایه گذاران همچنان خوش بینی بالایی به افزایش قیمت طلا 

نشان دادند.
در نظرسنجی آنلاین کیتکونیوز از سرمایه گذاران، ۱۲۶۳ نفر شرکت کردند که 
از میان آنها ۷۳۸ نفر معادل ۵۸ درصد به افزایش و ۲۷۲ نفر معادل ۲۲ درصد به 

کاهش قیمت طلا رای دادند و ۲۵۳ نفر معادل ۲۰ درصد نظری نداشتند.
هفته گذشته هر دو گروه کارشناسان وال استریت و تحلیلگران افزایش قیمت 
طلا را پیش بینی کرده بودند و بسیاری از تحلیلگران انتظار داشتند که اونس طلا 
از مرز ۲۰۰۰ دلار عبور کند. اگر چه طلا در اوایل هفته مقاومت در مرز ۲۰۰۰ دلار 
را امتحان کرد اما بهبود ارزش دلار آمریکا باعث شد این فلز ارزشمند با فشار فروش 
قابل توجهی روبرو شود. هر اونس طلا در معاملات روز جمعه بازار نیویورک سه دلار 
و ۵۰ سنت معادل ۰.۲ درصد کاهش پیدا کرد و در ۱۹۳۴ دلار و۳۰ سنت بسته 

شد و برای کل هفته ۲.۱ درصد کاهش ثبت کرد.
بسیاری از تحلیلگران در آستانه معاملات هفته جاری کاهش قیمت طلا به دلیل 

رشد ارزش دلار آمریکا را پیش بینی کردند.
جورج گرو، مدیرکل شرکت "آر بی سی ولث منیجمنت" اظهار کرد: در حال 
حاضر معاملات خرید دلار آمریکا پرازدحام ترین معاملات در بازار است. با این حال 

وی نسبت به قیمت طلا در کوتاه مدت همچنان ابراز خوش بینی کرد.
اوژن واینبرگ، مدیر تحقیقات کالا در کومرس بانک نسبت به روند قیمت طلا 
در کوتاه مدت نظر خنثی داشت و به کیتکونیوز گفت: اگرچه دلار آمریکا تهدیدی 
برای طلا در کوتاه مدت است اما برای شکسته شدن سطوح حمایتی فعلی طلا 
کافی نخواهد بود. طلا باید اتفاقات زیادی را هضم کند. دوره تحکیم قیمت طلا 
ممکن است به مدت طولانی ادامه پیدا کند بدون این که روی روند بلندمدت این 
فلز ارزشمند تاثیر بگذارد. من اتفاقی که طلا را به بالای مرز ۲۰۰۰ دلار برساند، در 
افق مشاهده نمی کنم اما دلیلی هم برای سقوط این فلز به پایین سطح ۱۹۰۰ 

دلار نمی بینم.

در گفت وگو با یک کارشناس حوزه انرژی بررسی شد؛

برق مجانی؛ آری یا خیر؟
یک کارشناس حوزه انرژی اظهار داشت: قیمت برق باید به طورعمومی قیمت 
تمام شده باضافه سود تولیدکننده باشد هرکسی می خواهد پول برق را نپردازد باید 

کسی پول او را بپردازد.
علی شمس اردکانی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی طرح رایگان کردن برق برای 
۳۰ میلیون خانوار اظهار داشت: این طرح را مهندسان برق نوشته اند، علم اقتصاد 
انرژی جزء مهندسی نیست. با یارانه دادن به عده ای مسائل کلی اقتصاد حل 
نمی شود بلکه معضل جدیدی بوجود می آید. سیستم غلط قیمت گذاری برق باید 
اصلاح شود تا حساسیت تقاضا نسبت به قیمت بر حسب داده های علم اقتصاد 
خود را نشان دهد، چند قیمتی و اینکه یکی صفر و دیگری تمام پول را پرداخت 

کند، مسئله را حل نمی کند.
وی افزود: کسانی که مصرف بالا دارند، درآمدهای ناحساب هم دارند، بنابراین 
ناحساب هم برق مصرف می کنند. نباید پول برق کسی که درآمد بالا و اندک دارد 
به یک شکل محاسبه شود، این مسئله را حل نمی کند و این اقدام مهندسی در 
علم اقتصاد است. همانگونه که قوانین فیزیک را با قوانین اقتصاد حل نمی کنند 

قوانین اقتصاد را هم با قوانین علم فیزیک حل نمی کنند.
این کارشناس حوزه انرژی در ادامه گفت: هر جا برق مجانی مصرف می کند 
یک مرکزی پول آن را بپردازد، مثلا خانه سالمندان را بهزیستی حساب کند. قیمت 
تمام شده برق را هر مصرف کننده ای باید پرداخت کند و یا کسی به جای او بدهد، 
هر کس مصرف بیشتری دارد پول بیشتری هم بپردازد. ما در ۴۰ سال گذشته 
برق یارانه ای داده ایم برق هر کیلووات ساعت ۳۵۰ تومان تمام می شود اما بطور 
متوسط ۲۰۰ تومان دریافت می شود، پیداست برای هر کیلوات ساعت ۱۵۰ 

تومان ضرر می پردازیم که از جایی باید جبران شود.
وی بیان کرد: مثلا گفته می شود برق روستایی باید رایگان باشد که اشتباه است، 
کل برق چاه هایی که آب های زیرزمینی را بالا می کشند، رایگان می شود و این 
اشتباه است، نتیجه اینکه ارومیه و گاوخونی خشک می شود. فسادفی الارض 
موجب  که  کسانی  نسل،  بردن  بین  از  است  عبارت  اسلامی  ادبیات  نظر  از 
خشک شدن گاوخونی و ارومیه شده اند مفسدفی الارض هستند و کسی که 

مفسدفی الارض است باید از خانه خودش هم اخراج شود.
بنام  موضوعی  اقتصاد  علم  در  کرد:  تاکید  اقتصادانرژی  دانش آموخته  این 
حساسیت مصرف به قیمت وجود دارد، چند قیمتی هم یک گناه بزرگ است 

ه لفسدتا". عرفای اسلامی هم می گویند "لو کان فیهما آلهة إلّا اللَّ
وی یادآور شد: قیمت برق باید به طورعمومی قیمت تمام شده باضافه سود 
تولیدکننده باشد هرکسی می خواهد پول برق را نپردازد باید کسی به جای او 
پرداخت کند، آن شخص می تواند بودجه دولت باشد و چون دولت پول ندارد، 
نمی تواند این کار را انجام دهد، بنابراین این اقدام )برق رایگان( در اقتصاد ایران 
اشتباه است، از نظر شرعی هم ایراد دارد، برق هزینه تولید دارد و هر کس مصرف 

می کند باید پول آن را بپردازد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی :

بورس باید حرفه ای اداره شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: بازار سرمایه باید حرفه ای اداره و از مداخلات 

و اظهار نظر های سیاسی، پرهیز شود.
فرهاد دژپسند دیروز در مراسم شصت و نهمین سالگرد تاسیس بانک صادرات با 
اشاره به ضرورت استفاده از فرصت طلایی بورس برای سیستم بانکی و واگذاری 

دارایی های مازاد افزود: نباید با برخی اظهارنظر ها بازار سرمایه را خدشه دار کرد.
وی اضافه کرد: بازار سرمایه در حال عمق یافتن و پایدار شدن و گاهی نیز با 

اصلاحاتی همراه است.
درپسند گفت: در بازار سرمایه خویشتنداری برای سهامداران ضروری است و 
کسانی که وارد این بازار شده اند باید بدانند که باید نگاه میان مدت و بلندمدت 

داشته باشند.
وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: سازمان بورس و اوراق بهادار، متولی نظارت بر 

این بازار است و شورای عالی بورس نیز بر این سازمان نظارت می کند.
وی گفت: همه مراحل پذیرش گروه مالی سپهر زیر مجموعه بانک صادرات 
در بورس انجام شده و ۶۳ درصد آن در بورس پذیرش خواهد شد و این نشان از 

برقراری پلی بین سیستم بانکی بیمه و بورس برای تامین مالی است.

 رییس کل بانک مرکزی ضمن تاکید بر اینکه نتایج پژوهش های علمی پژوهشکده 
پولی و بانکی باید کاربردی و آثار آن در سیاستگذاری های بانک مرکزی برای مردم 
ملموس باشد، گفت: در حال حاضر سیاست گذاری نوین پولی را آغاز کرده ایم و به 
دنبال طراحی مسیری هستیم که به واسطه آن بتوانیم تورم را کنترل و هدف گذاری 

کنیم.
عبدالناصر همتی صبح دیروز در بازدید از پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی، 
ضمن قدردانی از تلاش های آن مجموعه در خصوص نقش آن نهاد پژوهشی در 
سیاست گذاری و بانکداری نوین مرکزی تصریح کرد: بانک مرکزی باید از ساختار 
سنتی سیاستگذاری پولی که ۶۰ سال براساس آن فعالیت کرده فاصله بگیرد و برای 
تحقق این هدف، پژوهشکده نقش موثری می تواند ایفا کند. اکنون شاهد تحولات 
در بانکداری مرکزی در سطح جهان هستیم و نحوه دخالت بانکهای مرکزی در 
بازارهای پولی دستخوش تغییر شده است؛ بنابراین بانک مرکزی باید مسیر خود 
را اصلاح کند و به سمت عملیاتی شدن پیش برود که قطعاً پژوهشکده می تواند در 

این زمینه بانک را یاری کند.
 همتی یادآور شد: در حال حاضر سیاست گذاری نوین پولی را آغاز کرده ایم و به 
دنبال طراحی مسیری هستیم که به واسطه آن بتوانیم تورم را کنترل و هدف گذاری 
کنیم. از این رو، همه ارکان کشور و بخش های اقتصادی مختلف باید با یکدیگر 
همگن باشند و پژوهشکده باید نقش تسهیل گری القا و عملیاتی شدن این مهم 

را ایفا کند.
به گفته وی، باید به سمتی حرکت کرد که در زمینه انتشارات و نشریات، پژوهشکده 

پولی و بانکی مرکزی به جایگاهی شاخص برای مسائل پولی و بانکی دست یابد. 
طبق اعلام بانک مرکزی، رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به اینکه دبیرخانه 
کمیته نقدینگی برعهده پژوهشکده پولی و بانکی است، گفت: بعد از تأکیدات مقام 

معظم رهبری در سال ۱۳۹۷ کمیته نقدینگی دو سال است که در بانک مرکزی 
شکل گرفته و در این مدت بحث ها و پیشنهادات مهمی داشته است. خوشبختانه 

این کمیته توانسته است منشأ فعالیت ها و سیاست گذاری های مطلوبی باشد.
به گفته همتی، مسئولیت پژوهش، بررسی و آماده سازی دستور کارهای شورای 

فقهی نیز به پژوهشکده محول شده است.
رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه توجه به تحقیقات کوتاه مدت نیز در دستور 
کار پژوهشکده است، اظهار کرد: هرچند تحقیقات بنیادی امری مناسب و مورد 
انتظار است، اما نباید از تحقیقات و بررسی های کوتاه مدت نیز غافل شد، چراکه 
بسیاری از گزارش های کوتاه مدت این نهاد علمی می تواند در سیاست گذاری 
بانک مرکزی موثر افتد. علاوه براین، گزارش های یاد شده می تواند ضمن هشدار 
به سیاست گذار پولی و بانکی، در اجرا و عمل تکمیل کننده اقدامات بانک مرکزی 

باشد.
همتی یادآور شد: باید از ظرفیت پژوهشکده پولی و بانکی برای تبیین ارتباط 
میان بازارهای مالی بهره گرفت که این امر می تواند با همکاری پژوهشی میان بازار 
سرمایه، بازار بیمه و بازار پولی با پیشتازی پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی 

محقق شود. 
همچنین در این جلسه، شاپور محمدی  گفت: هم اکنون در حال تدوین برنامه 
پنج ساله آتی پژوهشکده پولی هستیم و بر همین اساس یکی از هدف گذاری های 
خود را براساس رهنمودهای رییس کل بانک مرکزی بر تقویت بدنه علمی قرار 

دادیم.
پشتیبانی  در  بانکی  و  پولی  پژوهشکده  بیشتر  هرچه  مشارکت  بر  محمدی 
پژوهشی فعالیت های اجرایی بانک مرکزی تأکید کرد و گفت: هرچه پژوهشکده 
در این خصوص مشارکت داشته باشد، پیشنهادات این نهاد عملیاتی تر می شود 

»کمیته  دبیرخانه  واگذاری  نمونه  برای  می کند.  پیدا  بهتری  اجرای  قابلیت  و 
نقدینگی« به پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی، به فراهم آوردن زمینه های لازم 

سیاست گذاری بهتر در این زمینه کمک می کند.
رئیس پژوهشکده پولی و بانکی با تأکید بر همکاری علمی این نهاد با بانک مرکزی 
عنوان کرد: در زمینه های مختلف با معاونت های بانک مرکزی همکاری های لازم 

را داریم.
گفتنی است در این بازدید، اعضای هیئت عامل بانک مرکزی، رئیس کل این 

بانک را همراهی کردند.

رییس کل بانک مرکزی اعلام کرد:

آغاز سیاست گذاری نوین پولی
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پیشکسوت باشگاه استقلال گفت: سعادتمند اول فونداسیون و کمیته های 
باشگاه را بسازد بعد به دنبال تیم و باشگاه کهکشانی باشد.

 حسن روشن در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری فارس، در خصوص اینکه 
آیا دیدار استقلال مقابل تراکتور را تماشا کرده یا خیر؛ گفت:  بازی را ندیدم چون 
حقیقتا اعصابش را نداشتم اما صبح روز بعد شنیدم دو توپ روی دروزاه حسینی 

آمده و استقلال سه گل خورده است! 
وقتی مجیدی استعفا کرد فکر کردم می خواهد

 به کلاس مربیگری برود
وی افزود: باشگاه بدون برنامه با چاکرم و نوکرم چیزی نمی شود. شنیدم فرهاد 
مجیدی استعفا کرده بود و دوباره برگشت. این بار دوم بود که چنین اتفاقی افتاد. 
کلاس های  در  حضور  برای  او  کردم  تصور  من  کرد  استعفا  مجیدی  که  زمانی 
مربیگری از استقلال استعفا داده اما خیلی زود برگشت و همین کارش اشتباه بود.

 به سعادتمند گفتم تا آخر فصل به این تیم کاری نداشته باش
پیشکسوت باشگاه استقلال تاکید کرد: زمانی که سعادتمند تازه به استقلال 
آمده بود من را به باشگاه دعوت کرد و به او گفتم اگر قرار است در باره تیم با من 
صحبت کنی بلند می شوم و می روم! او گفت من آمده ام کمپ بسازم و ساختمان 
باشگاه را تغییر دهیم و من به او گفتم این تیم را نه تو بستی و نه تو بازیکنان و 
مربیانش را جذب کردی. پس تا پایان بازی ها کاری نداشته باش و اجازه بده تیم 

با آرامش کارش را انجام دهد.
 مدیرعامل استقلال و پرسپولیس نباید به رفقایش حکم بدهد

روشن افزود: وقتی از جایمان بلند شدیم بیرون برویم فردی را دیدم که سعادتمند 
گفت او را معاون باشگاه کرده است. همانجا گفتم هر کسی رفیقت بود به او پست 
نده و او را معاون نکن، نه فقط استقلال پرسپولیس هم همینطور است. این دوست 
ما به درد معاونت نمی  خورد. به هر حال استقلال برای خودش ابهتی دارد و شما 
اگر به یک میهمانی بروید طرز لباس پوشیدن و عمل دیگران را که ببینید متوجه 

شخصیت او می شوید. همانجا به سعادتمند گفتم زیاد مشورت کن و فورا حکم نده. 
استقلال و پرسپولیس خیلی با تیم های دیگر فرق دارند و درست است که فردی که 

به عنوان معاون انتخاب کردی انسان خوبی است اما به درد استقلال نمی خورد.
 زمانی که فوتبال بازی می کردم مدیرعامل

 را سالی یک بار هم نمی دیدیم
وی تصریح کرد: زمانی که ما فوتبال بازی می کردیم مدیرعامل باشگاه را هم 
سالی یک بار هم نمی دیدیم. مدیرعامل باشگاه آنقدر بزرگ بود که به آن دسترسی 
نداشتیم.مدیرعامل نباید هر روز در تمرین شرکت کند و یا با فلان بازیکن قرارداد 
ببندد. درست است که این مسائل پشت نتایج برد مقابل پرسپولیس و دو بازی 

مقابل سپاهان پنهان شد اما معلوم بود از یک جایی بیرون می زند.
استراماچونی مافیا است و اگر می خواست برگردد

 شبانه از ایران نمی رفت
استقلال  باشگاه  اینکه مسئولان  استقلال  در خصوص  باشگاه  پیشکسوت 
به دنبال جذب استراماچونی هستند، گفت: نمی دانم چرا اینقدر ساده رفتار 
می کنند. استراماچونی مافیا است و به ایران نمی آید. من خودم در خارج از کشور 
بازی کرده ام مثل خیلی از فوتبالیست های این مملکت. ولی وقتی در بیرون از ایران 
بودیم پاسپورت  ما در اختیار باشگاه بود. چگونه است که استراماچونی پاسپورتش 
در اختیار خودش بود و شبانه ایران را ترک کرد؟ چطور آن زمان که این مربی نتیجه 
نمی گرفت به خاطر دریافت مطالباتش اعتراض نمی کرد؟ چرا مسئولان باشگاه 

استقلال این مسائل را متوجه نمی شوند؟ 
 یک نمایشگاه دار گفت مسئولان استقلال می خواهند

 استراماچونی را برگردانند
افتتاح یک  به  از دوستانم  نفر  یادآور شد: دو ماه پیش به همراه چند  روشن 
نمایشگاه اتومبیل رفتیم. نمایشگاه دار به ما گفت مسئولان باشگاه استقلال 
می خواهند استراماچونی را برگردانند و از ما خواسته اند ۵۰۰ هزار دلار کمک 

کنیم. حتی آنها ادعا کردند این مربی یک میلیون و ۸۰۰ هزار دلار خواسته و مدعی 
شده ۸۰۰ هزار دلار طلب وی است که آن را می بخشد و یک میلیون دلار دیگر را 
می گیرد. ظاهرا به دوستان نمایشگاه دار ما گفته بودند ۵۰۰ هزار دلار را شما کمک 
کنید و ۵۰۰ دلار را هم خودشان تهیه می کنند. نمی دانم چه کسی این مشورت را 
به مدیران استقلال داد اما آنها چرا در حالی که تیم سرمربی دارد از دو ماه پیش به 

دنبال یک مربی دیگر باشند. این فکر چه کسی بود؟ 
 فرهاد مجیدی اشتباه کرد به جای استراماچونی آمد 

وی یادآور شد: استراماچونی اگر می خواهد بیاید چرا از استقلال رفت؟ فرهاد 
مجیدی هم اشتباه کرد که به جای او آمد. یادم هست روزی رادیو را روشن کردم و 
گزارشگر می گفت مجیدی ادعا کرده تیم امید را به المپیک می رود و حتی استقلال 
را هم قهرمان می کند. دو روز بعد شنیدم فرهاد مجیدی از تیم امید اخراج شده 
است. مربیان ما به کجا می روند و همین مسائل باعث می شود مدیران به دنبال 
جذب مربیان خارجی بروند. این را بدانید استراماچونی با این شیوه که رفت 

برنمی گردد.
سعادتمند اول کمیته های باشگاهش را درست کند

 بعد تیم کهکشانی بسازد
اینکه احمد سعادتمند ادعا کرده  پیشکسوت باشگاه استقلال در خصوص 
یک تیم کهکشانی می بندند، گفت: وقتی شما می خواهید یک برج بسازید باید 
فوندانسیون خوبی داشته باشید. باشگاه استقلال هنوز یک کمیته درست و 
حسابی ندارد آنوقت مدیرعاملش به دنبال کهکشان است؟ سعادتمند قول داده در 
نوروز سال ۱۴۰۰ دارایی استقلال به یک هزار و ۲۵۰ میلیون برسد.او خودش گفت 
اگر این کار را نکرد دیگر برنمی گردد. من به آقای سعادتمند می گویم شما که کمپ 
حجازی را سند زدی و آن را اجاره داده و با یک زمین تمرین دیگر قرارداد بسته ای 
و کمیته های  فونداسیون  اول  تیم کهکشانی هستی؟  به دنبال بستن  چگونه 

باشگاهت را باشگاهت را بساز بعد به دنبال این کارها باش.
 با اجازه مربی ام به مشهد رفتم اما جریمه ام کردند

روشن در خصوص اینکه برخی از بازیکنان این تیم از جمله ووریا غفوری با وجود 
داشتن قرارداد در تمرین استقلال شرکت نکردند و ظاهرا از اتفاقات رخ داده 
پیرامون از دست رفتن جام حذفی ناراحت هستند، گفت: من کاپیتان استقلال 
بودم و از مربی مان جگیچ مرخصی گرفتم تا یک روزه به مشهد بروم. در آنجا 
مدیرعامل وقت استقلال را دیدم که در بیرون از حرم گفت روشن اینجا چه کار 
می کنی؟ و من گفتم که اجازه گرفتم.دو روز بعد وقتی به تمرین رفتم سرپرست تیم 
گفت شما اخراجی و وقتی پرس و جو کردم متوجه شدم ظاهرا مدیر باشگاه تصور 
کرده من بدون اجازه در تمرین شرکت نکردم.قشنگ یادم هست ۳۰۰ هزار تومان 

جریمه شدم و با کلی پیگیری توانستم ثابت کنم من با اجازه به مرخصی رفتم. 
 آقای غفوری عزیز! استقلال جای قهر کردن نیست

وی  گفت: مالک آن زمان باشگاه گوش من را به عنوان کاپیتان پیچاند تا حساب 
کار دست بقیه بیاید. ووریا غفوری قرارداد دارد و سر تمرین نمی رود؟ اگر مدیرعامل 
استقلال مدیریت بلد باشد امروز غفوری را به باشگاه می کشاند و او را جریمه 
می کند و آن را اعلام می کند. غفوری پسر خوبی است و یک بار هم برای زلزله 
کرمانشاه با هم همسفر بودیم اما دلیل ندارد کاپیتان یک تیم در تمرینات شرکت 
نکند.  آقای غفوری عزیز شما کاپیتان استقلال هستی اما اینجا جای قهر کردن 
نیست. اگر ناراحتی داری به باشگاه برو و به مدیرعامل باشگاه بگو. می خواهم 
جواب مردم را بدهم و شما بگویید چه اتفاقی افتاد که استقلال قهرمانی را از دست 
داده است.باشگاه هم باید به خاطر هر روز غیبتی که غفوری می کند او را جریمه 

کند تا بقیه بازیکنان حساب کار دستشان بیاید.

سعادتمند اول فونداسیون باشگاه را درست کند بعد تیم کهکشانی بسازد

حسن روشن:استراماچونی مافیا است و به ایران نمی آید محمد مومنی: 

استقلال با دستان خودش جام را به 
تراکتور تقدیم کرد

 پیشکسوت تیم فوتبال استقلال گفت: اختلافات درون خانوادگی استقلال به 
این تیم در آستانه فینال جام حذفی ضربه زد و این تیم با دستان خودش جام را به 

تراکتور تقدیم کرد.
»محمد مومنی« با اشاره به شکست آبی پوشان برابر تراکتور در فینال جام حذفی 
اظهار داشت: استقلال این بازی را به خودش باخت. چه مدیریت و چه کادر فنی 
هر کسی به نوبه خود با رفتارش برای تیم مشکلاتی را ایجاد کرد و موجب شد تا 
این تیم به راحتی یک جام را از دست بدهد و با دستان خودش کاپ قهرمانی را 

به تیم حریف داد.
وی افزود: در دیدار فینال جام حذفی از نظر فنی ۲ نیمه کاملا متفاوت را از 
استقلال شاهد بودیم. در نیمه اول تراکتور توانست روی خلاقیت فردی بازیکنانش 
سه بار به گل برسد اما در نیمه دوم مسابقه کاملا در اختیار استقلال بود و این تیم 
سرتاپا حمله شد اما درست دقایقی که استقلال به برنامه برای گلزنی نیاز به برنامه 
داشت این تیم به بازی مستقیم روی آورد و هیچ برنامه ای برای گلزنی به غیر از 

سانترهای هوایی از خود نشان نداد.
پیشکسوت تیم فوتبال استقلال خاطرنشان کرد: البته در طول بازی تراکتور 
هم اتفاقاتی را رقم زد که از جوانمردی به دور بود و به هیچ وجه رفتار این تیم در 
خور شهر تبریز که مردمی با فرهنگ و با اصالت را دارد نبود. این تیم در وقت کشی 
روی تیم های عربی را سفید کرده بود و مدام بازیکنانش روی زمین بودند. از طرفی 
نیمکت این تیم حاشیه هایی را ایجاد کرد تا فضا کاملا بر هم بریزد. واقعا این رفتارها 

از فوتبال حرفه ای به دور است.
مومنی خاطرنشان کرد: جام حذفی دیگر تمام شد و بازیکنان و اعضای تیم به 
فکر ریکاوری برای لیگ قهرمانان آسیا باشند چرا که باید از حیثیت استقلال در آن 

مسابقات دفاع شود و آنجا با مسابقات داخلی متفاوت است.
وی در خصوص اختلافات بین مدیریت و کادر فنی استقلال تصریح کرد: همین 
اختلافات استقلال را نابود کرد چرا که قبلا هم این اتفاق در آستانه مسابقات 
آسیایی به تیم ضربه زده بود. چند سال پیش استقلال شانس قهرمانی در آسیا را 
داشت اما همین اختلافات داخلی موجب شد تا این تیم به هدفش نرسد. باید هر 

دو طرف کوتاه بیایند و برای استقلال بجنگند.
مومنی گفت: حفظ مجیدی در حال حاضر مهم تر از هر چیزی است. مدیریت 
باشگاه باید به هر نحوی شده این مربی را حفظ کند چرا که به نظر من هیچ کسی 

برای استقلال بهتر از مجیدی نیست.
پیشکسوت آبی پوشان گفت: به نظر من استقلال بیش از تقویت از نظر بازیکن 
باید کادر فنی اش را تقویت کند. فرهاد مجیدی از مشورت کردن با بزرگان استقلال 
نترسد و باید فردی مانند سهراب بختیاری زاده در کادر فنی حضور داشته باشد که 
هم از نظر فنی و هم از نظر اخلاقی بتواند تیم را جمع کند. حضور چنین فردی در 

استقلال از نان شب هم واجب تر است.
دیدار فینال جام حذفی فوتبال باشگاه های کشور روز پنجشنبه هفته گذشته در 
ورزشگاه امام رضا )ع( مشهد برگزار شد که تیم فوتبال تراکتورسازی تبریز با برتری 

۳ بر ۲ مقابل استقلال، قهرمان این رقابت ها شد.

مربی پیشین پرسپولیس :

لک هرگز نمی تواند جانشین بیرانوند باشد 
مربی پیشین پرسپولیس گفت: لک هرگز نمی تواند جانشین بیرانوند باشد. پر 
کردن جای خالی دروازه بان تیم ملی در پرسپولیس خیلی سخت است. لک در 

اندازه های بیرانوند نیست.
محسن سیدی در خصوص جذب حامد لک به عنوان جانشین علیرضا بیرانوند 
در پرسپولیس گفت: عملکرد بازیکن همواره در سه سال گذشته می تواند بهترین 
گواه برای شرایط فنی اوباشد. این برای تمام بازیکنان ایرانی صدق می کند و نمی 

توان صرفاً به عملکرد بازیکنان در چند دیدار توجه کرد.
مربی پیشین دروازه بانان تیم فوتبال پرسپولیس افزود: حامد لک متاسفانه فراز و 
نشیب زیادی در سال های اخیر داشته است. اینکه یک دروازه بان مدام در حال 
تغییر تیمش باشد اصلًا خوب نیست و باید دلیلش را پرسید.  اخلاق بازیکن در تیم 
های بزرگ بسیار مهم است. من واقعاً نمی دانم چرا لک بطور متوالی تیم های خود 
را تغییر می داد. البته نباید از حق گذشت که او در ماشین سازی بازی های خوبی 
داشت. وی درباره اینکه آیا لک می تواند جای خالی بیرانوند را پر کند تاکید کرد: او 
هرگز نمی تواند جانشین بیرانوند باشد. پر کردن جای خالی دروازه بان تیم ملی در 
پرسپولیس خیلی سخت است. لک در اندازه های بیرانوند نیست. سیدی درباره 
سایر خریدهای این تیم یادآور شد: در خریدهای پرسپولیس آینده نگری نشده 
است. از لحاظ سنی بازیکنان این تیم در شرایط خوبی نیستند. متاسفانه پول های 
فراوانی داده می شود و این موضوع می تواند برای رختکن تیم هم بد باشد. اینها 

خریدهای مقطعی هستند و هیچگونه درآمدزایی نخواهند داشت.

سرپرست باشگاه ذوب آهن اصفهان :

رحمان رضایی سرمربی ذوب آهن شد
 سرپرست باشگاه ذوب آهن اصفهان گفت: رحمان رضایی بازیکن سابق تیم 

فوتبال ذوب آهن اصفهان به عنوان سرمربی این تیم انتخاب شد.
احمد جمشیدی شامگاه جمعه  با اعلام نام "رحمان رضایی" به عنوان سرمربی 
فصل آینده تیم فوتبال بزرگسالان باشگاه، ابراز امیدواری کرد که این مربی جوان 

و آینده دار، تیم فوتبال پرافتخار ذوب آهن را دیگربار به سر منزل مقصود برساند.
وی گفت: این مربی در انتهای فصل گذشته نیز به عنوان مدیر فنی تیم فوتبال 
ذوب آهن اصفهان انتخاب شدو  و امیدوارم بتوانیم با همت و کمک بازیکنان ذوب 
آهن نتایج در خور این تیم در فصل پیش روی لیگ برتر کسب کند. وی افزود: 
"رحمان رضایی" بازیکن اسبق تیم فوتبال ذوب آهن که در هفته های پایانی 
دوره نوزدهم لیگ برتر فوتبال ایران به تیم فوتبال ذوب آهن پیوسته بود، با توجه 
به روحیه جوان گرایی و انگیزه ایشان، به عنوان سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن 
اصفهان در دوره بیستم لیگ برتر فوتبال ایران انتخاب شد. رحمان رضایی بازیکن 
سابق تیم ملی ایران که تجربه زیادی در باشگاه های اروپایی و بین المللی دارد و 
سابقه حضور در ذوب آهن در سالهای ۱۳۷۵ تا ۱۳۸۰ در کارنامه خود دارد. تیم 
فوتبال ذوب آهن در فصل گذشته با ۳۰ امتیاز در رده دوازدهم لیگ برتر فوتبال 

کشور قرار گرفت.

احمد سعادتمند: 

منتظر استقلال کهکشانی باشید
 مدیرعامل باشگاه استقلال با انتشار 
ساختن  از  مجازی  فضای  در  پیامی 
یک تیم کهکشانی برای فصل پیش 
»احمد  داد.  خبر  ایران  فوتبال  روی 
باشگاه  مدیرعامل  سعادتمند« 
استقلال در پیامی در صفحه شخصی 
خصوص  در  مجازی  فضای  در  خود 
در  از شکست  استقلال پس  شرایط 
فینال جام حذفی نوشت: »روی عقاید 
و اصول خودم برای حفظ باشگاه و ساختن تیم کهکشانی پایبندم، از هر طرف 
مخالفت روبه رو و پشت سرم هست اما با توکل به خدای مهربان و استعانت از امام 
مهربانی ها روی حرفم هستم. از آدم های مختلف کلمه پوپولیستی را می شنوم که 
کاش بیشتر با هم هماهنگ بودند و لااقل از کلمات و واژه های مترادف دیگری 
استفاده می کردند. در ادامه این پیام آمده است:   »با پوزش از محضر هواداران با 
معرفت باشگاه بزرگ استقلال به سبب عدم دریافت جام قهرمانی در فینال حذفی 
و با تشکر از زحمات کادر فنی و بازیکنان با تعصب باشگاه در طول این فصل پر 
ماجرا، طی روزهای شنبه و یکشنبه همین هفته مجموعه ای از اخبار جذاب را از 

استقلال خواهید شنید.« 

 مدافع پیشین تیم فوتبال استقلال گفت: بیانیه باشگاه نشان می دهد که مدیریت برای مذاکره با استراماچونی به ایتالیا 
رفته بود که کار غیرحرفه ای محسوب می شود.

پیروز قربانی درباره شکست ۳ بر ۲ تیم فوتبال استقلال مقابل تراکتور تبریز در فینال جام حذفی فوتبال، اظهار داشت: 
فینال دو نیمه متفاوت داشت، در نیمه نخست این تیم تراکتور بود که واقعا خوب بازی کرد و تنها تیمی بود که توانست پرس 
کردن استقلال را بشکند، به خصوص احسان حاج صفی و اشکان دژاگه که این کار را خوب انجام دادند. برخلاف دیدارهای 
قبل که فاصله خطوط تراکتور زیاد بود، در نیمه اول این فاصله را با دوندگی بازیکنانی مثل ساسان انصاری، مسعود شجاعی 

و اشکان دژاگه کمتر کرده بودند.
وی افزود: استقلال در نیمه دوم ریسک کرد و با حذف یک هافبک و آمدن ارسلان مطهری، وظیفه خطوط عقب را 
سنگین تر کرد. محمد دانشگر، عارف غلامی و مسعود ریگی با این سیستم مسئولیت شان بیشتر شد. در سیستم نیمه دوم 
استقلال، وریا غفوری آزادتر شد. تیم استقلال در این نیمه بیشتر دقایق بازی در زمین حریف بود و به دو گل هم رسید، اما به 

دلیل گل های زشتی که در نیمه نخست دریافت کرده بود، نتوانست همه را جبران کند.
بازیکن پیشین تیم فوتبال استقلال در رابطه با اختلاف بین احمد سعادتمند و فرهاد مجیدی گفت: نمی گویم این اتفاق 
تأثیری نداشت، اما نمی توان همه اتفاقات را به این ماجرا ربط داد. بعد از دربی، همه خودشان را قهرمان می دانستند. 
مدیرعامل استقلال در یک برنامه تلویزیونی اعلام کرد که به راحتی فینال را می بریم. تراکتور تیم بزرگ و بازیکنان خوبی 
دارد. معلوم بود این حرف ها به آنها برمی خورد و انگیزه شان بیشتر می شود. مصاحبه های غیرحرفه ای خیلی در استقلال 
تأثیرگذار بود، مخصوصا از جانب مدیریت استقلال که ذهنیتی در کادر فنی ایجاد کرد. شاید خیلی ها با عکس العمل مجیدی 

مخالف باشند، اما به نظرم واکنش او طبیعی بود. شاید افراد دیگری جای مجیدی بودند، واکنش بدتری نشان می دادند.

 مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان تاکید کرد که به هیچ عنوان با بازیکنان ایرانی قرارداد دلاری امضا نمی کند.
سعید آذری در خصوص اینکه مدتی است مد شده بازیکنان ایرانی برای امضای قرارداد با باشگاه های ایرانی طلب 
قرارداد دلاری می کنند، گفت: تا به حال چنین موضوعی برای من اتفاق نیفتاده اما اگر هم اتفاق بیفتد جلسه با بازیکنان 

را ترک می کنم و با بازیکن ایرانی که قرارداد دلاری بخواهد اصلا مذاکره نمی کنم.
وی ادامه داد: ممکن است قبلا چند باشگاه چنین کاری کرده باشند اما باشگاهی که من مدیرش باشم اصلا تن به چنین 

مساله ای نمی دهد، ما تازه دنبال این بودیم که به بازیکن خارجی هم ریالی پول بدهم.
مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان تاکید کرد: بازیکن ایرانی باید به پول رایج مملکت مان قرارداد ببندد. اصلا چند درصد 
از بازیکنانی که چنین توقعی دارند مارکت و بازار خارجی دارند؟ اینها توقعات و تقاضاهای غیر منطقی است که من یکی 
زیر بار آن نمی روم. آذری در پاسخ به این سوال که آیا اکثر بازیکنان خارجی که به ایران می آیند و قراردادهای سنگین می 
بندند خارج از ایران هم می توانند چنین قراردادهایی ببندند، گفت: با این که قانون منع جذب بازیکن و مربی خارجی 
خوب نیست اما می تواند این را ثابت کند که چند درصد از بازیکنان خارجی فعلی لیگ ایران می تواند خارج از ایران بیشتر 
پول بگیرند. خیلی از این خارجی ها از فوتبال ایران استفاده می کنند تا سکوی پرتابی برای آنها شود و بتوانند از کشورهای 

دیگر آفرهای خوبی دریافت کنند.
وی در پاسخ به این سوال که جذب بازیکن خارجی با واسطه و بدون واسطه چقدر تفاوت قیمت دارد؟ اظهار داشت: 
حداقل ماهی ۲۵ هزار دلار تفاوت قیمت جذب خارجی با واسطه و بدون واسطه است. من بارها بازیکن خارجی را بدون 
واسطه و با قیمت های خوب جذب کردم چون از بازارهای خارجی اطلاع کامل دارم. شما اگر چنین اطلاعاتی داشته 

باشید می توانید با قیمت های پایین بازیکن های خوب بگیرید.

پیروز قربانی:

 کار مدیران استقلال غیرحرفه ای بود
سعید آذری: 

با بازیکن ایرانی که قرارداد دلاری بخواهد اصلا مذاکره نمی کنم

مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس از اینکه بازیکنان ایرانی در 
شرایط اقتصادی فعلی تحت فشار هستند، انتقاد کرد.

 علی علیپور پس از پایان جلسه خود با مدیران باشگاه 
پرسپولیس اظهار داشت: صحبت دوستانه ای با هم داشتیم 
صادق  و  صاف  که  می کنم  تشکر  باشگاه  مدیرعامل  از  و 
بود. سیستمی که باشگاه می خواهد با بازیکنان جلو ببرد، 
شفاف سازی شد و این موضوع یک دنیا می ارزد. مدیران 
را  و وکیلم هم نظرات خود  نظراتی دادند که من  باشگاه 
گفتیم. قرار است در نشست هیئت مدیره باشگاه در این باره 

صحبت شود و باشگاه خبرش را بدهد.
وی در واکنش به صحبت هایی که پیرامون رقم پیشنهادی 
گوش  به  قرارداد  تمدید  برای  پرسپولیس  باشگاه  به  او 
شوم.  حقوقی  بحث  وارد  ندارم  دوست  گفت:  می رسد، 
صحبت های دوستانه خوبی انجام شد و همه چیز شفاف 
بود. دیگر شبهه ای باقی نمی ماند. من شش سال با همه 
شرایط در پرسپولیس بودم و همه اسناد مالی هم رسانه ای 
شد. بازیکنانی در ایران می روند و می آیند که من قضاوتی در 

این باره نمی کنم، اما همیشه می گوییم اشتباه شده و رفت. 
همین حرف باعث می شود بازیکن بتواند شکایت کند و دو 

برابر پولش را بگیرد.
کاری  افزود:  ادامه  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  مهاجم 
کلاس  پرسپولیس  باشگاه  برای  چون  ندارم،  خودم  به 
نمی گذارم. من مدیون این هواداران هستم و کمک باشگاه 
پرسپولیس، هواداران، مربیان و بازیکنان بود که ما را بزرگ 
ایرانی توجه شود. چرا  بازیکنان  به  باید  این حال  با  کرد. 
بازیکنان دیگر بیایند و بروند، شکایت کنند و دوبرابر پول 
بگیرند؟ چرا بازیکنان ایرانی در این شرایط اقتصادی باید در 

فشار باشند؟
 علیپور در پاسخ به این پرسش که آیا در پرسپولیس ماندنی 
باشگاه  به  این موضوع  یا خیر، تصریح کرد:  خواهد شد 
بستگی دارد. باشگاه پرسپولیس نظراتش را داده، شرایط 
خودش را دارد و دارای سقف قرارداد است. با وکیلم صحبت 

کردم و قرار است باشگاه خبرش را بدهد.
»گفتید شش سال در پرسپولیس بودم، این یعنی قرار 
این  به  از پرسپولیس جدا شوید؟«، وی در واکنش  است 
اظهارنظر یک خبرنگار خاطرنشان کرد: به حاشیه ها کاری 
ندارم. شش سال در پرسپولیس بوده ام و اگر بمانم می شود 
هفت سال. مهاجم تیم فوتبال پرسپولیس در مورد اینکه 
گفته شد او پیشنهادی ۱۰ میلیارد تومانی به باشگاه داده 
دارید؟ شما چنین  آیا شما عدد دقیق  بیان کرد:  است، 
چیزی را شنیدید که اگر صحت داشته باشد، باشگاه باید 

شفاف سازی کند و همه چیز را با سند و مدرک بگوید.
علیپور درباره اینکه یکی از بازیکنانی که فصل گذشته یک 
و نیم میلیارد تومان می گرفت، قراردادی دو ساله به ارزش 
شش و نیم میلیارد تومان با پرسپولیس امضا کرد، اظهار 
داشت: شما می توانید از سال اول حضورم در پرسپولیس در 

این باره شفاف سازی کنید، اما چنین چیزی نیست.

 علیپور: 
چرا بازیکنان ایرانی در این شرایط اقتصادی باید در فشار باشند؟!

 دارنده مدال برنز وزن ۶۰ کیلوگرم پیکارهای کشتی فرنگی قهرمانی سال ۲۰۱۹ 
جهان در قزاقستان گفت: سهمیه المپیکی این وزن را من بدست آوردم و سعی هم 

می کنم که قدرتمندانه صاحب دوبنده تیم ملی در المپیک باشم.
»علیرضا نجاتی« افزود: تمریناتم را بعد از شیوع ویروس کرونا به مدت چند هفته 
به صورت انفرادی در منزل دنبال می کردم. دارنده مدال برنز پیکارهای جهانی 
نوجوانان و جوانان جهان خاطر نشان کرد: بعد از آن با هماهنگی رییس هیات 
کشتی استان قم و مدیرکل ورزش و جوانان استان، خانه کشتی استان در اختیارم 
قرار گرفت و با یک حریف تمرینی، تمریناتم را دنبال می کنم. وی اظهار داشت: با 
توجه به شیوع ویروس کرونا، هم من و حریف تمرینی، نکات بهداشتی و پروتکل ها را 

به صورت کامل رعایت می کنیم و تاکنون نیز مشکلی به وجود نیامده است. نجاتی 
در خصوص به تعویق افتادن بازی های المپیک توکیو نیز گفت: به هر حال قسمت 
نشد که امسال در المپیک حضور داشته باشم و باید ببینیم در آینده چه می شود. 
سهمیه وزن ۶۰ کیلوگرم کشتی فرنگی ایران در بازی های المپیک را من بدست 
آوردم و سعی می کنم که قدرتمندانه صاحب دوبنده تیم ملی در المپیک توکیو شوم. 
این فرنگی کار اهل استان زنجان که در شهر قم ساکن است، ادامه داد: قرار است 
اردوی تیم ملی از ۲۲ شهریور ماه آغاز شود و امیدوارم که این اتفاق رخ دهد تا هر چه 

سریعتر به اردوی تیم ملی بازگردیم و تمرینات را دنبال کنیم.
وی که در لیگ کشتی در تیم بازار بزرگ ایران عضویت دارد بیان داشت: لیگ تنها 

منبع درآمد کشتی گیران است و امیدوارم که مجوز برگزاری لیگ هر چه سریعتر صادر 
شود تا با حضور در لیگ بتوانیم بخش از برنامه آماده سازی خود را دنبال کنیم.

نجاتی با بیان اینکه منتظر دریافت جوایز سال ۲۰۱۸ هستیم گفت: وزارت ورزش و 
جوانان طی تماسی شماره حساب را دریافت کردند و منتظر دریافت پاداش هستیم. 
از سوی دیگر بعد از کسب مدال برنز پیکارهای جهانی نیز مسوولان استان قم ۲ تا 
۳ برابر آن چیزی را که قول داده بودند به من دادند. دارنده مدال برنز جهان بیان 
داشت: از ۳ سال پیش تجربه حضور در لیگ ایران را به همراه تیم مدافع شهدای 
قم زیر نظر »روح الله میکاییلی« برترین مربی سازنده کشور را داشتم و از حدود ۱۷ 

سالگی در لیگ کشتی تجربه رویارویی با قهرمانان جهان و المپیک را داشتم.

دارنده مدال برنز کشتی جهان: 

امید زیادی برای حضور در المپیک دارم
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 رییس جمهوری با بیان اینکه تولید کشور در دوران کرونا به بهترین وجه انجام 
گرفت، گفت: دشمنان به دنبال این بودند که ما در مقابله با ویروس کرونا کشور را 

تعطیل کنیم و می خواستند کشور را به هم بریزند. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی صبح دیروز در جلسه ستاد ملی کرونا 
گفت: از همه بزرگان و مراجع به ویژه مقام معظم رهبری که هم با زبان و هم با 
عمل، راهنمایی و ارشاد کردند، تشکر می کنم. عزاداری شکوهمند توام با رعایت 
پروتکل های بهداشتی انجام شد. در سراسر کشورها پروتکل ها عملی و اجرایی 
شد. از فضای مجازی، صداوسیما و رسانه ها تشکر می کنیم که عزاداری را به همه 

خانه ها و ذهن ها منتقل کردند.  
رییس جمهوری با بیان اینکه مردم بیش از سال های گذشته عزاداری را در 
خانه ها فعال کردند، اظهار داشت: این عزاداری حتی از طریق فضای مجازی 
نظر  از یک  ولی  را داشت  ویژه خاص خود  عزاداری شکل  امسال  انجام شد. 
باشکوه تر بود چراکه شیوه و ابتکارات جدیدی مدنظر قرار گرفت. صدا و سیما و 

سایر رسانه ها کار بزرگی انجام دادند. از نیروی انتظامی هم تشکر می کنیم.
روحانی ادامه داد: باز هم در پایان ماه صفر که عزاداری ها رونق می یابد، همین 
پروتکل ها و دستورالعمل ها باید رعایت شود و اگر چیزی تغییر یابد آن را اعلام 
می کنیم و گرنه مبنا همین پروتکل ها است و اگر چیزی تغییر یابد، باید در جلسه 

هفته آینده تصویب شود.  
وی با اشاره به برگزاری کنکور در هفته های گذشته تصریح کرد: کنکور در سراسر 
کشور به خوبی عملیاتی شد. در گزارش وزارت بهداشت ۹۰ درصد و حتی بیشتر 
از آن، پروتکل ها مورد رعایت قرار گرفتند. امروز هم آموزش و پرورش و دانشگاه ها 

آغاز به کار کردند.  
روحانی با بیان اینکه در مواردی که آموزش حضوری امکان پذیر است، باید 
حضوری باشد، خاطرنشان کرد: دانشگاه ها مسائلی متفاوتی نسبت به مدارس 
دارند. آنهایی که به موطن شان می آیند، در شهرهای دیگر تحصیل می کنند و در 
خوابگاه باید باشند، باید برای حل مسائل آنها طراحی کرد. نکته ای که باید امروز 
تاکید کنم این است که امروز فقط شروع مدارس نیست، بلکه شروع دانشگاه ها 
نیز هست. رییس جمهوری گفت: به نظر من دولت و وزارت آموزش و پرورش و 
وزارت آموزش عالی یک مسئولیت سنگین را بر دوش گرفته است؛ راحت ترین 
راه چیست. مانند این است که فردی نتواند نماز را ایستاده بخواند بگوید که 
نماز نمی خوانم در حالی که باید نماز را نشسته خواند و نماز را تعطیل نکند این 
موضوعات همه مقررات و چارچوب های خاص خود را دارد. وی افزود: هر قدمی 
که برمی داریم رسانه های بیگانه که ضد کشور و ملت ما هستند و نمی خواهند 
کارها به روال معمول انجام شود هر روز یک بهانه و داستان را در همه مراحل 
درست می کنند؛ از روز اول که این ویروس آمد شعار مردم این بود که با این ویروس 
مقابله و با آن مبارزه می کنیم و به مدد الهی ویروس را شکست می دهیم بعضی ها 
مخالف بودند و می گفتند که این ویروس باید پیروز شود چرا می خواهید این 
ویروس را شکست دهید ویروس باید کار خود را انجام دهد. روحانی ادامه داد: 
شکست دادن ویروس به چه معناست؛ شکست ویروس را اینگونه معنا می کنند که 
از ویروس بتوان فرار کرد؛ فرار از ویروس و تعطیلی همه کارها وظیفه ما است و یک 
وظیفه داریم؛ این چیزی است که دشمن به دنبال آن بوده و می خواست کشور 
ایران را به این بهانه ها تعطیل کند و می گفتند کارخانه ها را تعطیل کنید و خطرناک 
است. کارخانه ها فعال نباشد یعنی لوازم بهداشتی و غذایی در فروشگاه ها نباشد 

راننده نباید پشت فرمان بنشیند دنبال این بودند که کشور را به هم بریزند.
تولید ما در دوران کرونا به بهترین وجه انجام گرفت

روحانی با بیان اینکه ما از روز اول در ستاد ملی مقابله با کرونا اعلام کردیم که 
تمام فعالیت ها، بنگاه های تولیدی باید با رعایت پروتکل های بهداشتی فعالیت 
خود را ادامه دهد، ادامه داد: اتفاقاً در هفته های بعد و در ماه های بعد در کارگاه ها 
و کارخانجات ما حتی کارخانجات بزرگ ما که ۷ هزار نفر یا ۱۰ هزار نفر کارگر در 
آنها فعال هستند به سلامت کار خود را انجام دادند.  ممکن بود فردی از بیرون 
ویروس می گرفت و می گفتند که در خانه بماند و استراحت کند تولید ما به بهترین 

وجه انجام گرفت.
بیگانه  رسانه های  که  بود  بزرگی  و  عظیم  کار  این  افزود:  جمهوری  رییس 
می خواستند که همه چیز را تعطیل کنند و می گفتند که خطر دارد و دولت به فکر 
جان مردم نیست؛ خطاب ما با آنها نیست زیرا آنها خود را به تعمدا به خواب زده اند، 
اما به بعضی ها که تحت تاثیر قرار می گیرند باید گفته شود که نان و جان از هم جدا 

نیست و این ها کنار هم هستند.
این ها  که  می زدند  فریاد  ای  عده  رمضان  ماه  در  کرد:  خاطرنشان  روحانی 
می خواهند جلسه بگیرند و مساجد را باز کنند، ما گفتیم که سلامت با دیانت در 
کنار هم است هم مجلس می تواند برقرار شود اما باید فاصله ها رعایت شود رعایت 

پروتکلهای بهداشتی برگزار شود.
وی ادامه داد: ما باید ویروس را شکست دهیم معنی آن این است که سلامت را 
توام با فعالیت داشته باشیم ضمن مراعات همه اصول بهداشتی که این شعار ما 
بود. آنها می گفتند سلامت یعنی فرار از ویروس و تعطیلی همه فعالیت ها. در واقع 
می خواستند کشور را بهم بریزند و نابود کنند. البته آنها همچنان این کار را ادامه 
می دهند یعنی محرم یا کنکور شود، مدارس و دانشگاه یا کارخانه باز شود آنها 

شروع می کنند در همه جا وسواس الخناس را ادامه می دهند.
روحانی گفت: روز گذشته در خصوص بازگشایی مدارس در رسانه های خارجی 
چه بلوایی ایجاد کرده بودند که متخصصان همه با بازشدن مدارس مخالفند، وزیر 
آموزش پرورش می خواهد مدارس را باز کند همه مخالف هستند، در حالی که این 
گونه نیست برعکس همه موافق هستند و کسی مخالف نیست مگر کسی مخالف 

این است که بچه ها درس بخوانند.
صدا و سیما با نشان دادن واقعیت ها، اضطراب و نگرانی خانواده ها را 

کم کند
و  است  نفره   ۴۰ کلاس  ظرفیت  که  کلاس هایی  در  داد:  ادامه  روحانی 
پروتکل های بهداشتی می گوید که برای آن کلاس ظرفیت کلاس ۲۰ نفره باشد، 
می توان کلاس را دو نوبته یا یک روز در میان برگزار کرد. همچنین می توان دانش 
آموزان کلاس را به دو گروه الف و ب تقسیم کرد که یک گروه امروز و گروه دیگر 
فردا به مدرسه بیایند. البته باید ورود به مدرسه با ماسک انجام شود و شست و 
شوی دست مرتب انجام شود و در این راه مدیران و معلمان مدرسه وظیفه سخت تر 
و سنگین تری بر دوش دارند. زیرا هم باید به دانش آموزان درس داده و مهارت 
آموزی کنند و هم باید با کرونا مبارزه کرده و همزمان مواظب سلامت بچه ها 
باشند. رییس جمهوری با بیان اینکه مدرسه از مهمترین مکان هایی است که می 
توان به دانش آموز آموزش داد که چگونه با ویروس کرونا مبارزه کند، تاکید کرد: 
اینکه چگونگی مقابله با کرونا به دانش آموزان گفته شود خود یک درس است و 
امیدواریم مدارس کشور به بهترین وجه این موضوع را جلو ببرند. البته ممکن است 
خانواده ها در این باره نگرانی داشته باشند که باید ما و مسوولان بهداشتی نگرانی 
آنها رفع کنیم. صدا و سیما می تواند با نشان دادن شست و شو و ضدعفونی کردن 
کلاس ها، فاصله اجتماعی،   معلم و نظافت واقعیت را نشان داده و تا مردم اطمینان 

و اعتماد پیدا کنند. زیرا ما نمی خواهیم خانواده ها در اضطراب باشند.
رییس دولت تدبیر و امید درباره بعضی از خانواده هایی که نمی خواهند امسال 
فرزند آنها تحصیل کند، اظهار داشت: به عنوان مثال فرزند خانواده ای در کلاس 
دهم دبیرستان است و خانواده او نمی خواهد امسال به مدرسه برود. خوب این 
موضوع به خود خانواده، نوجوان و جوان مربوط که یک سال عقب می ماند و قرار 
نیست ما او را مجبوربه رفتن به مدرسه کنیم یا دست بند بزنیم. روحانی ادامه داد: 
ما به مردم می گویم مدرسه ها باز شد و کلاس ها و معلمان عزیز نیز آماده هستند. 
البته اگر دانش آموز مریض بود یا خانواده به کرونا مبتلا شد، دانش آموز نباید به 
مدرسه بیاید و در مدت ۱۴ تا ۱۵ روز از طریق تلویزیون، رادیو،   شبکه شاد و فضای 
مجازی آموزش لازم را ببیند. اگر هم بعضی مدعی تعطیلی حضوری آموزش 

هستند با شبکه شاد و آموزش از طریق صدا و سیما مردم را شاد کنیم.
رییس جمهوری با تاکید بر اینکه تعلیم و تربیت فقط درس خواندن در مدرسه، 
یادگیری علم و آموزش نیست، افزود: تعلیم و تربیت، پرورش، یادگیری، اخلاق و 
مهارت هم هست و مدرسه محیط ساده ای نیست که بخواهد آن محیط را و حتی 
بخش علم آن را  به خانه ببرد. زیرا معلم با بیان خود و سوال و جواب با شاگرد به 
پرورش دانش آموز اقدام می کند. نه اینکه بخواهیم از طریق صدا و سیما، سامانه 

یا فلان شبکه سبب پرورش دانش  آموز شویم.
وی ادامه داد: البته وقتی دانش آموزان به دوگروه تقسیم می شوند یک گروه سر 
کلاس معلم را می بیند و گروهی که از شبکه شاد در حال آموزش است فردا به 
صورت حضوری با آموزش حضوری را ازمعلم خود فرا می گیرد، بنابراین راه درست 

و صحیحی انتخاب شده که باید این راه درست را پیش ببریم.
سلامت دانش آموزان اولویت اول ما است

 روحانی از وزیر آموزش و پرورش، مدیران کل و همه مدیران مدرسه و  معلمان 

درخواست کرد که سلامت دانش آموزان را در اولویت قرار دهند و افزود: سلامت 
دانش آموزان اولویت اول ما است. البته اگر دانش آموزی سرماخوردگی و علامتی 

دارد، حتما در خانه بماند و استراحت کند.
رییس جمهوری تاکید کرد: اگر یک خانواده نگرانی شدید پیدا کرد به نگرانی 
آن خانواده توجه کنیم، اگر یکی از اعضای خانواده مریض شد،   فرزند آن خانواده 
باید در خانه بماند. بنابراین اولویت ما سلامت دانش آموزان است ولی سلامتی که 
در همراه آن آموزش، علم، تربیت، نشاط، عدم اضطراب و عدم افسردگی دانش 
آموزان توام باشد و امیدوارم این کار به خوبی انجام بگیرد و نباید خانواده ها دغدغه 
داشته باشند. زیرا من می دانم معلمان عزیز به اندازه پدرها و مادرها مراقب بچه ها 

هستند و خود را موظف می کنند که مشکلی ایجاد نشود.
رعایت پروتکل های بهداشتی؛ در ادارات و بانک ها ۸0 درصد

روحانی گفت: ما در مقطعی اعلام کردیم که کسب و کارها و بازار و مغازه ها به 
تدریج باز شود، البته در کسب وکار در یک زمان محدودی پروتکل ها کمتر رعایت 
می شد، اما در مجموع امروز ۷۰ درصد در کسب وکارها دستورالعمل ها را رعایت 
می کنند. رییس دولت تدبیر و امید گفت: برخی می گفتند که »ادارات باید تعطیل 
شود و کارکنان اداره نیایند، اگر افراد اداره بیایند، اگر دانش آموزان به مدرسه 
رفتند، اگر افراد به مغازه و کارخانه بروند اصول بهداشتی رعایت نمی شود«، این 

افراد اشکال دارند و باید خودشان آن را رفع کنند.
کارها  و  کسب  امروز  گفت:  بهداشت  وزارت  گزارشات  به  اشاره  به  روحانی 
۷۰ درصد، ادارات ۸۰ درصد و در بانک ها حدود ۸۰ درصد دستورالعمل های 
بهداشتی را رعایت می کنند و امیدوارم که در چند هفته آینده گزارش از مدارس 
نشان دهد که بیش از ۸۰درصد پروتکل ها به دقت رعایت شده است و بر همین 
مبنا حرکت کنیم. رییس جمهوری گفت: با یک ویروس خطرناک مواجه شدیم که 
بشریت و علم و دانش و پزشکی در سطح جهان را از پا در نمی آورد. ویروس مشکل 
آفریده اما ما را از پا در نمی آورد و در نهایت پیروز می شویم، البته ممکن ۳ تا ۶ ماه 

و یا تا یکسال طول بکشد اما در نهایت پیروز می شویم و کرونا شکست می خورد.
روحانی افزود: ما خدا و قدرت لایتناهی نیستیم، قدرت ما بی حد نیست، انسان 
هستیم و توان ما در حدی است که خدا داده و محدود است، اما محکوم به فنا هم 
نیستیم، این طور نیست که در مقابل ویروس دست رو دست بگذاریم و برای خود 
قبر آماده کنیم ایستادگی می کنیم، خداوند و قانون و ادیان این را به ما می گوید 

که در بیماری باید بایستیم و راه درمان را پیدا کنیم  و این کار شدنی است.
وی اظهار داشت: ویروس کرونا حتما واکسن خواهد داشت و یک روز در سطح 
جهان مهار خواهد شد، حتما نقل و انتقال و گردشگری به رونق می رسد ممکن 
است ۶ ماه و یا یک سال طول بکشد، اما ما باید اصول بهداشتی را مراعات کنیم 
تا به آن نقطه برسیم. رییس دولت تدبیر وامید گفت: نکته ای را به مردم می گویم 
شاید دردناک باشد و خوشایند برخی هم نباشد، ما ۷ ماه گذشته در روند مقابله با 
ویروس و سختی هایی که این ویروس برای کشور ایجاد کرد و در تحریم بودیم هیچ 
کس به کمک ما نیامد، آمریکا که ما را تحریم کرده است قصی القلب و شرورتر از 

این حرف ها است.
رییس جمهوری اظهار داشت: آمریکایی ها حتی در شرایط کرونا حاضر نشدند 
تحریم ها را بردارند، اگر آنها انسانیت داشتند، اگر یک جو عقل داشتند و برای خود 

و تاریخ آمریکا کاری می خواستند انجام دهند، حتما تحریم ها را لغو می کردند اما 
این کار نکردند و برعکس در این ۷ ماه گذشته تحریم ها و فشارهای جدید را بر 
ما تحمیل کردند، بیش از این هم می خواستند انجام دهند که موفق نشدند و 

شکست خوردند.
روحانی ادامه داد:  آمریکایی ها که دشمن ما بودند، حتی  یکی از کشورهای 
دوست ما هم نگفت »اگر چه با شما مراوده بانکی و غیربانکی انجام دهم آمریکا 
به ما فشار می آورد، اما چون در شرایط کرونا سختی قرار داریم مقابل آمریکا 
می ایستیم دل به دریا می زنیم  و برای انسانیت با شما کار می کنیم«؛ این اتفاق هم 

نیفتاد، این مساله بسیار مهمی است.
رییس دولت تدبیر و امید افزود: در این هفت ماه گذشته به این نقطه رسیدیم که 
باید تنهای تنها، خودمان دست به دست هم دهیم، کنار هم قرار بگیریم و توکل 
به خدا داشته باشیم و برای اقتصاد و بهداشت و درمان و اینکه بیماران ما تخت 
بیمارستانی و مراقبت ویژه داشته باشند و به سلامت برگردند برای دارو و واکسن 
و ...، همه کارها را باید خودمان انجام دهیم، کار بسیار بزرگی بود که انجام دادیم.

رییس جمهوری تصریح کرد: معجزه ملت ایران در سه ماه اول مقابله با کرونا 
که تقریبا بسیاری از کسب وکارها تعطیل بود، رشد اقتصادی غیرنفتی منفی ۱.۷ 
درصد بوده است که با نفت کمی بیش از منفی ۳ درصد می شود، در حالی که 
رشد اقتصادی در کشورهای جهان منهای ۱۳ و ۱۴، منهای ۲۰، منهای ۱۵، 
منهای ۹.۵، منهای ۹.۹ درصد است،  کم کشوری پیدا می شود که در سه ماهه 
اول سال ۹۹ تطبیق دهیم رشد اقتصادی آنها مشابه رشد ایران باشد. کار بزرگی 
انجام شده است. در بخش کشاورزی حتی در ماه های سخت ابتدای سال رشد 

مثبت بوده است.
کادر درمان ایران هرگز ناتوان نمی شود

روحانی گفت: مردم ایران ملت بزرگی است حتی در مقایسه با ملت های دیگر 
و کشورهای پیشرفته در درمان کرونا موفق تر عمل کرده است، اقدامات پزشکان 
و پرستاران ایران پزشکان با کشورهای صنعتی آمریکا و اروپا قابل مقایسه شود، به 
کادر درمان کشور فشار آمده و باید کم شود که وزارتخانه این کار را خواهد کرد اما 
تعبیری که ضد انقلاب درباره کادر درمان ایران می گوید که »خسته و فروسده و 

ناتوان شده اند« دروغ است.
رییس جمهوری تاکید کرد: کادر درمان ایران هیچ گاه ناتوان نمی شود و هر 
روز می ایستد، البته ممکن است مشکلات زیادی وجود داشته باشد که باید 
آن را کاهش دهیم؛ هفته قبل با وزیر بهداشت درباره کاهش فشار بر کادر درمان 
گفت وگو کردم، اما تعابیری که ضد انقلاب در رسانه ها انجام می دهد که »قدرت 
و توان کادر درمان ایران تمام شده است« دروغ است، کادر درمان ما هر روز سر 
کار خود هستند، فعالیت می کنند، البته دولت وظایفی دارد که باید انجام دهد، 
اما روحیه و شادابی آنها مهم است، آنها در مقاطع مختلف در ماه محرم و عاشورا 
در کنار بیماران انجام وظیفه می کنند و در عین حال برای نام امام حسین)ع( 
اشک هم می ریزند. روحانی تاکید کرد: با توان کامل و بهتر از بسیاری از کشورها 
با بیماری کرونا مقابله می کنیم و برای زندگی مردم نیز همه تلاش خود را به کار 
می گیریم و مردم هم علیرغم همه فشارها و تحریم ها، ایستادگی و مقاومت کردند 

و آن را ادامه خواهند داد.

حدود صد روز از آغاز به کار یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی می گذرد. اکنون زمان مناسبی است برای اینکه 
ببینیم قوه مقننه در این مدت در دو بخش نظارت و تقنین چه عملکردی داشته است. 

یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی هفتم خردادماه ۹۹ با حضور نمایندگان مردم از سراسر ایران آغاز شد. 
مجلسی که خود را انقلابی نامید و در بیانیه ای اقتصاد و فرهنگ را مهم ترین اولویت های کشور و مجلس اعلام کرد. 
اکنون با گذشت بیش از صد روز از آغاز به کار این مجلس می توان به مرور مهم ترین اقدامات آن در دو حوزه نظارت و 

تقنین در ۱۰۰ روز اخیر  پرداخت.  
مروری بر عملکرد صد روزه مجلس در نظارت

تردیدی نیست که اداره کشور بویژه در شرایط کنونی نیازمند تعامل و همراهی قوای سه گانه بویژه بین تعامل قوای 
مجریه و مقننه است. حضور نمایندگان دولت در مجلس در ماه های اولیه شکل گیری مجلس شاید بتواند به دستیابی 
به درک مشترک بین دو قوه برای پیشبرد امور کمک کند. حضور ۱۴ وزیر و دیگر اعضای هیات دولت در جلسات علنی 
مجلس، رد وزیر پیشنهادی صمت، نامه روسای کمیسیون ها به رییس جمهوری و اعلام سوال هایی تحت عنوان سوال 
ملی از وزرا مهم ترین بخش از اقدامات نظارتی نمایندگان در تعامل با دولت در صد روز گذشته بوده است. البته میزان 
حضور وزیران و اعضای کابینه در جلسات کمیسیون های تخصصی بسیار بیشتر از حضور آنان در جلسات علنی بوده 
است به طوری که در کمتر هفته ای است که دست کم چهار یا پنج نفر از وزرا در کمیسیون های تخصصی مجلس 

حاضر نشده و به سوالات نمایندگان پاسخ ندهند.
چهارمین جلسه علنی مجلس روز سه شنبه ۱۳ خرداد که با حضور »محمدباقر نوبخت« رییس سازمان برنامه و 
بودجه »عبدالناصر همتی« رییس کل بانک مرکزی و »عادل آذر« رییس مرکز آمار برگزار شد، نخستین حضور دولتی ها 

در مجلس بود تا شاخص های کلان اقتصادی مورد بررسی نمایندگان قرار گیرد.
»فرهاد دژپسند« وزیر امور اقتصادی و دارایی مهمان جلسه پنجم بود و به سوالات اقتصادی وکلای مردم پاسخ داد. 
»بیژن زنگنه« و حجت الاسلام »سیدمحمود علوی« وزیران نفت و اطلاعات در جلسه غیرعلنی به پرسش های محرمانه 
نمایندگان پاسخ دادند. »محمد اسلامی« وزیر راه  و شهرسازی و »رضا اردکانیان« وزیر نیرو هم در هفتمین جلسه 

مجلس یازدهم درباره مسائل و موضوعات وزارتخانه های خود به نمایندگان گزارش دادند.
جلسه هشتم مجلس شورای اسلامی ۲۵ خردادماه با حضور »سید عباس صالحی« وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و »محسن حاجی میرزایی« وزیر آموزش و پرورش آغاز شد. در این بین حضور »محمد جواد آذری جهرمی« وزیر 

ارتباطات و فناوری و »محمدجواد ظریف« وزیر امورخارجه از جنجالی ترین جلساتی میزبانی مجلس از دولت بود.
»کاظم خاوازی« وزیر جهاد کشاورزی، »سعید نمکی« وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، »امیر حاتمی« 
وزیر دفاع و »عبدالرضا رحمانی فضلی« وزیر کشور، »علی اکبر صالحی« رییس سازمان انرژی اتمی، »محمد 
شریعتمداری« وزیر تعاون کار و رفاه اجتماعی به تناوب در جلسات علنی و غیرعلنی و نیز کمیسیونهای مختلف 

مجلس حضور یافته و پاسخگوی سوالات نمایندگان بوده اند.
نمایندگان ۲۲ مردادماه به »حسین مدرس خیابانی« وزیر پیشنهادی دولت برای وزارت صنعت، معدن و تجارت 
رای اعتماد ندادند. مخالفان وزارت وزیر پیشنهادی دولت در تشریح دلایل مخالفت خود به موضوعات مختلفی اشاره 
کردند. به کارگیری بازداشتی فتنه، هندوانه درباز، قانون شکن، اخلالگر نظام اقتصادی!، از جمله صفاتی بودند که 

نمایندگان مجلس به وزیر پیشنهادی رییس جمهوری برای تصدی وزارت صمت دادند.
نامه ۱۲ رییس کمیسیون مجلس به رییس جمهوری و فهرست کردن مشکلات کشور بدون ارائه هرگونه پیشنهادی، 
درخواست طرح سوال ملی از زنگنه و خاوازی، طرح سوال از رییس جمهوری، استیضاح وزیر نفت، در صد روز گذشته 

مهمترین اقدامات نمایندگان در زمینه نظارت بر دولت بود.
رد اعتبار نامه »غلامرضا تاجگردون« منتخب مردم گچساران از سوی نمایندگان مجلس و نیز انتخاب »مهرداد 
بذرپاش« به ریاست دیوان محاسبات کشور دو رویداد مهم و البته بحث برانگیز مجلس یازدهم در صد روز گذشته بود.

نمایندگان مجلس ۱۸ تیرماه با ۱۲۸ رای منفی اعتبارنامه تاجگردون را رد کردند و به گفته روح الله نجابت دیگر 
نماینده مجلس »گام نخست در مبارزه با فساد« را برداشتند. ارائه مدرک جعلی تحصیلی، دخالت های بسیار زیاد 
سیستمی و همچنین دخالت در ادارات و نصب عوامل خود در دستگاه های مختلف از مهم ترین مواردی بودند که 

نمایندگان به عنوان دلایل رد صلاحیت و اعتبارنامه منتخب گچساران اعلام کردند.
انتخاب بذرپاش هم حاشیه های فراوانی داشت و بسیاری هم در داخل مجلس و هم خارج از آن به دلیل سوابق 
محدود کاری وی را گزینه اصلی ریاست این نهاد محسوب نمی کردند و معتقد بودند وی شرط تبصرۀ ۱ مادۀ ۵۱ قانون 

آیین نامۀ داخلی مجلس یعنی داشتن ۲۰ سال سابقه کاری را با توجه به سن خود نخواهد داشت.  
بررسی این صد روز عملکرد مجلس حکایت از آن دارد که نمایندگان مجلس گرچه به دنبال بهبود شرایط زندگی 
مردم به ویژه در عرصه اقتصادی هستند اما مقصرسازی از دولت درحالی که تحت شدیدترین تحریم های بین المللی 
کشور را اداه می کند، شائبه هایی درباره رفتار سیاسی برخی از نمایندگان به وجود آورد. رهبر معظم انقلاب هم روز 
۲۲ تیرماه در نخستین دیدار با نمایندگان که به دلیل شیوع بیماری کرونا به صورت ویدیویی برگزار شد؛ نمایندگان را 
به »نیت الهی و خالص«، »کار برای مردم« و »پرهیز از جو زدگی« توصیه کرده و فرمودند: »روابط مجلس با دولتمردان 
باید مطابق قانون و شرع باشد، یعنی سوال و تفحص به عنوان حق مجلس وجود داشته باشد اما توهین و دشنام و 

نسبتِ بدون علم به دولتمردان به هیچ وجه جایز نیست و برخی از این نسبت ها حرام شرعی است.«
توصیه های رهبر انقلاب به نمایندگان در این دیدار از اقداماتی چون استیضاح رییس جمهوری و اظهارنظرهای 
عجیب درباره شرایط کشور کاست اما همچنان برخی درشت نمایی از نقاط ضعف دولت در دستور کار برخی از 
نمایندگان قرار دارد. این در حالی است که کشور بیش از همیشه به پرهیز از جنجال ها برای عبور از دشواری های 

پیش رو نیاز دارد و دولت هم در شرایط سخت کنونی نیازمند حمایت برای عبور از مشکلات کشور است.
مجلس یازدهم در حوزه تقنین چه کرده است؟ 

نیز  و  آورد  وجود  به  نمایندگان  برای  کرونا  که  شرایطی  به  توجه  با  یازدهم  مجلس  مصوبات  و  طرح ها  بررسی 
دستورالعمل های تازه ای که امکان دسترسی به این طرح ها را محدود کرده با این وجود خبرهای منتشر شده 
از بهارستان حاکی از آن است که نمایندگان در صد روز کار خود ۹ طرح به مجلس ارائه دادند که تعدادی از آن ها 
همچنان در کمیسیون ها باقی مانده و به صحن علنی برای تصویب و ارسال به شورای نگهبان نرسیده است و هنوز 

عملا طرحی  برای قانون شدن از شورای نگهبان تاییدیه نگرفته است.
طرح جمعیت و تعالی خانواده، طرح شفافیت آرای نمایندگان، طرح جهش تولید دانش بنیان، طرح الزام دولت به 
توقف اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی آژانس بین المللی انرژی اتمی، طرح رسیدگی به جاماندگان از سهام عدالت، 
طرح ساماندهی بازار خودرو، طرح تامین کالای اساسی مردم، طرح اخذ مالیات بر خانه های خالی، از مهم ترین 
تلاش های اعضای قوه مقننه در بحث تقنین است که اغلب ین طرح ها در کمیسیون های مربوطه، مرکز پژوهش ها یا 

شورای نگهبان همچنان در مرحله بررسی است.
برای مثال طرح تعالی خانواده که اکنون بیش از سه ماه از ارائه آن می گذرد هچمنان در کمیسیون فرهنگی مجلس 
درحال بررسی است و »مرتضی آقاتهرانی« رییس این کمیسیون ۲۷ خرداد ماه درباره آخرین وضیعت آن گفته است: 

»طرح جامع جمعیت و تعالی خانواده تا یک ماه آینده به نتیجه خواهد رسید.«
طرح شفافیت آرای نمایندگان دومین طرحی بود که نمایندگان در ابتدای مجلس درباره آن مانور بسیار دادند اما 
این طرح همچنان میان کمیسیون های آیین نامه داخلی، فرهنگی و مرکز پژوهش های مجلس در رفت و آمد است و 
»مهرداد ویس کرمی« نماینده مجلس درباره دلایل این رفت و برگشت های گفته است: »این طرح چون با عجله تهیه 
شده بود و برخی نمایندگان شتاب خیری داشتند تا هرچه سریع تر در مجلس یازدهم به تصویب برسد اما چون ابعاد 
مختلف این مسئله دیده نشده بود به مرکز پژوهش های مجلس بازگشت تا نظر آنان را جویا شده و طرح پخته تر شود.« 
طرح جاماندگان از سهام عدالت در کمیسیون اقتصادی، طرح تامین کالای اساسی و دارویی مردم با وجود تصویب 

فوریت آن در کمیسیون برنامه و بودجه، همچنان در حال بررسی است و »جبار کوچکی نژاد« عضو این کمیسیون 
عدم آمادگی دولت در این زمینه را دلیل عدم ارائه آن به مجلس اعلام کرده است.   طرح ساماندهی بازار خودرو هم در 
شرایط مشابهی در کمیسیون صنایع و معادن مجلس مانده و »حجت الله فیروزی« سخنگوی این کمیسیون اعلام 
کرده است که طرح ساماندهی بازار خودرو در اولین جلسه این کمیسیون بعد از تعطیلات مجلس در دستور کار قرار 

خواهد گرفت.
به نظر می رسد تنها طرح مورد تصویب نمایندگان مجلس طرح توزیع رایگان قیر باشد که این طرح هم با ایرادات 
شورای نگهبان روبرو شده است. »هادی طحان نظیف« عضو حقوقدان شورای نگهبان یکی از ایرادات وارد به این 
طرح را توضیح داده و گفته است: »از نظر شورای نگهبان، در اصلاح قانون بودجه، تنها احکامی که در قانون بودجه 
ذکر شده قابل اصلاح است و طرح هایی که در قانون بودجه حکمی نسبت به آنها وجود ندارد و برای اولین بار در 
مصوبه اصلاحی به بودجه اضافه و بار می شوند، دیگر اصلاح بودجه نخواهد بود و بودجه ریزی جدید محسوب 

می شود و ممکن است انضباط مالی و بودجه ای را به هم بزند.«
طرح مالیات بر خانه های خالی هم از سوی شورای نگهبان به دلیل وجود ابهامات و ایراداتی برگشت خورد تا 
نمایندگان یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در ۱۰۰ روز نخست کاری خود تقریبا طرح مصوب و قابل اجرایی 

برای کاستن از مشکلات کشور نداشته باشند.
با این اوصاف به نظر می رسد طرحهای ۱۴ گانه و بسته اقتصادی که رییس مجلس در دیدار ویدیویی با رهبر معظم 
انقلاب به آن اشاره کرد؛ تاکنون به مرحله مشخصی از اجرا نرسیده باشد. طرحهایی مانند سوت زنی در حوزه فساد، 
اصلاح قانون جذب نیروهای نهضتی، تشکیل وزارت امور روستایی هم گرچه در اوایل آغاز به کار مجلس کلید خورد 

اما درباره سرنوشت آن ها اطلاعات موثقی در دست نیست.
در حوزه تقنین تاکنون قانون حمایت از اطفال و نوجوانان مصوب مجلس گذشته، برای اجرا به دولت ابلاغ شده و 

لایحه افزایش شرکت های بورسی ارائه شده از سوی دولت به تصویب نمایندگان رسیده است.
گذشته از موارد نظارتی و تقنینی،  نمایندگان در واکنش به قطعنامه شورای حکام آژانس بین المللی انرژی اتمی و 
فعال سازی مکانیسم ماشه از سوی آمریکا بیانیه صادر کردند. همچنین ۲۴۰ نفر از نمایندگان در بیانیه ای تروریسم 
نژادی پلیس  آمریکا را محکوم کردند. بر اساس قانون و آیین نامه داخلی مجلس، انتخاب رییس و مسوول مرکز 
پژوهش های مجلس، مرکز تحقیقات اسلامی مجلس، کتابخانه، موزه و مرکز اسناد مجلس، کمیسیون اصل نود قانون 
اساسی مجلس و دیوان محاسبات کشور که با مجلس مرتبط هستند بر عهده رییس و نمایندگان قوه مقننه است که 

انتخاب آنها در کارنامه صد روزه مجلس قرار میگیرد.
نمایندگان یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی با شعارهای حمایتی از مردم به بهارستان رسیدند و شاید مرور 
اقدامات فردی آنان در صد روز گذشته میزان عمل و پایبندی به این شعارها را مشخص کند. در این مدت نمایندگان 
درباره نوسازی بافت اطراف حرم رضوی به رهبر انقلاب نامه نوشتند و درباره محدودیت های ایجاد شده شبکه های 
برون مرزی صدا و سیما بیانیه صادر کردند، یکی از نمایندگان ولنگاری فرهنگی در وسایط نقلیه و سواحل برخی 
شهرهای انتقاد کرد.  شماری از نمایندگان از لواسانات و شمیرانات بازدید کردند و از اعلام بررسی پرونده زمین خواری 
در کمیسیون اصل نود خبر دادند، در برهه برگزاری کنکور بسیاری از نمایندگان تلاش بسیاری برای پیشگیری از آن 
به دلیل شیوع کرونا انجام دادند، همچنین نمایندگان در این صد روز به موضوع پرونده بورسیه های تحصیلی و هم 
چنین موضوع فساد در فوتبال ورود کردند، سفر به استان های محروم خوزستان و سیستان هم از دیگر فعالیت های 

نمایندگان یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در صد روز گذشته بوده است.
گرچه تمام تلاش اعضای قوا در کشور کاستن از بار مشکلات مردم است اما نمایندگان مجلس به عنوان قوه در 
راس امور، باید برای عمل به شعارها و بهبود شرایط زندگی مردم در مسیر اجرای طرح های اعلامی تلاش کرده و به 

اقدامات خود شتاب بخشند.

نمایندگان برای تحقق شعارهای انتخاباتی به اقدامات خود شتاب بخشند

صد روز از مجلس یازدهم چگونه گذشت؟

روحانی در جلسه ستاد ملی کرونا:

 دشمن می خواست به بهانه کرونا کشور را 
تعطیل کنیم



طرح: محمدعلی رجبی 

 آغاز سال تحصیلی در برزخ شاد و ناشاد! 

دادستان های رومانی: قاضی منصوری خودکشی کرده بود
دادستان های رومانی تایید کردند که قاضی منصوری در هتلی در بخارست خودکشی کرده بود. به گزارش 
ایسنا به نقل از رومانیاتی وی ، دادستان های رومانی روز جمعه اعلام کردند که قاضی منصوری در ماه ژوئن 
با پرشی از طبقه پنجم یک هتل در بخارست دست به خودکشی زده است.دفتر دادستانی بخارست که این 
هفته پرونده را مختومه اعلام کرد، در بیانیه ای نوشت که قاضی منصوری تنها مشتری هتل بوده است.در 
بیانیه  آمده که غلامرضا منصوری از طبقه پنجم و از ارتفاع بیست متری به پایین پریده و پس از برخورد با زمین، 
در لحظه جان باخته است.پیش از این نیز سردار هادی شیرزاد رئیس پلیس بین الملل نیروی انتظامی گفته 
بود که خودکشی و مرگ غلامرضا منصوری از سوی پلیس اینترپل در بخارست تأیید شد. همچنین  برادر 
غلامرضا منصوری در گفتگو با سایت خبری مدآرا با اشاره به گزارش دادستانی رومانی مبنی بر خودشکی 
قاضی منصوری در هتل دوک بخارست گفت: رومانی تا به امروز ۳ نظر در خصوص مرحوم منصوری اعلام 
کرده است. در همان روزی که این حادثه صورت گرفت عنوان کردند که خودکشی است اما دو روز بعد گفتند 
که کالبد شکافی کردیم و نظر خودکشی را رد کردند و گفتند که قتلی شتاب زده همراه با خشونت بوده است.

 
آخرین وضعیت شیوع کرونا در استان قم 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته ۶۰ بیمار کرونایی در مراکز درمانی قم مورد 
پذیرش قرار گرفتند. به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم محمد رضا قدیر در تبیین 
آخرین وضعیت کرونا در این استان اظهار داشت: در شبانه روز منتهی به پانزدهم شهریورماه ۳۲ تَن تحت نظر 
اورژانس بخش های مراکز مختلف درمانی قم بستری شدند.وی با اشاره به ترخیص ۲۳ تَن از کل بیمارانی 
که طی روزهای گذشته بستری بودند افزود: در حال حاضر ۳۶۵ تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم 
بستری می باشند که حال ۷۳ تَن آنها وخیم است.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین بیان کرد: در 

۲۴ ساعت گذشته سه تَن که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت بود جان خود را در این استان از دست دادند.

واکنش به شایعه قهر یک نماینده از مجلس
 الیاس نادران در توئیتی به ابهاماتی درباره قهر او و حواشی تشکیل کمیسیون ویژه تولید پاسخ داد. ، الیاس 
نادران نماینده تهران که چندی پیش شائبه قهر او و احتمال استعفایش در فضای خبری مطرح شده بود. در 
توئیتی با هشتگ کمیسیون ویژه با حواشی تشکیل این کمیسیون که گفته می شد برای دلجویی از نادران تشکیل 
شده است پاسخ داد. او در این توئیت نوشت: بنده اساساً متقاضی عضویت در کمیسیون ویژه تولید نبودم. به 
احترام رای همکارانم، ترجیح می دهم بعنوان یک عضو ساده به هیات رئیسه کمیسیون در ایفای وظایف خطیرشان 
کمک کنم. ضمناً این کمیسیون از مجلس هفتم وجود داشته و از ابتدا برای خوشایند کسی تاسیس نشده است.

کنایه معنادار مشاور روحانی به نمایندگان
مشاور رئیس جمهور در پیامی توئیتری از بروز برخی رفتارها در جهت تبدیل مجلس شورای اسلامی به 
یک جایگاه نظارتی صرف انتقاد کرد.حمید ابوطالبی مشاور رئیس جمهور در توئیتی با انتقاد از تلاش های 
صورت گرفته برای تغییر ساختار مجلس شورای اسلامی نوشت: اولویت نخست و اصلی ترین دلیلِ تشکیل 
مجلس،قانون گذاری است؛ و نظارت، وفقِ قانون اساسی مختص سازمان بازرسی کل کشور درقوه  قضائیه 
می باشد.وی تأکید کرد: یکبار دیگر قانون اساسی را بخوانید، شاید راه را اشتباه آمده باشید.تبدیل مجلس 

قانون گذاری به مجلسِ نظارتی، همان هدفی است که مشروعه  خواهان دنبال می کردند.

بازداشت متهمان اقتصادی در کرمان
یدالله موحد رییس کل دادگستری استان کرمان از کشف و انهدام یک باند فساد اقتصادی در حوزه توزیع 
آرد و نهاده های دامی شرکت های عشایری و اتحادیه های روستایی حواله های دولتی نانوایان در جنوب این 
استان خبر داد و گفت: در این رابطه سه نفر به اتهام پولشویی،اختلاس و تحصیل مال نامشروع بازداشت و 

تعدادی تحت تعقیب قضایی قرار گرفته اند.

مشاهده دارایی سهام عدالت امکان پذیر شد 
سخنگوی سهام عدالت از نحوه مشاهده تعداد سهام فروخته شده سهام عدالت خبر داد.حسین فهیمی 
گفت: دسترسی به اطلاعات سهامداران اعم از اینکه تعداد سهام، کدام دارایی شان کم شده، کدام باقی مانده 
و ارزش روز دارایی شان چقدر است، امکان پذیر شده است.او ادامه داد: همه اطلاعات سهامداران در سامانه 
sahamedalat.ir قابل مشاهده است.سخنگوی سهام عدالت گفت: این سامانه، مانده سهام را به سهامدار 

اعلام می کند، اما مستقیما سهام فروخته شده را نشان نمی دهد.

محمد علی نجفی رییس هیات مدیره خانه سینما شد 
محمد علی نجفی به عنوان رئیس هیات مدیره خانه سینما شد.علی قائم مقامی سخنگوی هیات مدیره خانه 
سینما اعلام کرد: نخستین نشست پانزدهمین هیأت مدیره خانه سینما روز شنبه پانزدهم شهریور ماه برگزار 
شد و پس از گفتگو و تبادل نظر در خصوص وظایف پیش روی هیات مدیره، انتخابات داخلی صورت پذیرفت 
که برمبنای آن آقایان محمد علی نجفی به عنوان رئیس، علیرضا نجف زاده به عنوان نایب رئیس، روانبخش 

صادقی به عنوان دبیر و علی قائم مقامی به عنوان سخنگوی هیات مدیره خانه سینما برگزیده شدند.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  خبرداد:

پیگیری ۵۶۰۰ پیام مردمی
 در مرداد ماه

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از ثبت و پیگیری بیش از ۵ 
هزار و ۶۰۰ پیام مردمی در قالب سامانه ۱۳۷ در مرداد امسال خبر داد.

مهدی کلانترزاده در گفت و گو با شهرنیوز، با اشاره به پیام های رسیده به 
سامانه ۱۳۷ در مرداد امسال، اظهار داشت: بیشترین موضوعی که در این 
پیام ها به آن اشاره شده درخواست استقرار باکس جمع آوری خاک و نخاله و رها 

شدن غیرمجاز خاک و نخاله در معابر است.
به گفته مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم، ساخت و ساز بدون 
مجوز، سد معبر دستفروشان و فروشندگان دوره گرد، سد معبر اصناف و نظافت 
معابر از دیگر مسائلی هستند که در پیامهای مردادماه ۱۳۷ به آنها اشاره شده 

است.
کلانترزاده ادامه داد: همچنین مسائلی مانند ترمیم روکش آسفالت، مزاحمت 
سگ ولگرد، هرس درختان، صنوف مزاحم و باز ماندن شیر فلکه فضای سبز از 

دیگر موضوعات پرتکرار پیامهای سامانه ۱۳۷ در مردادماه امسال بود.
وی با اشاره به فراوانی موضوعات پیام ها در هر منطقه، افزود: در منطقه دو 
سد معبر دستفروشان و اصناف مزاحم بیشترین فراوانی را دارد و در منطقه ۵ 
بیشترین پیامها مربوط به ساخت و ساز غیر مجاز است، در منطقه هشت هم 

موضوعی که بیشتر از همه ذهن مردم را مشغول کرده سد معبر است.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم گفت: در حوزه مسئولیت 
سازمان مدیریت پسماند، استقرار باکس جمع آوری خاک و نخاله و مزاحمت 
سگ های ولگرد بیشترین فراوانی درخواست های مردمی را دارند و در سازمان 
پارک ها هرس و آبیاری درختان و تزاحم سیم برق با درخت موضوعی است که 

بیشتر در سامانه ۱۳۷ تکرار می شود.
کلانترزاده ادامه داد: در سازمان اتوبوسرانی انتقادات مردمی و انتظار بیش از 
اندازه مسافرین در ایستگاه از مهم ترین موضوعات است. در سازمان تاکسیرانی 
دریافت کرایه بیش از ضابطه و بدرفتاری راننده بیشترین حجم پیام های سامانه 
۱۳۷ را دارد. وی با اشاره به میزان رضایت مندی در پاسخگویی به مردم در قالب 
سامانه ۱۳۷ اظهار داشت: منطقه هشت شهرداری قم توانسته صد درصد 
رضایت را جلب کند، همچنین منطقه یک ۹۷ درصد و منطقه سه ۹۶ درصد 

رضایت مردمی را در مردادماه کسب کرده اند.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با اشاره به اینکه پیگیری 
درخواست های مردمی در موضوع سد معبر در دو منطقه هشت و پنج رضایت 
کامل را کسب کرده، ادامه داد: در حوزه معاونت حمل و نقل و ترافیک، سازمان 
تاکسیرانی توانسته بیشترین رضایت مندی را داشته باشد و در حوزه شهرسازی 

هم منطقه هشت و منطقه دو توانسته اند رضایت مندی کامل جلب کنند.
کلانترزاده با اشاره به اینکه میزان رضایت از حوزه فضای سبز در تمام مناطق 
هشت گانه شهرداری بالای ۹۵ درصد است، گفت: در حوزه معاونت خدمات 
رضایت  بیشترین  زیباسازی  و  آتشنشانی  سبز،  فضای  سازمان های  شهری 

مردمی را جلب کرده اند.
شهروندان،  و  قم  شهرداری  میان  سویه  دو  ارتباط  اهمیت  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: سامانه ۱۳۷ این ظرفیت را دارد که به دغدغه های تخصصی 
شهروندان در حوزه مدیریت شهری هم رسیدگی کرده و موضوعات متنوع حوزه 

عملکردی شهرداری را مورد پوشش قرار دهد. 

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم :

استفاده از ماسک در حمل و نقل 
عمومی افزایش یافته است

معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم با اشاره به اینکه تاکسی ها در قم 
با شیوع کرونا با مشکلات معیشتی روبه رو شده اند، گفت: در ماه های اخیر 

استفاده مردم قم از ماسک در حمل  و نقل درون شهری افزایش  یافته است.
عباس ذاکریان با اشاره به وضعیت رعایت بهداشت در حمل  و نقل عمومی 
سطح شهر، اظهار داشت: استفاده مردم قم از ماسک و رعایت پروتکل های 

بهداشتی در حمل  و نقل درون شهری افزایش  یافته است.
معاون حمل  و نقل و ترافیک شهرداری قم ابراز کرد: یکی از مشکلات عدم 
همراهی بخش خصوصی با سیستم حمل  و نقل است و در این  باره با مشکلاتی 

جدی در تأمین وسیله نقلیه در بخش اتوبوسرانی روبه رو هستیم.
ذاکریان تصریح کرد: در این  باره اخطارهای لازم را به رانندگان اتوبوس های 
بخش خصوصی داده ایم اما متاسفانه از میان ۶۲ دستگاه از اتوبوس های قم که 
در بخش خصوصی فعال است، تنها ۲۵ دستگاه در حال فعالیت بوده و همین 

امر سبب شده تا سیستم حمل  و نقل عمومی با مشکل روبه رو شود.
اتوبوس های  در  مسافر  افزایش  زمینه  اتوبوس،  کمبود  اینکه  بیان  با  وی 
درون شهری را به وجود آورده است، افزود: در این  باره برای رعایت پروتکل های 
بهداشتی و ساماندهی وضعیت حمل  و نقل درون شهری اگر با مقاومت بیشتری 

از سوی رانندگان اتوبوس روبه رو شویم اقدامات دیگری انجام خواهیم داد.
تاکسی های  ترافیک شهرداری قم در مورد وضعیت  و  نقل  معاون حمل  و 
درون شهری نیز خاطرنشان کرد: تاکسی ها از وضعیت بهتری در حمل  و نقل 
عمومی برخوردارند و همراهی و مشارکت تاکسی داران قم در رعایت پروتکل های 
بهداشتی بسیار خوب است. ذاکریان گفت: محلول های ضدعفونی به صورت 
روزانه در اختیار رانندگان تاکسی قرار می گیرد، ضمن اینکه در جهت رعایت 
پروتکل های بهداشتی توسط راننده و مسافران نیز آموزش های خوبی طراحی 

 شده که عمدتاً به صورت مجازی ارائه می شود.
وی یادآور شد: یکی از دغدغه های رانندگان تاکسی قم با توجه به کاهش 
مسافر در ایام شیوع کرونا وضعیت معیشتی این قشر است که در این  باره 

تدابیری در جهت رفع مشکلات آن ها اندیشیده شده است.

مدیر منطقه سه شهرداری قم  خبرداد:

بهسازی ۳۰ هکتار از بوستان ولایت
مدیر منطقه سه شهرداری قم با اشاره به طرح بهسازی و ایجاد مبلمان شهری 
در ۳۰ هکتار از بوستان ولایت، گفت: برنامه های جذاب گردشگری و تفرجی 

برای این بخش پیش بینی شده است.
مهرداد روحانی وزیری در گفت و گویی ، با اشاره به مساحت ۲۳۰ هکتاری 
بوستان ولایت، اظهار داشت: این بوستان از اراضی پشت کوه سفید تا نزدیک 
بالقوه برای استفاده  به نمایشگاه بین المللی گسترده است و یک ظرفیت 

تفرجگاهی شهروندان دارد.
مدیر منطقه سه شهرداری قم افزود: قسمت عمده بوستان ولایت در گذشته 
درختکاری شده و حتی سیستم های آبیاری نوین در آن نصب شده است؛ با 
اینهمه سالهاست که این بوستان رها شده و بدون مسیر ورودی و مبلمان شهری، 

امکان استفاده برای شهروندان را ندارد.
روحانی وزیری با اشاره به وجود طرح مصوب برای ۳۰ هکتار از این بوستان، 
گفت: در این طرح مصوب پروژه هایی مانند پیست موتورسیکلت، زمین فوتبال، 
والیبال، سالن ورزشی، پیست شترسواری و… برای آینده پیش بینی شده است.

وی با اشاره به اینکه شهرداری بهسازی و ایجاد مبلمان شهری در ۱۸ هکتار 
ابتدایی این بوستان را آغاز کرده، افزود: در این محدوده جدول کاری، آسفالت، 

ایجاد سکو، نصب نیمکت و … انجام شده است.
مدیر منطقه سه شهرداری قم بیان داشت: تا کنون چهار میلیارد تومان در این 
بوستان هزینه  کرده ایم و این کار با ایجاد مبلمان شهری و رسیدگی به وضعیت 

فضای سبز ادامه دارد.
روحانی وزیری با اشاره به هزینه سنگین هفت میلیارد تومانی برای تامین 
روشنایی این قسمت از بوستان، خاطرنشان کرد: تلاش می کنیم کار بهسازی 
و ایجاد مبلمان شهری در این بوستان را تا پایان سال به حدی برسانیم که 
شهروندان بتوانند حداقل در روز از این بوستان استفاده کنند و تامین روشنایی 

هم سال آینده انجام خواهد شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هر که خوردن شام را ترك کند ، 
مقداری از نیرویش کم می شود و 

دیگر به او باز نمی گردد .
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 استاندار قم گفت: باید توأمان حضور در مدارس و استفاده از فضاهای مجازی را 
در آموزش داشته باشیم چراکه جریان زندگی ادامه داشته و باید سعی شود شیوه 

زیستن با ویروس را یاد بگیریم.
بهرام سرمست صبح دیروز در آیین بازگشایی مدارس استان قم در واحد آموزشی 
شاهد نمازی خواه، ضمن تسلیت ایام عزاداری سید و سالار شهیدان و تبریک 
فرارسیدن سال جدید تحصیلی اظهار داشت: بازگشایی مدارس امسال به دلیل 
بلای عالم گیر کرونا، علیرغم فراز و نشیب های فراوان با سال های گذشته متفاوت تر 

است.
وی با بیان اینکه شرایط بحران کشور و استان قم از روز ۳۰ بهمن با شناسایی 
دو مورد آغاز شد، ابراز کرد: در این شرایط نخستین فضاهایی که تعطیل شدند 
مدارس و مراکز آموزشی بودند و چون هیچ کشوری تجربه ای به واسطه ناشناخته 
بودن این ویروس نداشت، لذا راهبردهای مختلفی از جمله قرنطینه شهرها، اجرای 

فاصله گذاری های اجتماعی، هوشمند و پویا در کشور اجرا شد.
استاندار قم ثمره این اقدامات را در دست گرفتن ابتکار عمل ایران در دنیا دانست 
و افزود: با همدلی همه ارکان نظام و مردم به عنوان محور تمامی تصمیم گیری ها، 

این بیماری تا حدی مدیریت و کنترل شده است.
وی توجه به سلامت مردم در کنار معیشت آنان و افزایش امنیت روحی و روانی 
جامعه را مهم ارزیابی کرد و گفت: با توجه به اینکه هیچ زمانی برای پایان این 

بیماری متصور نیستیم باید همزیستی با این بیماری را یاد بگیریم.

لزوم اجرای سخت ترین شیوه نامه های بهداشتی در مدارس 
باید  به عدم تعطیلی  با توجه  نیز  تربیت  و  تعلیم  اینکه  بر  تأکید  با  سرمست 
همزیستی با این ویروس را در پیش بگیرد، یادآور شد: با توأمان حضور در مدارس و 
استفاده از فضاهای مجازی را در آموزش داشته باشیم چراکه جریان زندگی ادامه 

دارد و باید سعی شود شیوه زیستن با ویروس را یاد بگیریم.
وی خاطرنشان کرد: آموزش و پرورش توانست سال گذشته را علیرغم مشکلات 
جدی با موفقیت به پایان برساند و برگزاری آزمون های نهایی و کنکور در کنار دیگر 
فعالیت نشان داد که مؤلفه های ادامه حیات و زیستن در این شرایط وجود دارد و 
امیدواریم روزی برسد که با ساختن واکسن و نابودی این ویروس شاهد شور و نشاط 
در مدارس و مراکز آموزشی باشیم. استاندار قم عنوان کرد: مسئولان آموزش و 
پرورش استان برای حفاظت از سلامت فرزندان با همکاری دانشگاه علوم پزشکی و 
مرکز بهداشت سخت ترین شیوه نامه های بهداشتی را اعمال کنند تا همگان مجبور 

به رعایت این شیوه نامه های بهداشتی باشند.
وی ادامه داد: اولیای دانش آموزان نیز در همکاری با آموزش و پرورش باید تلاش 
کنند تا بتوانیم مانند دیگر عرصه ها که تعطیل نشده است بحث آموزش و پرورش 

نیز تعطیل نشود.
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم   :

هیچ نوع آموزشی جایگزین آموزش حضوری نمی شود 
مدیرکل آموزش وپرورش استان قم  نیز در این مراسم گفت: هیچ نوع آموزشی 
جایگزین آموزش حضوری نمی شود پس با تعامل با والدین مدارس بازگشایی 

می شود. 
شیخ الاسلام ، پانزده روز آینده را روز های تعامل بین والدین ومربیان خواند و 
افزود: با کوتاه کردن حضور دانش آموزان در مدارس و بهره گیری از آموزش مجازی 
مکمل، بهترین روش تدریس در آموزش وپرورش انجام می شود. وی گفت : اگر 
والدین تمایل نداشتند دانش آموز خود را به صورت حضوری بفرستند می توانند با 
هماهنگی مدیر مدرسه فقط به صورت آموزش برخط از فضای مجازی بهره ببرند.

مدیرکل آموزش وپرورش استان با اشاره به فعالیت ۱۶ هزار معلم و آموزگار در 
سال تحصیلی جدید گفت: تمامی معلمان با نوع آموزش در فضای مجازی آشنا 
هستند. شیخ الاسلام در این مراسم پیام وزیر آموزش وپرورش کشور را قرائت کرد.

استاندار قم در آیین بازگشایی مدارس :

دانش آموزان همزیستی با کرونا را یاد بگیرند

همزمان با چهلمین سالگرد آغاز جنگ تحمیلی صورت می گیرد:

افتتاح باغ موزه دفاع مقدس قم 
مدیرکل بنیاد حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم گفت :باغ موزه دفاع مقدس قم 

همزمان با آغاز چهلمین سالگرد گرامیداشت دفاع مقدس افتتاح می شود.
حجت الاسلام علی لقمان پور در جلسه هماهنگی با نیرو های مسلح با اعلام خبر، افتتاح باغ موزه 
دفاع مقدس همزمان با چهلمین سالگرد گرامیداشت دفاع مقدس،اظهارداشت : باتوجه به شرایط 

شیوع بیماری کرونا امسال برنامه نمایشگاه یادیاران و رژه نیرو های مسلح اجرا نخواهد شد.
حجت الاسلام لقمان پور با بیان اینکه برنامه های هفته دفاع مقدس امسال از صبح ۳۱ شهریور با 
افتتاح موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس از طریق ویدئو کنفرانس آغاز می شود، افزود: اجرای برنامه 
صبحگاهی، برگزاری نمایشگاه دستاورد های ۴۰ ساله انقلاب اسلامی و ۸ سال دفاع مقدس در محل 

باغ موزه دفاع مقدس از دیگر برنامه های گرامیداشت هفته دفاع مقدس خواهد بود
وی با اشاره به اینکه تشکیل یک مرکز علمی در کنار فعالیت های فرهنگی موزه از جمله اهداف پیش 
روی ما خواهد بود از جذب ۱۴۰ دانشجو خانم و آقا از سراسر کشور در ۲ مقطع کاردانی و کارشناسی 

خبر داد.
حجت الاسلام لقمان پور با اعلام این خبر که این موزه برای نخستین بار در کشور با همکاری دانشگاه 
علمی کاربردی در رشته های امور فرهنگی، موزه و روایتگری حرفه ای دفاع مقدس دانشجو پذیرفته 

است، گفت: در آینده ای نزدیک کلاس ها به همین مکان انتقال خواهد یافت.
باغ موزه دفاع مقدس استان قم در پنج هکتار و هشت هزار و ۵۰۰ متر فضای ساختمانی ساخته شده 

است که در کنار آن نیز ۲۵ هکتار زمین به عنوان پارک قرار دارد.
 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم :

مزرعه گردشگری در قم احداث می شود
 مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم گفت: مزرعه گردشگری شکل و ایده 

تازه ای برای تفریح و گردشگری بوده که در حال رایزنی برای احداث آن تا پایان دولت هستیم. 
حمید یزدانی با اشاره به بحث بوم گردی و جایگاه آن در قم بیان کرد: در زمانی که مسئولیت مدیریت 
میراث فرهنگی قم به بنده سپرده شده هیچ بوم گردی در قم ایجاد نشده بود، درحالی که بوم گردی 

می تواند برای جذب گردشگر داخلی و خارجی نقش مهمی داشته باشد.
وی عنوان کرد: اکنون ۲۶ بوم گردی برای گرفتن مجوز ثبت نام کرده اند ۴ بوم گردی افتتاح و ۶ بوم 
گردی دیگر در حال سپری مراحل اعطای مجوز و تأمین اعتبار است، بوم گردی این امکان را برای 
گردشگران ایجاد می کند تا فارغ از فضای شهری سبک و زندگی روستایی را در یک خانه سنتی و ساده 
تجربه کنند. یزدانی با تأکید بر اینکه در حال رایزنی با منابع طبیعی برای ایجاد »مزرعه گردشگری« 
هستیم، اضافه کرد: این مزرعه شکل و ایده تازه ای برای تفریح و گردشگری است که با کاشت گیاهان 
دارویی در یک فضا و یا باغ طبق فصل خاص گردشگران در کنار گردشگری و رفاه از گیاهان این مزرعه 
هم بهره مند خواهند شد. وی خاطرنشان کرد: در حال پیگیری و گرفتن موافقت نامه برای متقاضیانی 
که صاحب باغ هستند و تمایل به ایجاد این نوع مزرعه بوده هستیم و سعی داریم تا پایان دولت حداقل 

یک مزرعه از این نوع را در قم ایجاد کنیم.

مدیر امور برق منطقه سه قم خبر داد: 

شبکه برق روستای کاج بهسازی می شود 
مدیر امور برق منطقه سه قم از بهسازی شبکه برق روستای کاج طی سه مرحله خبر داد. 

مهندس "مهدی آهنین پنجه" مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم به همراه   مهندس "رضا 
مداحی" قائم مقام این شرکت از عملیات بهینه سازی شبکه برق روستای کاج بازدید کردند و از نزدیك در 

جریان چگونگی اجرا و میزان پیشرفت این پروژه قرار گرفتند. 
مدیر امور برق منطقه سه قم در این بازدید به ارائه گزارشی از اقدامات صورت گرفته پرداخت و اظهار 
داشت: طبق برنامه ریزی های صورت گرفته شبکه فرسوده برق روستای کاج طی سه مرحله نوسازی 
می شود.  وی با اشاره به تبدیل یک هزار و ۳۰۰ متر از شبکه سیمی این روستا به کابل خودنگهدار 
خاطرنشان کرد: در راستای طرح چاوش که با اجرای آن ولتاژ شبکه در مناطق مختلف استان اصلاح 

خواهد شد سطح مقطع شبکه روستای کاج نیز به منظور رفع ضعف ولتاژ افزایش می یابد. 
مهندس " سید شهاب الدین تحویلدار" همچنین از تعویض۳۷ اصله پایه فرسوده  در روستای کاج به 
منظور مقاوم سازی شبکه خبر داد و یادآور شد:  در مجموع عملیات بهسازی شبکه برق و دیگر اقدامات 

مرتبط با آن با صرف اعتباری بالغ بر یك میلیارد و ۲۰۰ میلیون ریال به انجام خواهد رسید. 
 یادآور می شود:  روستای کاج از توابع بخش قمرود استان قم به شمار می رود که دارای ۴۰ خانوار 

است.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(گفت: باید 
انقلاب اسلامی و هشت سال  مردمی بودن جریان 

دفاع مقدس به خوبی در موزه نشان داده شود.
سردار سیدمحمدتقی شاهچراغی، فرمانده سپاه 
استان قم در جلسه برنامه ریزی افتتاح موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس قم که در محل موزه برگزار شد، 
اظهار کرد: حضرت آقا در بیانات گهربار چند سال 
اخیرشان بار ها در مورد اهمیت قم و جریان انقلاب 

اسلامی تاکید فرمودند.
او افزود: آمار های مربوط به شهدای والامقام استان، 
نقش نیرو های مسلح قم را در دوران دفاع مقدس نشان 
می دهد، اما آن چیزی که مهم است این است که بعد 
انقلاب اسلامی و هشت سال  مردمی بودن جریان 

دفاع مقدس به خوبی در موزه نشان داده شود.
فرمانده سپاه استان قم ادامه داد: علاوه بر نمایش 
دفاع  و  انقلاب  موزه  در  اسناد  و  نظامی  تجهیزات 

مقدس، لازم است توجه به بعد مردمی بودن این دو 
جریان نیز حفظ شود. فرمانده سپاه امام علی بن ابی 
طالب )ع(عنوان کرد: مراسم افتتاحیه موزه انقلاب 
اسلامی و دفاع مقدس قم در ۳۱ شهریور هم زمان با  
آغاز هفته دفاع مقدس و چهلمین سالگرد این حماسه 
باشکوه، به گونه ای طراحی شود که علاوه بر نقش 
نیرو های مسلح، حضور و اثرگذاری نیرو های مردمی 

نیز به خوبی مشهود و ملموس باشد.

فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب )ع(:

موزه باید بیانگر جریان مردمی انقلاب و دفاع مقدس باشد

رئیس کانون کارگران ساختمانی استان قم با اشاره به در نظر گرفته شدن سه نقطه 
موقت برای طرح ساماندهی این کارگران در سطح شهر قم گفت: با ساماندهی 
کارگران ساختمانی همه آن ها شناسنامه دار می شوند.  عباس شیری ، با اشاره 
به طرح ساماندهی کارگران ساختمانی قم اظهار داشت: با ساماندهی این قشر 
از جامعه کارگری همه آن ها شناسنامه دار شده و دیگر کارگری در سطح خیابان و 
برسرچهارراه ها نخواهیم داشت. بازرس کانون کارگران ساختمانی سراسر کشور 
ساماندهی این قشر از جامعه کارگری را لازم و ضروری برشمرد و تأکید کرد: بحث 
ساماندهی کارگران ساختمانی از سال های قبل مطرح بوده است چرا که حضور 
کارگران در کنار چهارراه ها به صلاح نبوده و کار درستی نیست. وی با اشاره به در نظر 
گرفته شدن سه نقطه موقت برای طرح ساماندهی این کارگران در سطح شهر ابراز کرد: 
طبق توافق های صورت گرفته با شهرداری مقررشده سازه های موقتی در میدان های 
شیخ مفید)ره(، نبوت و شهید محلاتی ایجاد شود. شیری با تأکید بر لزوم استفاده از 
ظرفیت به وجود آمده گفت: همچنین مقررشده ساختمانی موقت از طرف مدیریت 
شهری به منظور مدیریت و ساماندهی این سه نقطه موقت تأمین و اجاره شود. شیری 
بیان کرد: چند وقتی است که محل استقرار کارگران ساختمانی در میدان نبوت 
زده شده است اما در زیرساخت ها مشکل داریم چرا که کارگران از این محل استقبال 

نکردند که برای این حل مشکل باید مسئولان استانی پا پیش بگذارند. رئیس کانون 
کارگران ساختمانی استان قم به بیان دلایل عدم استقبال کارگران از این سازه موقت 
اشاره و عنوان کرد: بنده حق را به کارگر می دهم، آن ها می گویند اگر کارفرما من 
کارگر را سرکار نبرد باید چه کار کنم؟در این رابطه پیشنهاداتی به فرمانداری داده ایم 
که در دست بررسی است. شیری ادامه داد: همچنین به فرماندار گفته ایم در صورت 
استقبال کارگری از طرح ساماندهی، می توان از بسته های تشویقی مثل اعطای 
وام پنج میلیون تومانی قرض الحسنه، صدور هر چه سریع تر کارت مهارت و یا بیمه 
کارگران استفاده کرد تا آن ها رغبت و تمایل بیشتری برای حضور در این طرح داشته 
باشند. سخنگوی کارگران ساختمانی استان قم اظهار کرد: طبق تفاهم نامه ای با 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی مقررشده در جهت ساماندهی کارگران و عدم 
تجمع آن ها در میادین، انجمن صنفی کارگران اطلاع رسانی های لازم را به کارگران از 
طریق سامانه ای که در اختیار دارد انجام دهد. وی با بیان اینکه با ساماندهی کارگران 
ساختمانی در قم میزان بیکاری کاهش یافته و اشتغال ایجاد می شود، خاطرنشان 
کرد: اهدای زمین به انجمن کارگران ساختمانی قم برای احداث ساختمان این 
انجمن و راه اندازی اپلیکیشن برای ساماندهی کارگران سبب ارتقای وضعیت کارگران 

ساختمانی خواهد شد.

رئیس کانون کارگران ساختمانی استان قم :

کارگران ساختمانی درقم شناسنامه دار می شوند

مهم  پروژه های  اتمام  اینکه  بیان  با  قم  شهردار 
عمرانی در دست اجرا در شهرداری قم، چهره شهر 
را تغییر می دهد، گفت: باغ پرندگان به زودی آماده 

انتقال پرندگان و افتتاح است.
جلسه  در  دیروز  صبح  سقائیان نژاد  مرتضی  سید 
اشاره  با  قم  شهر  عمرانی  مهم  پروژه های  بررسی 
به پیشرفت فیزیکی پروژه های در حال اجرا اظهار 
عمرانی  پروژه های  در  اجرایی  جهش  یک  داشت: 

می تواند چهره شهر قم را تغییر دهد.
باغ  پروژه  پیگیری  وضعیت  آخرین  بیان  با  وی 
پرندگان شهر قم ابراز کرد: این پروژه در مراحل پایانی 

بوده و با تزریق بودجه ای که به آن صورت می گیرد 
باید به زودی برای انتقال پرندگان آماده شود. شهردار 
قم به پروژه بوستان کوثر در منطقه چهار شهر قم نیز 
اشاره و خاطرنشان کرد: این پروژه هم باید با پیگیری 
مسئولان مربوط در نیمه نخست امسال به پایان برسد. 
وی با تأکید بر روند احداث بوستان خضر گفت: اسناد 
مناقصه نیمی از این بوستان با برآورد ریالی سه میلیارد 
و ٥٠٠ میلیون تومان آماده شده و با اجرای این بخش 
از روشنایی می توان بوستان را در پاییز امسال به مرحله 
به تلاش  با اشاره  نژاد  بهره برداری رساند. سقائیان 
برای تکمیل پروژه تقاطع غیرهمسطح ولیعصر)عج( 

تا پایان شهریور اضافه کرد: عملیات عمرانی پروژه 
پیاده راه خیابان انقلاب هم تحت نظارت حوزه فنی 
باید در پاییز امسال به پایان برسد. شهردار قم خطاب 
به مسئولان حوزه عمرانی گفت: مسیر مستقیم پروژه 
تقاطع غیرهمسطح خیابان فردوسی و بلوار پیامبر 
اعظم)ص( از منظر فنی و عمرانی و روشنایی و فضای 
سبز هم باید تا پایان مهرماه به اتمام برسد. وی با اشاره 
تقاطع ورودی جعفریه در  برای تکمیل  پیگیری  به 
پاییز امسال اضافه کرد: بوستان شهید زین الدین از 
دیگر پروژه هایی است که پیشرفت فیزیکی قابل قبول 

داشته است.

شهردار قم تشریح کرد:

جزییات پروژه های مهم عمرانی آماده افتتاح


